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آیت الله مکارم  شیرازی:

قطع رابطه و انتقام جویی افتخار نیست

نقشه  »عبور« از خاتمی، احمدی نژاد و روحانی زیر ذره بین

داستانی تکراری اما شکست خورده

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

»روحانى« رقیب 
جدى ندارد
نگران بازگشت احمدی نژاد نیستم

وام مسکن روستایى افزایش یافت

فاطمه راکعی:

جنجال چند فیش حقوقی توجیهی 
برای اعمال دلواپسان درگذشته است

 دبیرکل جمعیت زنان نواندیش مسلمان انتشار چند فیش 
حقوقی از سوی برخی مخالفان دولت را در جهت توجیه 
اعمال و رفتار دلواپسان و برخی افراد با غارت بیت المال 
در گذشته دانست. فاطمه راکعی افزود: اگر کوچک ترین 
مشکل یا مورد غیرقانونی یا سوء استفاده مالی از سوی هر 

فرد یا جناحی صورت گیرد باید رسیدگی شود و فرد متخلف 
نیز باید پاسخگو باشد و این یک اصل کلی است. وی ادامه 
داد: برخورد با هرگونه تخلف مصداق کلی و قانونی است و 
به جناح خاصی مربوط نمی شود مخصوصا در مسایل مالی 

همانطور که امیرمومنان )ع( با برادر خود ..
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روزنامه صبح ایران

فعال سیاسی و پژوهشگر اجتماعی با بیان این که برجام مانع از روی کارآمدن پوپولیست ها می شود 
گفت: افزایش قیمت نفت پوپولیسم را در ایران روی کار آورد.

عباس عبدی می گوید: »در کشورهای نفتی درآمدهای حاصل از نفت در به قدرت رسیدن پوپولیسم 
کاملا موثر است. ترکیبی از درآمدهای نفتی و نظام نیمه دموکراتیک بهترین زمینه و فرصت را برای 
پوپولیست ها فراهم می آورد تا آنها با استفاده از موج سواری بر احساسات مردم و درآمدهای نفتی به قدرت 
برسند.« وی افزود: مثلا روی کار آمدن احمدی نژاد در سال 84 و رفتارهای محمد رضا شاه پهلوی در دهه 
50 ناشی از افزایش قیمت نفت بود؟! قیمت نفت پیش از روی کار آمدن احمدی نژاد افزایش نسبی پیدا کرده 
بود. لذا از زمانی که قیمت نفت افزایش پیدا کرد می توان گفت شرایط سیاسی داخل ایران احمدی نژاد را 

می طلبید؛ اما در بررسی رفتار محمد رضا شاه پهلوی باید به این نکته توجه داشته باشیم که رفتار شاه به دو 
دوره پیش از افزایش قیمت نفت و پس از آن در دهه 50 قابل تقسیم بندی است. از سال 52 که درآمدهای 
نفتی افزایش پیدا کرد رفتار، نگاه و ادبیات شاه با گذشته متفاوت شد. وی ادامه دادد: من معتقدم تغییر رفتار 
حمکرانان ایرانی کاملا طبیعی است. در بیشتر افراد جامعه با تغییر درآمد، این نوع تغییر رفتار وجود دارد. 
به طور مثال راه رفتن آدم های عادی مثل من و شما در خیابان با افرادی که اسلحه یا محافظ دارند کاملا 
متفاوت است. ممکن است که رفتار برخی افراد تغییری نداشته باشد اما واقعیت این است که به طور کل در 
جامعه شاهد تغییر رفتار افراد، پس از تغییر جایگاه یا افزایش درآمد آنها خواهیم بود. باید بدانیم که با افزایش 

درآمد حکومت ها طبعا نوع نگاه، رفتار و برخورد آنها نیز تغییر خواهد کرد...

عباس عبدی:

برجام مانع روی کار آمدن پوپولیست ها می شود

8

تک دوره اى شدن روحانى 
رویایى خام است

عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان:

پاشنه آشیل روحانی در سال 96 چیست؟

هنر جریان تندرو قدرت رسانه ای است

بار سخنگویی دولت را از دوش نوبخت بردارید

پیشنهاد ناصری برای بهبود اطلاع رسانی دولت

دولتمردان میراث احمدی نژاد را آشکار بازگو نکردند

دولت باید عزم جدی برای تغییر کابینه داشته باشد
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فعال سیاسی و پژوهشگر اجتماعی با بیان این که برجام مانع 
از روی کارآمدن پوپولیست ها می شود گفت: افزایش قیمت نفت 

پوپولیسم را در ایران روی کار آورد.
عباس عبدی درگفت و گو با ایرنا می گوید: »در کشورهای نفتی 
درآمدهای حاصل از نفت در به قدرت رسیدن پوپولیسم کاملا موثر 
است. ترکیبی از درآمدهای نفتی و نظام نیمه دموکراتیک بهترین 
زمینه و فرصت را برای پوپولیست ها فراهم می آورد تا آنها با استفاده 
از موج سواری بر احساسات مردم و درآمدهای نفتی به قدرت 
برسند.« وی افزود: مثلا روی کار آمدن احمدی نژاد در سال 84 و 
رفتارهای محمد رضا شاه پهلوی در دهه 50 ناشی از افزایش قیمت 
نفت بود؟! قیمت نفت پیش از روی کار آمدن احمدی نژاد افزایش 
نسبی پیدا کرده بود. لذا از زمانی که قیمت نفت افزایش پیدا کرد می 
توان گفت شرایط سیاسی داخل ایران احمدی نژاد را می طلبید؛ اما 
در بررسی رفتار محمد رضا شاه پهلوی باید به این نکته توجه داشته 
باشیم که رفتار شاه به دو دوره پیش از افزایش قیمت نفت و پس از 
آن در دهه 50 قابل تقسیم بندی است. از سال 52 که درآمدهای 
نفتی افزایش پیدا کرد رفتار، نگاه و ادبیات شاه با گذشته متفاوت 
شد. وی ادامه دادد: من معتقدم تغییر رفتار حمکرانان ایرانی کاملا 
طبیعی است. در بیشتر افراد جامعه با تغییر درآمد، این نوع تغییر 
رفتار وجود دارد. به طور مثال راه رفتن آدم های عادی مثل من و شما 
در خیابان با افرادی که اسلحه یا محافظ دارند کاملا متفاوت است. 
ممکن است که رفتار برخی افراد تغییری نداشته باشد اما واقعیت این 
است که به طور کل در جامعه شاهد تغییر رفتار افراد، پس از تغییر 
جایگاه یا افزایش درآمد آنها خواهیم بود. باید بدانیم که با افزایش 
درآمد حکومت ها طبعا نوع نگاه، رفتار و برخورد آنها نیز تغییر خواهد 
کرد. به تعبیر دیگر، حاکمانی که صاحب چنین درآمدهای رانتی 
می شوند، طبعا خودشان را مستغنی از سرمایه انسانی و اجتماعی 
و فرهنگی می دانند. عبدی ادامه داد: اکنون درآمدهای نفتی بسیار 
کاهش یافته است؛ اما اگر درآمدهای نفتی زیاد شود این خطر وجود 
دارد که رفتار دولتمردان را تحت تاثیر قرار دهد. این خطر وجود دارد 
که افزایش قیمت نفت نیاز دولتمردان را نسبت به سرمایه اجتماعی 
و انسانی کم کند. آنچه که در 8 ساله دوره احمدی نژاد برای کشور 
ما »بلای اصلی« محسوب می شد، افول و حتی اضمحلال سرمایه 
اجتماعی و انسانی بود. بی توجهی ما نسبت به سرمایه انسانی سبب 
شد بخشی از این سرمایه از کشور برود و بخشی هم که مانده است، 
کاملا ناکارآمد شود. باید بدانیم که ما در جامعه با پدیده بی اعتمادی 
نسبت به دولتمردان و دولت رو به رو هستیم؛ بی اعتمادی گسترده 
ای که کاهش سرمایه اجتماعی خوانده می شود. وی تصریح کرد: 
کاهش سرمایه اجتماعی را می توان با افزایش جرائم، قانون گریزی 
گسترده و... در جامعه به صورت آشکار دید. اکنون که دولت با کاهش 
درآمدهای نفتی رو به رو شده است چاره ای ندارد که تلاش اش 
را به افزایش سرمایه اجتماعی معطوف کند. توجه مسئولین به 

نابسمانی های اجتماعی محصول همین روند است وگرنه در گذشته 
هم مسائل اجتماعی بود و چیز جدیدی نیست. حتی روند آن هم 
نسبت به 5 سال پیش تشدید نشده است. وی در به پاسخ به این 
سوال که با توجه به گفتمان های سیاسی موجود در کشور، اصلاح 
طلبان بیشتر به استفاده از شعارهای پوپولیستی درانتخابات ها روی 
می آوردند یا اصول گرایان؟ چرا؟ وی گفت: من دراین گفت و گو در 
مقام قضاوت نیستم و اصولا این گونه به مسائل موجود نگاه نمی کنم. 
واقعیت این است که بیش از آنکه جناح ها این رفتار را داشته باشند 
این شرایط محیطی است که فعالان سیاسی را هر کدام به نسبتی به 
سمت رفتارهای عوام گرایانه سوق می دهد. بنده معتقدم گرایش به 
پوپولیسم در کشور ما معلول شرایط محیطی و به طور مثال افزایش 
قیمت نفت است. در این شرایط است که اصول گرایان به سمت 
احمدی نژادی گرایش پیدا می کنند که چندان هم با معیارهای 
اصول گرایی تناسبی نداشت. از سوی دیگر این اتفاق هم ممکن است 
برای اصلاح طلبان رخ دهد؛ بنابراین در مطالعه رفتار سیاسی جامعه 
لازم است به عوامل تشدید کننده گرایش های پوپولیستی توجه 
داشت. عبدی در پاسخ به این سئوال که برخی منتقدان معتقدند که 
سفرهای استانی آقای روحانی یک رفتار پوپولیستی است. آیا این ادعا 
را قبول دارید؟ اظهارداشت: برداشت من این نیست که این سفرها 
رفتار پوپولیستی محسوب می شود. بازتاب ها و اثرات سفرهای 
استانی روحانی با احمدی نژاد متفاوت است. سفرهای پوپولیستی 

شامل یک مجموعه از رفتارها و اقدامات دولتمردان سابق بود که 
مورد نقد کارشناسان واقع می شد. به عنوان مثال تصویب طرح های 
کیلویی بدون اخذ نظر کارشناسان و نسنجیدن جوانب آن، دریافت 
نامه ها و دادن پول و وعده های متعدد و... از عملکردهای مورد نقد 
در دولت قبل بود؛ بنابراین سفرهای استانی دولت یازدهم به لحاظ 
محتوا با دولت قبل متفاوت است. وی ادامه داد: در عین حال باید 
دانست که چون روسای جمهور پیشین به همین ترتیب استقبال 
مردمی سفرهای استانی را دنبال می کردند ممکن است مردم در 
شهرستان ها، تغییر شیوه سفرها را کم توجهی به خود تلقی کنند. 
شاید به همین دلیل دولت روحانی هم تصمیم گرفت به شکل 
ظاهری استقبال های مردمی را ادامه دهد؛ اما اگر از من می پرسیدند 
که روحانی چه کاری می تواند انجام دهد؟ پیشنهاد می کردم که 
شیوه سفرهای استانی به این ترتیب را تغییر دهد تا مردم از این 
شیوه استقبال راحت شوند که به نظرم بیشتر تلف کردن وقت مردم 
و هزینه دولت است.وی گفت: به نظرم اگر سیاستمداری شخصیت 
و اعتماد به نفس داشته باشد از مردم نباید انتظار داشته باشد که در 
خیابان برایش هورا بکشند. بنده مخالف سخنرانی یک رئیس جمهور 
در سالن اجتماعات و تهییج مردم با سخنرانی نیستم و به عقیده من 
این کارها ایرادی ندارد. لازم هم هست اما اینگونه استقبال خیابانی و 
دویدن به دنبال ماشین یک دولتمرد را نمی پسندم و فکر نمی کنم 
سودی هم داشته باشد. عبدی در پاسخ به این سئوال که آیا در سال 

های آینده پوپولیسم »باز تولید« می شود؟ امکان دارد شخصی با 
شعارهای معیشتی و رفتارهای پوپولیستی نظر مردم را جلب کند؟ 
گفت: بخش عمده ای از اتفاقی که در سال 84 رخ داد متاثر از 
افزایش قیمت نفت بود. اگر یک چنین درآمدهایی وجود نداشته باشد 
تقریباً غیرممکن است یک دولتمرد به این رفتارها گرایش پیدا کند. 
همگان دیدند که با کاهش قیمت نفت و به طبع کاهش درآمدهای 
دولت، رفتار احمدی نژاد هم در دو سال آخر صدارت اش تغییر 
پیدا کرد. دولت وقتی با کاهش سرمایه های مالی و منابع مالی رو 
به رو شد ناچار شد به سرمایه های اجتماعی توجه کند. هر چند 
نوشداروی پس از مرگ سهراب بود. وی افزود: احمدی نژاد ادبیات 
اش در سیاست خارجی در سال 90 عوض شد. دیگر نمی خواست 
جهان را مدیریت کند و یا ساختارهای سازمان های بین المللی را به 
چالش بکشد. احمدی نژاد متوجه شده بود که با جیب خالی نمی 
شود دنیا را اداره کرد. بنابراین گمان می کنم در تحلیل امور باید به 
ساختارها توجه کرد نه به افراد. اگر یک ساختار در کشور شکل بگیرد 
لاجرم آدم های هماهنگ با آن ساختار را نیز روی کار می آورد. 
افزایش قیمت نفت ساختاری را برای ایران پدید آورد که محصول 
اش احمدی نژاد بود. اگر احمدی نژاد هم روی کار نمی آمد؛ هر کسی 
که روی کار می آمد کمابیش همان رفتارها را در پیش می گرفت؛ 
هر چند نه به شدت او؛ اما در خصوص وضعیت فعلی معتقدم در 
آینده کوتاه و حتی میان مدت، نفت به قیمت های گذشته باز نمی 
گردد؛ بنابراین اولا ما تا سال 1400 شاهد درآمدهای هنگفت نفتی 
نخواهیم بود و ثانیا بخش زیادی از اقتصاد ایران به دلیل تحریم ها 
مستهلک شده است. بالطبع شاهد بهبودی چندانی در اوضاع مورد 
نظر نخواهیم بود. از سوی دیگر اگر قیمت نفت بخواهد افزایش پیدا 
کند، وجود ذخایر نفت شیل در برخی کشورها افزایش قیمت نفت 
را کنترل خواهد کرد. از همه مهم تر اینکه برجام مانع مهمی برای 
روی کار آمدن سیاستمدارانی مانند احمدی نژاد است. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: معتقدم برجام تنها یک توافق هسته ای 
نبود. برجام در واقع گفت و گویی با جهان بین الملل در قالب مذاکرات 
هسته ای بود؛ بنابراین برجام مانعی بسیار جدی برای بازگشت ایران 
به سیاست های گذشته است. ایران هیچ تعهدی در مورد رفتارش 
نداده است. این مباحث ضمنی است. طرفین پذیرفته اند که به طور 
ضمنی این گونه رفتار کنند و خیلی کارهای دیگر هم نباید انجام 
داده شود؛ بنابراین معتقدم این برجام یک روحی دارد که ایران هم 
به آن روح استناد می کند. معتقدم هر اتفاقی که رخ دهد، سیاست 
های گذشته دیگر تکرار نمی شود. سیاست های گذشته و رفتارهای 
گذشته ما با توجه به برجام دیگر قابل اجرا نخواهد بود. همچنان که 
غربی ها هم نمی توانند چون گذشته رفتار کنند. برجام تمام شده 
است و هیچ گاه شرایط به زمان گذشته باز نمی گردد. در خارج هم 
به شعارهای ترامپ توجه نکنید، برجام یک قرارداد نیست بلکه یک 

رویکرد است و این، با قرارداد فرق می کند.

عباس عبدی:

برجام مانع روی کار آمدن پوپولیست ها می شود انقلاب اسلامی یا اسلام انقلابی 
حدود یک ماه پیش رئیس جمهور محترم جناب آقای روحانی در 
ایام سالگرد شهادت آیت الله مطهری جمله ای گفتند که مورد بحث 
و مناقشه واقع شد. ایشان فرمودند: »شهید مطهری »اسلام انقلابی« 
را خطری بزرگ در برابر »انقلاب اسلامی« می دانست... و قائلان به 

اسلام انقلابی مطهری را به شهادت رساندند.«
این جمله جناب آقای روحانی درست و مطابق با واقع است،  با این توضیح که تعبیر »اسلام 
انقلابی« که در نهضت اسلامی و پس از پیروزی آن توسط گروه های به ظاهر اسلامی متمایل به 
مارکسیسم مانند »مجاهدین خلق« و »فرقان« به کار می رفت، با »اسلام انقلابی« که امروز به کار 
می رود متفاوت است؛ به عبارت دیگر کلمه »اسلام انقلابی« مشترک لفظی است میان گروه های 
منحرف مدعی اسلام آن روز و انقلابیون راستین امروز و مراد و مفهوم این دو گروه از آن کاملًا 
متفاوت است. دسته اول مبارزه را اصل می دانستند و اسلام را وسیله ای برای مبارزه، در حالی که 
دسته دوم یعنی انقلابیون امروز مقصودشان از »اسلام انقلابی«   همان اسلام راستین است که نسبت 
به مبارزه با ظلم و طاغوتهای زمان بی تفاوت نیست و به حکم جهاد و اصل امر به معروف و نهی از 

منکر اهمیت می دهد.
بنابراین در واقع اختلافی میان نظر جناب آقای روحانی رئیس جمهور و نظر منتقدان این سخن 
ایشان وجود ندارد. شاید آقای روحانی می خواستند هشداری به انقلابیون امروز بدهند که مبادا 
مانند انقلابیون منحرف دوره نهضت اسلامی، اسلام را در مبارزه خلاصه کنید و بقیه دستورهای 

آن را نادیده بگیرید.
عجیب این است که هیچ یک از منتقدان این سخن رئیس جمهور، نرفتند به کتاب »آینده 
انقلاب اسلامی ایران« شهید آیت الله مطهری مراجعه کنند تا ببینند سخن استاد مطهری دقیقاً 

چیست. آن متفکر شهید در صفحه 92 این کتاب چنین می گوید:
 »... ولی خوشبختانه در این صد ساله اخیر این مسائل از نو مطرح شد. حرف من این است: 
 حالا که مطرح شده است ما بر سر یک دوراهی قرار گرفته ایم. گفتیم که اسلام با انقلاب پیوند دارد، 
بذر انقلاب در اسلام وجود دارد. ولی ما مسلمانهای به اصطلاح انقلابی، ما که الان، هم مسلمانیم 
و هم معتقد به انقلاب، بر سر یک دوراهی قرار گرفته ایم و این دوراهی خیلی دقیق است یعنی در 
ابتدا تشخیص داده نمی شود که این دو راه است اما واقعا دو راه است و تدریجا با یکدیگر زیاد فاصله 
می گیرند و آن این است که انقلاب اسلامی یا اسلام انقلابی؟ آینده ما چه باید باشد؟ راه آیندة ما 
راه انقلاب اسلامی باید باشد یا راه اسلام انقلابی؟ انقلاب اسلامی یعنی راهی که هدف، اسلام و 
ارزشهای اسلامی است، انقلاب و مبارزه برای برقراری ارزشهای اسلامی است، یعنی مبارزه برای ما 
هدف نیست وسیله است، اسلام و ارزشهای اسلامی برای ما هدف است. ما انقلاب می کنیم برای 
ارزشهای اسلامی، مبارزه می کنیم برای ارزشهای اسلامی، پس هدف برای ما اسلام است، مبارزه و 
انقلاب برای ما وسیله است؛ اما عده ای میان انقلاب اسلامی و اسلام انقلابی اشتباه می کنند یعنی 
برای آن ها مبارزه و انقلاب هدف است، اسلام وسیله ای است برای مبارزه و انقلاب. نتیجه اش این 
است که از اسلام انتخاب می کنیم؛ هرچه از اسلام، ما را در مسیر مبارزه قرار بدهد آن را قبول 
می کنیم و هرچه از اسلام – لااقل فکر کنیم – ما را در مسیر مبارزه قرار ندهد آن را از اسلام طرد 
می کنیم. آنوقت براساس اینکه ما اسلام را هدف و مبارزه و جهاد را وسیله ای برای برقراری ارزشهای 
اسلامی بدانیم یا مبارزه را هدف بدانیم، تفسیر ها از اسلام، انسان، توحید، تاریخ، جامعه و تفسیر ها 
از آیات قرآن متضاد و متناقض می شود. آنکه مبارزه را هدف می داند می گوید من همیشه باید در 
حال مبارزه باشم و اصلًا اسلام آمده برای مبارزه. نه اسلام نیامده برای مبارزه، در اسلام عنصر مبارزه 
هست. اسلام خیلی دستور ها آورده است یکی از آن ها مبارزه است اما نه اینکه اسلام آمده فقط برای 
مبارزه و هدفی جز مبارزه ندارد. اسلام آمده برای اینکه بشریت را به سعادت برساند، یکی از وسایلی 

که در شرایط خاص از آن وسایل استفاده می کند مبارزه است.«

یادداشت

علی  مطهری
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واکنش هوشمندانه
ایران درپی اقدام دیوان عالی آمریکا و صدور رای آن 
نهاد قضایی، مبنی بر برداشت 2 میلیارد دلار از دارایی های 
جمهوری اسلامی در آمریکا-که به سبب شکایت بازماندگان 
قربانیان حمله علیه تفنگداران دریایی ایالات متحده در 
لبنان، صورت پذیرفت – به دیوان بین المللی دادگستری )از 

این پس در این نوشتار، دیوان ذکر خواهد شد( شکایت کرد. اکنون می توان این پرسش را 
مطرح کرد که دیوان چگونه نهادی است و چه پیشینه، صلاحیت و کارکردی دارد؟ دعوای 
ایران علیه آمریکا، بر چه اساسی استوار است؟ و سرانجام آنکه اقدام ایران را چگونه می توان 

تبیین کرد؟ این نوشتار می کوشد به این پرسشها پاسخی اجمالی دهد
1-حکومتهای اروپایی از ابتدای قرن بیستم کوشیدند برای حل و فصل مسالمت آمیز 
اختلافات، راه حلهایی بیایند. جنگ جهانی اول و زیانها ونابودیهای انسانی و مالی آن، 
سبب شد صاحب نظران و تصمیم سازان حکومتها و ملتهای مختلف، برای جلوگیری از 
تکرار آن تجربه تلخ، سازوکارهایی جستجو و پیشنهاد کنند. تشکیل جامعه ملل، به عنوان 
سازمانی بین المللی و متشکل از حکومتهای مختلف، از جمله این تلاشها بود. دیوان دائمی 
بین المللی دادگستری در پی تشکیل جامعه ملل و به عنوان نهاد قضایی وابسته به آن، 
تاسیس شد. امید می رفت جامعه ملل و دیوان دائمی، به عنوان ابزار حل و فصل مسالمت 
آمیز اختلافات، از وقوع نبردهای مسلحانه در بین حکومتها، جلوگیری کنند؛ اما ساختار 
نامتناسب، روش رای گیری مبتنی بر اجماع در جامعه ملل و جاه طلبیهای برخی حکومتها، 
سبب شد جامعه ملل نتواند تداوم یابد و بریتانیا و فرانسه، در آستانه جنگ جهانی دوم، 
تنها دولتهای بزرگی بودند که در جامعه ملل حضور داشتند. تاسیس سازمال ملل متحد در 
سال 1945 میلادی، به احیای رکن قضایی بین المللی و تشکیل دیوان، منجر شد. رکن 
قضایی ملل متحد، به اختلافات حقوقی دولتها رسیدگی می کند. این رسیدگی البته به این 
موضوع بستگی دارد که طرفهای دعوا، رضایت خود را درباره رسیدگی دیوان به اختلاف 
آنها به شکلی ابراز دارند. دیوان با توجه به اصل استقلال حکومتها، تنها بر اساس رضایت 
آنها به اختلافاتشان رسیدگی می کند. دیوان دارای 15 قاضی است که مجمع عمومی و 
شورای امنیت، آنان را از بین حقوقدانان برجسته، برمی گزینند. دیوان ابتدا صلاحیت خود 
را برای رسیدگی به موضوع، احراز و سپس به موضوع رسیدگی می کند. اجرای رای دیوان 

برای اصحاب دعوا، ضروری است.
2-ایران پیش از این درچند پرونده، به عنوان خواهان و یا خوانده در دیوان حضور داشته 
است. دیوان از جمله در دعوای بریتانیا علیه ایران، به سبب ملی شدن صنعت نفت، دیوان  
را دارای صلاحیت ندانست و موضوع به نفع ایران خاتمه یافت و مصدق پیروزمندانه به 
کشور بازگشت. جالب آنکه ))مك نر(( قاضی بریتانیایی دیوان، در آن دعوا به نفع ایران رای 
داد. اکنون ایران در پی رای دیوان عالی آمریکا درباره پرداخت غرامت به بازمندگان حمله 
به سربازان آمریکایی در لبنان، از محل اوراق قرضه متعلق به جمهوری اسلامی، به دیوان 
شکایت کرده است. نکته اول آن است که مسئولان دولت گذشته باید به افکار عمومی 
توضیح دهند که چه ضرورت و عاملی سبب شد آنان با بی احتیاطی، در آمریکا اوراق قرضه 
خریداری و ثروت ملت را در معرض خطر قرار دهند؟ جالب است که حامیان دولت قبل، 
مدعی هستند و به طعنه می گویند اقدام آمریکا از دستاوردهای برجام است. حال آنکه 
برجام به مناقشه هسته ای پایان داد و به دیگر موضوعات میان آمریکا و ایران، ارتباط ندارد. 
به علاوه هیچ گاه توقع نبوده است که برجام به اقدامات دشمنانه امریکا علیه ایران پایان 
دهد. اگر دوستان دلواپس خواهان پایان دشمنی آمریکا با ایران و برقراری مناسبات دوستانه 

میان دو طرف هستند، باید با صراحت خواسته خود را بیان کنند
3-ایران براساس عهدنامه مودت 15 آگوست 1955، علیه آمریکا اقامه دعوا کرده 
است. این عهدنامه یك سال پس از رویداد 28 مرداد و سقوط مصدق در تهران امضا شد. 
این عهدنامه، تلاش دوطرف را برای برقراری و تحکیم روابط دوستانه اقتصادی و تسهیل 
مناسبات حقوقی، بازتاب می دهد. هیچ گاه هیچ یك از دوطرف، ختم و فسخ این قرارداد 
را اعلام نکرده است و این عهدنامه، همچنان اعتبار دارد. می توان پیش بینی کرد آمریکا 
با این وجود تلاش خواهد کرد درباره  اعتبار این قرارداد، تردید کند و صلاحیت دیوان را 
برای رسیدگی به دعوای ایران بر اساس این عهدنامه به ویژه، بر اساس اصل رضایت، رد 
کند. هرچند دو طرف پذیرفته اند، رسیدگی به اختلافات درباره مفاد  این قرارداد را به 
دبوان ارجاع دهند اما ارجاع موضوع را به دیوان مقید به کاربست دیگر روشهای مسالمت 
آمیز، از جمله دیپلماسی کرده اند. موضوعی که می تواند پیچیدگیهای حقوقی و سیاسی  

به همراه آورد.
4-جمهوری اسلامی، با استفاده از ظرفیتهای حقوقی موجود تلاش می کند حقوق و 
اموال ملت را، پاسداری و ایالات متحده را در دیوان محکوم کند. شکایت ایران به دیوان، 
نشانگر این نکته است که جمهوری اسلامی به عنوان عضو جامعه بین المللی به کاربست 
روشهای مسالمت آمیز برای حل و فصل اختلافات خود با دیگر دولتها، پایبند است. 
این مسیر البته، پیچیده و نیازمند دانش حقوقی فراوان است. ایران می تواند از دیدگاه 
کارشناسان داخلی و خارجی استفاده کند. دیوان در تاریخ خود ثابت کرده است که به لحاظ 
حقوقی نهادی معتبر و مستقل است. به علاوه اقدام ایران به برخی پرگویان داخلی نشان می 
دهد که برای احقاق حقوق خود در دنیای امروز، بیش از شعار به دانش و آگاهی نیاز است.

اکبر ترکان:

بازگشت تحریم ها امکان پذیر نیست 
 مشاور رئیس جمهور کشورمان گفت: بازگشت تحریم های شورای امنیت و سازمان 

ملل امکانپذیر نیست
اکبر ترکان مشاور رئیس جمهور در برنامه »لقاء الیوم« شبکه تلویزیونی الجزیره به 
تاثیرات بعد از توافق هسته ای اشاره کرد و اظهار داشت: در پسابرجام، صادرات نفت ایران 
افزایش یافت و علاوه بر این، تولیدات ایران به بازارهای جدید رسید. او در مورد رئیس 
جمهور آینده آمریکا و نگرانی ایران گفت: بازگشت تحریم های شورای امنیت و سازمان ملل 
امکانپذیر نیست و دولت های آینده آمریکا نمی توانند ضد ایران قطعنامه ای را در شورای 
امنیت به تصویب برسانند. ترکان در خصوص مخالفت برخی در ایران با توافق هسته ای 
گفت: ما انتظار برخی از انتقادها را داشتیم. اکنون اقلیتی با این موضوع مخالفت دارند که 
از مخالفان سیاسی دولت هستند و به این سیاست خود ادامه خواهند داد. مشاور رئیس 
جمهور در مورد حضور ایران در عراق گفت: ما اعلام کردیم که نمی توانیم داعش را در 
نزدیکی مرزهای غربی خود بپذیریم. چگونه می توان حضور نظامی آمریکا در عراق را توجیه 
کرد؟ ما به درخواست دولت عراق در این کشور حضور یافته ایم. او در ادامه درباره سوریه و 
»بشار اسد«، رئیس جمهور این کشور، گفت: باید زمینه برای برگزاری انتخابات در سوریه 
فراهم شود. اکنون این زمینه وجود ندارد. زمانی که انتخابات برگزار شد، همه باید به نتیجه 

آن احترام بگذارند. ما نمی خواهیم موضوعی را بر ملت سوریه تحمیل کنیم.

پوتین:

ایران تهدید هسته ای نیست
ولادیمیر پوتین با بیان اینکه آمریکایی ها در زمان ساخت سیستم دفاع موشکیشان در 
رومانی مارا با بهانه تهدید هسته ای ایران فریب دادند گفت: ایران تهدید هسته ای نیست.

ولادیمیر پوتین رییس جمهور روسیه در دیدار با مدیران اجرایی رسانه های جهان 
در حاشیه نشست بین المللی اقتصادی در سن پترزبورگ گفت: سیستم دفاع موشکی 
آمریکا که در اروپا مستقر است، پتانسیل تبدیل شدن به یک سیستم تهاجمی را دارد و 
این ممکن است تهدیدی علیه روسیه محسوب شود. او با بیان اینکه هیچ تهدید موشکی 
یا هسته ای از سوی ایران برای اروپا وجود ندارد، گفت: با این حال این سیستم دفاعی 
در اروپا تاسیس شده است و نشان می دهد ما همواره حق داشتیم زمانی که می گفتیم 
آمریکایی ها هنگام ساخت سیستم دفاعی موشکی در اروپا به بهانه تهدید هسته ای ایران 
ما را فریب دادند. ولادیمیر پوتین تاکید کرد که آمریکایی ها یک بار دیگر ما را فریب دادند 
و گفت: ما می دانیم آمریکایی ها چه زمانی به موشک دست پیدا خواهند کرد. باید بگوییم 
این موشک ها بردی بیشتر از 500 کیلومتر خواهد داشت. ما همچنین دقیقا می دانیم آن ها 
چه زمانی به پتانسیل های هسته ای مارا تهدید خواهند کرد. ما برنامه سال های آینده مان را 
می دانیم و آنها هم می دانند که ما می دانیم.  پوتین با بیان اینکه سیستم دفاع موشکی آمریکا 
در رومانی ساخته شده این سوال را مطرح کرد که: آمریکایی ها دائما چه می گفتند؟ اینکه 
آنها احتیاج دارند از خودشان در برابر تهدید هسته ای ایران دفاع کنند. حال تهدید هسته ای 

ایران کجاست؟ هیچ تهدیدی از سوی ایران وجود ندارد.

جعفرزاده ایمن آبادی:

 نمی شودفقط یک تفکر بر مجلس حاکم باشد
نماینده مردم رشت در مجلس گفت: تعدادی از روزنامه های کثیرالانتشار شروع به 
فحاشی به فراکسیون اعتدال کرده اند، اما نمی شود که فقط یک تفکر بر مجلس حاکم باشد.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو با خبرآنلاین درباره تشکیل فراکسیون سوم 
در مجلس دهم اظهار کرد: مجلس محل تضارب افکار است، نمی شود نمایندگان را کانالیزه 
کرد که فقط یک فکر بر آنها حاکم باشد. حداقل تجربه ما نشان داده که این تفکر موفق نبود. 
باید اجازه دهیم گروه ها، افکار و تجربه های مختلف به صورت پویا در مجلس کنشگر باشند.

عضو فراکسیون رهروان ولایت در مجلس نهم ادامه داد: فراکسیون اعتدال انشعاب 
از فراکسیون ولایت نیست و هیچ انشقاقی صورت نگرفته است. به کرار گفته ایم چه در 
فراکسیون امید و چه در فراکسیون ولایت اجماع موقتی برای انتخاب رئیس مجلس شده 
بود. طبیعی است که بعد از انتخاب رئیس همه بنشینند و دوباره تصمیم بگیرند. جعفرزاده 
با تاکید بر اینکه تشکیل فراکسیون اعتدال تاثیری بر ریاست لاریجانی در سال های آتی 
ندارد،  بیان کرد: تضمین می دهم که لاریجانی در سه انتخابات هیات رئیسه سالهای آینده 
مجلس نیز انتخاب می شود، یعنی در تمام دوره دهم رئیس مجلس خواهند ماند.  وی 
در رابطه با نام فراکسیون سوم در مجلس نیز گفت: برخی از عنوان فراکسیون مستقلین 
استفاده می کنند که منظور همان فراکسیون اعتدال است، سه یا چهار اسم تاکنون برای 
این فراکسیون پیشنهاد شده که با تصویب اساسنامه گزینه نهایی را انتخاب می کنیم. وی با 
بیان اینکه اکنون در مراحل نهایی تدوین اساسنامه هستیم، گفت: این هفته جلسه برگزار 

نشد، البته ما جلساتی را به صورت هفتگی داریم.

فاطمه راکعی:

جنجال چند فیش حقوقی توجیهی 
برای اعمال دلواپسان درگذشته است

 دبیرکل جمعیت زنان نواندیش مسلمان انتشار چند فیش حقوقی از سوی برخی 
مخالفان دولت را در جهت توجیه اعمال و رفتار دلواپسان و برخی افراد با غارت بیت المال 

در گذشته دانست.
فاطمه راکعی در گفت وگو با ایرنا افزود: اگر کوچک ترین مشکل یا مورد غیرقانونی یا 
سوء استفاده مالی از سوی هر فرد یا جناحی صورت گیرد باید رسیدگی شود و فرد متخلف 

نیز باید پاسخگو باشد و این یک اصل کلی است. 
وی ادامه داد: برخورد با هرگونه تخلف مصداق کلی و قانونی است و به جناح خاصی 
مربوط نمی شود مخصوصا در مسایل مالی همانطور که امیرمومنان )ع( با برادر خود عقیل 
برخورد کرد باید برخورد شود و ذره ای چشم پوشی در تخلفات بیت المال نباید صورت 
گیرد. نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی اظهارداشت: امید و توقع ملت نیز بر این است 
اگر هرگونه تخلفی توسط هر مقام دولتی نسبت به بیت المال مشاهده شود باید طبق قانون 

نسبت به آن رسیدگی شود و این عمل فراتر از مسایل جناحی و سیاسی است. 
راکعی خاطر نشان کرد: اما اینکه فیش حقوقی فردی بدون مراجعه به مراجع قانونی 
ورسیدگی از مزاجع ذیصلاح از کانال های نادرست و با هدف تخریب دولت منتشر شود، 
پسندیده نیست چراکه از کجا معلوم رئیس جمهوری یا دولت یازدهم از چنین فیش هایی 
خبرداشته باشد بنابراین انتساب چنین فیش هایی به رئیس جمهوری درست نیست. 
وی یادآور شد: اگر قصد و نیت این افراد کمک به دولت است می بایست از طریق طرح 
موضوعات در مراجع ذیصلاح وپس از اثبات اقدامات لازم صورت گیرد ونباید بی دلیل 

آبروی افراد ریخته شود وهرگونه مواجهه غیر اخلاقی با این موضوعات ناشایست است. 
دبیر کل جمعیت زنان نواندیش مسلمان تصریح کرد: این اقدامات از سوی جناح موسوم 
به دلواپسان صورت می گیرد که در دوران آنها میلیاردها تومان از بیت المال خارج شد 
وشاید خودشان در آنها دست داشتند و هیچ موضوعی مطرح نشد. راکعی گفت: انتشار 
چند فیش حقوقی و بزرگنمایی آن در مقابل آنچه دلواپسان با بیت المال کردند قابل 
مقایسه نیست اگر چه معتقدیم هرگونه تخلفی به هر اندازه باید مورد رسیدگی قرار گیرد 
و مدعی هستیم باید با اخلاق با چنین موضوعات برخورد شود بدون آن که آبروی فردی 

ریخته شود. 
وی افزود: انتظار این است تا برخورد با چنین موضوعاتی از مجاری قانونی خود انجام 
شود تا بی دلیل افکار عمومی آسیب نبیند واز سوی دیگر اگر چنین تخلفاتی صورت گرفته 
باشد برخوردهای قانونی لازم با آنها صورت گیرد و نمی توان به دلیل هم فکر بودن از آنان 

چشم پوشی کرد. 
دبیر کل جمعیت زنان نواندیش مسلمان اقدام افرادی که بدون اثبات تخلف دست به 
فضاسازی می زنند و آرامش جامعه را به مخاطره می اندازند، تقبیح کرد و گفت: انتظار داریم 
قبل از آنکه موضوعی در مراجع ذیصلاح به اثبات نرسیده است از جاروجنجال سیاسی 

پرهیز کنند.

دبیر کل حزب اراده ملت:

خبری از اختلاس های میلیاردی 
در دولت یازدهم نیست

دبیر کل حزب اراده ملت، انتشار فیش حقوقی چند نفر در برخی رسانه ها را جنجال 
رسانه ای جناح مقابل دولت دانست و گفت: خوشبختانه در دولت یازدهم از اختلاس های 

میلیاردی و دست درازی به بیت المال خبری نیست.
احمد حکیمی پور در گفت وگو با ایرنا افزود: در دولت گذشته شاهد اختلاس ها ودست 
درازی های فراوانی به بیت المال بودیم که به بهانه دور زدن تحریم ها و به نام ملت و به کام 

خودشان وام های کلان دریافت کردند وعودت داه نشد.
وی درباره فیش های حقوقی یادآور شد: انتشار این فیش ها موضوعیتی ندارد چرا 
که دولت با تاکید از همه دستگاها خواسته است تا نسبت به دریافت های غیر متعارف 

برخورد شود. 
وی ادامه داد: البته بخشی از دریافتی ها در قالب شرکتها وسازمانها طبق اساسنامه آنها 
پرداخت می شود و دارای ضوابط خاص است که در تعاریف پرداخت نظام هماهنگ نیست 

بنابراین طرح چنین موضوعات قابل قبول نمی باشد وعملا از دست دولت خارج است. 
دبیر کل حزب اراده ملت اظهارداشت: چنین اقداماتی نشان می دهد که جناح مخالف 
دولت بهانه ای برای زیرسئوال بردن عملکرد دولت ندارد و به چنین اقداماتی دست اندازی 
می کند. حکیمی پور با اشاره به تاکید رییس جمهوری در مراسم افطاری رهبر معظم 
انقلاب با مسئولان نظام مبنی بر برخورد با پرداخته های غیر متعارف، گفت: انتشار فیش 
های حقوقی به نوعی فریب افکار عمومی است اگر چه باید دولت نقد شود و عملکردش 
شفاف باشد و اگر اقدام ناحقی صورت گرفته باشد با آن برخورد صورت گیرد اما جنجال 

رسانه ای وبرهم زدن آرامش و آسایش مردم اقدام درستی نیست. 
وی افزود: به نظر می رسد مخالفان دولت با توجه به اقدامات مثبت دولت در امور 
اقتصادی به نوعی به دنبال مخدوش کردن فضا و ناامید کردن مردم هستند که چنین 
اقداماتی به صلاح کشور نیست چراکه دولت و جامعه در شرایط فعلی نیازمند آرامش 
هستند. این فعال سیاسی اظهار داشت: چنین اقداماتی در جهت مقابله با اقدامات مثبت 
دولت در ثبات اقتصادی و تورم است چرا که در سال آخر دولت دهم شاهد بودیم که 
قیمتها به یکباره رشد فزاینده داشت ولی جناح مخالف دولت به گونه ای ناجوانمردانه 

عمل می کند. 
دبیر کل حزب اراده ملت تصریح کرد: این جنجال های رسانه ای به منظور هدف 
قراردادن آینده دولت امید، جامعه را آسیب می زند و نه تنها به حل مشکلات اقتصادی 

کمکی نخواهد کرد، موجب آسیب رساندن به فضای اقتصادی کشور خواهد شد.

یک نماینده مجلس:

محتاط نباشیم »زنجانی« فرار می کند
نماینده مردم خمینی شهر معتقد است هرگونه قرار وثیقه منجر به فرار زنجانی از 

زندان خواهد شد.
جواد ابطحی با توجه به حکم اعدام بابک زنجانی و اظهارات وکیل وی درباره ارائه وثیقه 
در ازای آزادی اش، گفت: از منظر حقوقی تا زمانی که رای این پرونده قطعی نشده می توان 
برای آن قرار وثیقه صادر کرد که البته این مسئله بستگی به  نظر قاضی پرونده دارد، بنابراین 

در این زمینه وکیل بابک زنجانی درست می گوید. 
وی در ادامه با اشاره به بازتاب اجتماعی آزادی زنجانی از زندان تصریح کرد: از منظر 
بازتاب های اجتماعی اگر قوه قضاییه توضیحی درباره صدور قرار وثیقه و آزادی بابک زنجانی 
ارائه نکند بدون شک این شخص پس از آزادی همچون سایر افراد همتراز خود متواری 

خواهد شد بنابراین این امر خود می تواند دستگاه قضایی را زیر سوال ببرد. 
ابطحی در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه به نظر شما بابک زنجانی آزاد شود 
متواری خواهد شد یا خیر گفت: بله. نماینده مردم خمینی شهر تأکید کرد: قوه قضاییه باید 
در موضوع  هرگونه درخواست قرار وثیقه برای آزادی بابک زنجانی احتیاط کند چرا که اگر 

محتاط نباشیم زنجانی فرار می کند.
این نماینده مجلس در ادامه درباره سرنوشت پرونده بابک زنجانی در دادگاه مذکور گفت: 
بنده دیدگاهم را در این رابطه در قالب مثالی مطرح می کنم؛ در زمان »ماری آنتوانت« ملکه 
فرانسه که پس از لویی چهاردهم بر سر کار آمد 300 نفر را به جرم جیب بری گردن زدند، 
این در حالی بود که بیشترین جیب بری در آن دوره اتفاق افتاد؛ بنابراین  بنده قصد دارم 
بگویم، رسیدگی به پرونده زنجانی و اعدام وی آن هم با عجله اقدامی صحیح نیست و ما 

نباید راه های دیگر را ببندیم. 
ابطحی با بیان اینکه همچنان مشکلاتی در زمینه قانون تجارت و نظام بانکی داریم، 

گفت: اگر این مشکلات برطرف نشود بابک زنجانی ها همچنان متولد خواهند شد.

یک تحلیلگر اصولگرا مطرح کرد:

راهکارهایی برای برخورد دولت با مخالفان
یک تحلیلگر اصولگرا گفت: مطمئنا دولت مخالف هایی دارد که برای اجرایی شدن 
خواسته هایشان اتاق فکر تشکیل می دهند اما این رویه جدید و مختص به دولت روحانی 

نیست.
ناصر ایمانی در گفت وگو با خبرآنلاین در رابطه با تخریب دولت یازدهم از سوی 
مخالفانش گفت: هیچ دولتی نبوده که با مخالفان جدی مواجه نشده باشد. همیشه این 
مخالفان هستند که با برنامه ریزی سعی در اخلال در کار دولت داشته و دارند. این دولت 

نیز از این اصل مستثنی نیست.
وی با اشاره به گفته های نوبخت سخنگوی دولت مبنی بر »تشکیل اتاق فکر علیه دولت 
روحانی« افزود: مطمئنا دولت مخالف هایی دارد که برای اجرایی شدن خواسته هایشان اتاق 
فکر تشکیل می دهند، اما باید توجه داشته که این رویه جدید و مختص به دولت روحانی 
نیست. ایمانی در رابطه با نحوه برخورد دولت با اینگونه اقدامات مخالفان، اظهار کرد: دولت 
روحانی باید چند اقدام انجام دهد، قدم اول اینکه دولت به جداسازی منتقدین از مخالفین 
بپردازد، از هر طریقی که شده است منتقدین را جذب کرده و به آنها بهاء دهد تا با این 
شیوه مخالفان واقعی کاملا مشهود شوند. این تحلیلگر سیاسی افزود: مخالفین همیشه 
تلاش دارند که خودشان را در صف منتقدین گم کنند، دولت باید منتقدین را از مخالفان 
خود جدا کند. نکته ای که در دولت یازدهم چندان مورد توجه قرار نگرفته است. البته باید 
به خاطر داشته باشیم که منظور از مخالف، همان کارشکن است، کسی که می خواهد به 

هر شیوه ای دولت را تخریب کند.
 ایمانی معتقد است: »از آنجایی که دولت به منتقدان خود چندان بهاء نداده است، 
مخالفین توانسته اند، خود را در صف منتقدان جای داده و رشد کنند.« وی افزود: کار 
غلطی است که بخواهیم این قبیل کارشکنی های را به جناح سیاسی مقابل نسبت دهیم.  
مجموعه جناح مقابل، منتقد دولت هستند اما مخالف نیستند. دولت باید توجه داشته باشد 
که تندروی های سیاسی، همیشه وجود داشته اند. این گروه تندروها مخالف دولت هستند 

اما کارشکنی آنها نمی تواند چندان تأثیر گذار باشد.

سرمقاله

اخبــار

توجه  بر ضرورت  مکارم شیرازی  آیت الله 
مردم به آزاد کردن زندانیان تاکید کرد و گفت: 
بخشی از زندانیان بی گناه به دلیل مبالغ کمی 
یا  هزینه  تامین  با  مردم  زندان هستند؛  در 
دلجویی از شاکیان آنها به آزادکردن زندانیان 

اهتمام داشته باشند.
به گزارش ایلنا، این مرجع تقلید شامگاه 
جمعه در برنامه سخنرانی که از شبکه دوم 
بخش  اینکه  به  اشاره  با  شد،  پخش  سیما 
نوزدهم دعای مکارم الاخلاق در مورد تهذیب 
نفس و اخلاق است، اظهار کرد: امام سجاد )ع( 
عرضه می دارد »خداوندا صفات ناپسند را از من 
بگیر و صفات نیکم را تقویت کن؛ چرا که اگر 

تو از من حمایت نکنی راه به جایی نمی برم«.
او »شناخت خویشتن« را مقدمه تهذیب 

نفس دانست و تصریح کرد: بعد از شناخت صفات خوب و بد 
انسان، مسیرهای متعددی برای اصلاح وجود دارد.

مکارم شیرازی با بیان اینکه مطالعات حالات انبیاء، اولیای 
الهی و بزرگان یکی از راه های اصلاح انسان است، گفت: 
سبک زندگی بزرگان دینی در رفتار با خانواده، دوستان، 

دشمنان و جامعه برای همه افراد الگوست.
این مرجع تقلید با اشاره به تاکید قرآن در آیه 21 سوره 
احزاب بر لزوم الگوگیری از پیامبراکرم )ص(، اظهار کرد: 
خداوند، پیغمبران را از جنس خود انسان قرار داد تا از آن ها 
الگوگیری کنند؛ اگر پیامبران از جنس فرشته بودند، برای 

انسان قابل الگوگیری نبودند. آیت الله مکارم شیرازی با تاکید 
بر اینکه تمام زندگانی پیامبر دارای پیام و درس برای تهذیب 
اخلاق است، گفت: متاسفانه در میان افراد ما کسانی هستند 
که با کمترین مسئله ای با افراد دچار اختلاف می شوند و قطع 
ارتباط می کنند. او با تاکید بر اینکه پیامبر اکرم )ص( روحیه 
انتقام جویی عرب جاهلی را از بین برد، گفت: عرب جاهلی 
روحیه انتقام جویی قوی داشت به گونه ای که کینه های خود 

از قبایل را به نسل های بعدی نیز منتقل می کرد.
آیت الله مکارم شیرازی به آزار و اذیت های پیامبراکرم 
)ص( در شعب ابی طالب اشاره کرد و گفت: بعد از هجرت 
پیامبر )ص( به مدینه نیز جنگ های متعددی آغاز شد و در 

جنگ احد حضرت حمزه که از محبوب ترین 
افراد نزد پیامبر بود، به شکلی وحشیانه به 
از  برخی  مکه،  فتح  از  بعد  رسید؛  شهادت 
مسلمانان آماده انتقام گیری بودند که پیامبر 
اکرم )ص( با این کار مخالفت کردند و گفتند 
امروز روز محبت و بخشش است تا افراد را به 

اسلام جذب کنیم.
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه قطع 
رابطه و انتقام جویی افتخار نیست، تصریح کرد: 
محبت ورزیدن و عفو کردن که از سنت رسول 

خدا بود، برای افراد افتخار است.
آیت الله مکارم شیرازی در ادامه به آیات 8 
تا 18 سوره بلد اشاره کرد و گفت: قرآن در این 
آیات بعد از یادآوری اعطای نعمت بینایی، زبان، 
لب و آگاهی از راه خیر و شر به انسان توصیه 
می کند که با آزاد کردن برده، سیرکردن گرسنگان و کمک 

به نیازمندان در مسیر اخلاق گام بردارد.
او همچنین بر لزوم توجه به نیازمندان در ماه مبارک 
رمضان اشاره کرد و گفت: توجه به نیازمندان و ایتام و اطعام 

فقرا از دستورهای مورد تاکید اسلام است.
این مرجع تقلید در پایان خاطرنشان کرد: دین به صبر، 
شکیبایی، محبت و عفو توصیه کرده است و امیدواریم 
ان شاءالله خداوند توفیق الگوگیری از انبیاء، اولیای الهی و 
عالمان دین را در ماه مبارک رمضان برای تبدیل شدن به 

انسانی کامل و متعالی عنایت بفرماید.

معاون کل نهاد ریاست جمهوری با بیان این که متاسفانه در مورد فیش های حقوقی 
مدیران دولتی  اطلاع رسانی دقیقی از سوی رسانه ها صورت نگرفت، گفت: رسانه ها باید در 

رابطه با  این جو سازی ها هوشیار باشند.
مرتضی بانک در خصوص رسانه ای شدن فیش های حقوقی برخی از مدیران شرکت های 
دولتی اظهار کرد: موضوع فیش های حقوقی موارد استثنایی است که پیش آمده و همان گونه 
که می دانید جناب رئیس جمهور دستور اکید برای پیگیری این موضوع صادر کرده اند.وی 
ادامه داد: بعید می دانم این موضوع یک جریان عمومی باشد. هر از گاهی چنین استثناهایی 
پیش می آید. که برای تبدیل نشدن به جریان عمومی باید با آن برخورد شود.بانک در ادامه با 
اشاره به این که این موضوع از قبل و در دولت های قبل نیز به همین شکل و بدتر از این نیز 
وجود داشته است، اظهار کرد: این که رئیس جمهور به شخص معاون اول دستور رسیدگی به 
این مسئله را داده است، نشانگر حساسیت دولت در رسیدگی به این امور و عدم مماشات آن 
با چنین مواردی است.وی همچنین به طور خاص راجع به اخبار منتشره در مورد فیش 234 
ملیون تومانی مدیر عامل بانک رفاه اظهار کرد: ظاهراً این حقوق جمع معوقات نزدیک به 10 
ماه این مدیر بوده است که به صورت یک جا پرداخت شده است. اما با این حال باید رسیدگی 
های لازم صورت بگیرد و اگر تخلفی صورت گرفته باشد، دولت قطعاً به موضوع رسیدگی می 
کند.معاون اجرایی رئیس جمهور همچنین در مورد حقوق  مدیر عاملان شرکت های بیمه 
دولتی گفت: در مورد بیمه نیز موضوع به همین شکل بود است. اشتباه در این است که این 
حقوق ها  و معوقات را نگاه می دارند و  همه را یک جا پرداخت می کنند.وی افزود: متاسفانه 
در این موارد اطلاع رسانی دقیقی از سوی رسانه ها صورت نگرفت. رسانه ها باید در رابطه با 
این جو سازی ها هوشیار باشند.بانک با بیان این که مشکل اصلی از قانون است، گفت: طبق 
قانون شرکت های دولتی می توانند به شکل ها و نام های مختلف به مدیرانشان هر اندازه 
که بخواهند حقوق بدهند. بنابراین در درجه اول این قانون که سالهای سال همین گونه بوده 

است باید اصلاح شود.

وزیر امور خارجه خواستار افزایش سرمایه گذاری در افغانستان به منظور فراهم شدن زمینه 
بازگشت پناهندگان شد و گفت: ایران بیش از سه دهه میزبان پناهندگان بوده اما متاسفانه 

کمک های بین المللی اندکی دریافت کرده است.
محمد جواد ظریف در دیدار فیلیپوگراندی کمیسر عالی سازمان ملل متحد در امور 
پناهندگان )UNHCR( با اشاره به حضور تعداد زیادی از پناهندگان قانونی و غیرقانونی در 
ایران گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره تلاش کرده که امکانات خوبی در اختیار پناهندگان 
قرار دهد و در این راستا در خصوص آموزش پناهندگان بسیار هزینه کرده است. وی افزود: 
ایران بیش از سه دهه است که میزبان پناهندگان بوده و تلاش کرده در زمینه های بهداشتی 
و آموزشی اقدامات بسیاری زیادی انجام دهد اما متاسفانه مقدار کمک های بین المللی که 
دریافت کرده بسیار کم بوده است. وزیر امور خارجه تاکید کرد: کمیساریای عالی سازمان ملل 
متحد در امور پناهندگان وکشورهای کمک کننده باید تلاش کنند تا با افزایش طرح های 
اقتصادی و سرمایه گذاری در داخل کشور افغانستان، زیر ساخت های لازم برای بازگشت 
داوطلبانه پناهندگان و جذب آنان در جامعه افغانستان را فراهم کنند. ظریف در عین حال گفت: 
سرمایه گذاری های انجام شده در این زمینه بسیار کم است و ضروری است کار بیشتری انجام 
شود. وی همچنین به تعدادی از پروژه هایی که جمهوری اسلامی ایران برای توسعه اقتصادی 
همچون پروژه های توسعه چابهار و تامین آب آشامیدنی در افغانستان انجام داده است، اشاره 
کرد و افزود: این اقدامات منجر به ایجاد اشتغال بیشتر در داخل افغانستان شده و زمینه را برای 
بازگشت داوطلبانه افغان ها فراهم می آورد. فلیپو گراندی کمیسر عالی سازمان ملل متحد در 
امور پناهندگان ضمن قدردانی از جمهوری اسلامی ایران در خصوص میزبانی پناهندگان گفت: 
جمهوری اسلامی ایران از کشورهایی است که در زمینه بهداشت و آموزش پناهندگان بسیار 
هزینه کرده و از این لحاظ نمونه است. وی با اشاره به سفر قبلی خود به ایران افزود: از حجم 
اقدامات انجام شده در جمهوری اسلامی ایران برای بهبود وضعیت شرایط زندگی پناهندگان 

متحیر شدم و اکنون نیز شاهد افزایش بیش از پیش امکانات پناهندگان هستم.

آیت الله مکارم  شیرازی:

قطع رابطه و انتقام جویی افتخار نیست 

مرتضی بانک: 

دولت با تخلفات حقوقی 
مماشات نمی کند 

محمد جواد ظریف: 

ایران بیش از سه دهه 
میزبان پناهندگان است

اخبار

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران گفت: زمان به نفع 
اصلاح طلبان در حال گذر است.

علی شکوری راد در دیدار با اعضای حزب اتحاد ملت 
برگزاری  از  بعد  اظهارکرد:  رضوی   خراسان  در  ایران 
ماراتن نفس گیر انتخابات مجلس دهم که در سطح ملی 
در مجموع یک پیروزی برای اصلاح طلبان بود،  نتیجه 
انتخابات در شهر مشهد به گونه ای رقم خورد که خستگی 
بر تن دوستان اصلاح طلب باقی ماند. شکوری راد با تاکید 
بر اینکه در این انتخابات توانستیم دستاورد پیروزی داشته 
باشیم، تصریح کرد: ابتدا بنای ما بر این بود تا افراطیون به 
مجلس راه پیدا نکنند، اما با همت مجموعه کنش گران 
سیاسی و اقبال مردم پیروزی به دست آوردیم و به ریاست 
مجلس چشم داشت پیدا کردیم. وی با طرح این پرسش که 
چگونه این مسیر توسط اصلاح طلبان پیموده شد، اظهار 
کرد: مرور چگونگی طی این مسیر به ما این درس را می 
دهد که که چطور ادامه این راه را بپیماییم. دبیرکل حزب 
اتحاد ملت ایران با بیان اینکه زمان به نفع اصلاحات در 
حال گذر است، بیان کرد: اگر بتوانیم موجودیت خود را در 
صحنه سیاسی حفظ کنیم زمان شرایط را به نفع ما تغییر 
خواهد داد، از سال 88 به این طرف ما به دلیل حفظ این 
رویکرد توانستیم دستاوردهایی داشته باشیم. وی با اشاره 
به اینکه ما هم در هدف و هم در روش اصلاح طلب بودیم، 
خاطرنشان کرد: ما علی رغم فشارها هدف و روش خود 
را رها نکردیم و این باعث بقای اصلاح طلبان در صحنه 
سیاسی کشور شد. دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران با تاکید 
بر اینکه امروز اصلاح طلبی دعوت به اصل انقلاب اسلامی 
است، اظهار کرد: امروز بحث بر سر این است که چه کسانی 

انقلابی هستند، به نظر من اصلاح طلبان انقلابی تر از هر 
کس دیگری هستند، چراکه آنان بر ارزش ها و آرمان های 
انقلاب اسلامی تاکید می کنند. وی تاکید کرد: انقلابی 
بودن ارزش است به شرطی که با معیارهای انقلابی اسلامی 
هم سازگار باشد نه اینکه در رفتار غیر قانونی و خشونت 
آمیز خلاصه شود، ما طی سالهای گذشته علی رغم همه 
فشارها گفتمان اصلاح طلبی را حفظ کردیم از تجربه های 
گذشته درس گرفتیم و تلاش کردیم تا دایره اصلاح طلبی 
را گسترده تر کنیم. شکوری راد یادآور شد: ما با حمایت 
اصلاح طلبی  ادعای  روحانی در سال 92 -کسی که  از 
نداشت اما شعارهای اصلاح طلبی می داد- توانستیم شمول 
این دایره را گسترده تر کنیم، در انتخابات مجلس این 
دایره را گسترده تر کردیم، حتی برخی از معتدلین وارد 
این دایره شدند و ما بزرگ تر شدیم و رقیب ما کوچک تر. 
وی با بیان اینکه با حفظ این رویکرد می توانیم قدم های 
بعدی را استوارتر برداریم، خاطرنشان کرد: اگر در انتخابات 
دستاوردی داشتیم نباید به خود غره شویم، در آستانه 
انتخابات ریاست جمهوری باید خطوط راهنمای خود را 
برای حفظ و تداوم پیروزی ها به دست بیاوریم، سرمایه 
ما هم در این راه ایجاد اعتماد و انسجام میان رهبران 
سیاسی، احزاب، کنش گران و دانشجویان بوده و در لایه 
لایه این بخش ها حرکت انسجام بخش باید صورت گیرد. 
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران ادامه داد: زمانی که مردم 
در انتخابات اخیر دیدند در سطوح مختلف سیاسی پیام 
واحدی وجود دارد در صحنه انتخابات حاضر شدند، اگر بنا 
بود پیام متفاوتی به مردم داده شود آنان دچار سردرگمی 
می شدند اما حفظ انسجام مردم را از سردرگمی نجات 

می دهد. وی با تاکید بر اینکه اگر مردم پیام واحد سیاسی 
بگیرند نقش خود را به خوبی ایفا می کنند، گفت: در سال 
92 مردم احساس کردند در سطح بالا کار سیاسی شفاف 
وجود دارد و اختلاف کنار گذاشته شده به همین جهت 

به صحنه آمدند و حماسه سیاسی سال 92 را رقم زدند.
شکوری راد با اشاره به اینکه ممکن است برای برخی 
این سوال ایجاد شود که اگر شما به این نکته توجه داشتید 
پس چرا در انتخابات رئیس مجلس بحث شما دوگانه شد 
و چرا در حالیکه دستاورد شیرین پیروزی در انتخابات رقم 
خورده بود ناگهان پیام های متفاوت از سوی ائتلاف فراگیر 
امید به بدنه اجتماع داده شد، گفت:  این یک آفت است و 
اگر به خوبی تدبیر و درایت نشود ممکن است دستاوردهای 
گذشته را مخدوش کند. وی با اشاره به انتخاب هیات 
رئیسه دائم مجلس دهم گفت: انتخاب هیات رئیسه مجلس 
در مجموع اتفاق غیر قابل قبولی نبود، وجود اصلاح طلبان 
در کنار اصولگریان در ترکیب هیات رئیسه مجلس دهم 
این نوید را می دهد که شعار تعامل اصلاح طلبان به منصه 
ظهور می رسد. وی با تاکید بر اینکه تلاش ما باید معطوف 
به حفظ دستاوردها و حفظ آنچه تاکنون به دست آورده ایم 
باشد، گفت:  تمام تلاش بنده نیز در حزب اتحاد ملت ایران 
این است که نقش این حزب در عرصه سیاسی چیزی جز 
وحدت بخشی در عرصه سیاسی جامعه نباشد، این رویکرد 
را باید حفظ کنیم چراکه اگر منافع ملی ما و پس از آن 
منافع مجموعه اصلاحات تامین شود آن گاه منافع حزب 
اتحاد ملت ایران نیز تامین خواهد شد. دبیرکل حزب اتحاد 
ملت ایران خاطرنشان کرد: منافع حزبی ما هیچ گاه تقدم بر 

منافع مجموعه اصلاحات نداشته و نخواهد داشت.

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران:

 زمان به نفع اصلاح طلبان در حال گذر است

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
روحانی  دولت  بودن  دوره ای  یک  درباره 
تاکید کرد: اگر همه چیز و همه کارهای 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در 
مسیر طبیعی انجام شود، آقای روحانی به 
خاطر مقبولیت عام، به ویژه برای کاری که 

در برجام کرده، رقیب جدی ندارد.
آیت الله هاشمی رفسنحانی در پاسخ به 
این سوال که الان شاهد یک ضرب آهنگ 
بسیار کند در مسائل اقتصادی هستیم که 
پاشنه آشیل دولت است و مردم نیز به این 
وضعیت انتقاد دارند. حضرت عالی به عنوان 
این دولت، نقشه و  از حامیان مؤثر  یکی 
سال  یک  در  دولت  که  دارید  برنامه ای 
باقی مانده مسائلش را حل و مردم را برای 
رأی مجدد راضی کند؟ اظهار داشت: نخست 
اعلام کنم آنچه که دلسوزان نظام می گویند 
و انجام می دهند، به خاطر پیروزی یا عدم 
پیروزی یک جریان نیست، بلکه ما موفقیت 
نظام را می خواهیم که الان تبلور اجرایی اش 
در دولت آقای روحانی است. وی افزود: در 
خصوص سوال شما، نظریه ای داشتم که اول 
به آقای روحانی و زمانی به بعضی از وزرای 
یک  در  بعد ها  و  اقتصادی  مسائل  درگیر 
جلسه که استانداران و مدیران کشور برای 
همایش در سالن وزارت کشور جمع بودند، 
گفتم. حرف من این بود که می توانیم مسائل 
اقتصادی را به آسانی حل کنیم. آن روز ها 
تحریم بودیم و خیلی با برجام فاصله داشتیم. 
گفتم، نقدینگی در کشور ما زیاد است که 
تورم معلول آن است. اگر نقدینگی در مسیر 
تولید برود، ولو گرانی باشد، اما شغل باشد 
و مردم درآمد داشته باشند، مزاحم اقتصاد 
دارد  بهمن  نقدینگی مثل  نیست.  کشور 
کشور را خفه می کند، اما در تولیدات چیزی 
نیازهای مردم جواب دهد.  به  نیست که 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه 
داد: می دانستیم بخش عمده رکود تولید، 
به خاطر تعطیلی بیش از نصف کارخانه ها 
بود. شهرک های صنعتی که در زمان من 
و حتی بعد ها در دولت اصلاحات، در همه 
جای کشور بود و مملکت را کارگاه اقتصادی 
کرده بودند، در دولت بعدی کم کم خاموش 
اقتصادی  مجتمع های  شدند.  تعطیل  و 
روستا ها که شغل را به روستا ها می برد و 
به تبع آن مهاجرت معکوس درست کرده 
بود، مخروبه شده بودند و مشکل صاحبان 
و مالکان آن ها، معوقات فراوان بانکی بود که 
در مقطعی چون پول های بادآورده از افزایش 
قیمت نفت داشتند، بدون کار شناسی داده 
بودند و بلافاصله هم تحریم ها آمده بود که 
رابطه کارخانه ها و مواد اولیه در بسیاری از 
تولیدات قطع شده بود. من به مسئولان 
از همین  کشور گفته بودم که می توانید 
نقدینگی که در بانک ها هستند، برای احیای 
تولید استفاده کنید. حتی اگر آن نقدینگی 
در اختیار بانک ها و مؤسسات فراوان پولی 
باشد، بانک مرکزی می تواند هدایت کند. 
اکثر مالکان کارخانه ها به خاطر بدهی های 
می یافت،  افزایش  روز  به  روز  که  سابق 
نمی توانستند وام بگیرند. دولت می توانست 
مدیریت بانکی را در این قسمت پویا کند 
تا با راه های مناسب و ضمانت های قوی، 
نقدینگی را به تولید بیاورد. چون اگر احیا 
شوند، علاوه بر تأمین نیازهای داخلی که 
تورم تا حدود خیلی زیادی به خاطر عدم 
توازن عرضه و تقاضا بود به صادرات هم رونق 
می بخشند و تا حدودی از وابستگی کشور به 
نفت می کاهد و ارز به کشور می آید. مهم تر 
از آن، علاوه بر برگشت شاغلان بیکار شده 
به کار، خیلی از جوانان تحصیلکرده متقاضی، 
شغل پیدا می کنند و کشور به سوی رونق 

با  گفتگو  در  هاشمی رفسنجانی  می رود. 
قانون گفت: در جلسات فردی و  روزنامه 
جمعی با خیلی از شخصیت های اقتصادی 
کشور بحث کردم که برخی می پذیرفتند، 
ولی اجرا نمی شد. در این اواخر که هنوز از 
برجام استفاده کامل نکردیم، دولت به اینجا 
رسید و به همه استانداران و بانک ها بخشنامه 
کردند که در درجه اول کارخانه های کوچک 
و متوسط و سپس واحد ها بزرگ تر را احیا 
کنید. البته واحدهای بزرگ به طور معمول 
آن ها  ظرفیت  اما  بودند،  نشده  تعطیل 
کم شده بود که می توان آن را نیز تقویت 
کرد. اگر همین کار را دو سال پیش انجام 
می دادند، بهتر و زود تر به نتیجه می رسید. 
چون در همین دو سال خیلی از واحدهای 
تولیدی و حتی کسانی که شغل داشتند، 
علاوه بر تعطیلی و بیکاری، مقروض شدند. 
خدا را شکر دولت شروع کرده که وام بدهند 
تا کارخانه ها احیا شوند. البته هفت، هشت 
ماه طول می کشد. وی در ادامه تصریح کرد: 
مورد دیگر درباره طرح های نیمه تمام بود که 
چون دولت اعتباری نداشت، نمی توانست 
ادامه بدهد. به پیمانکاران پول ندادیم. آن ها 
تا جایی که داشتند، هزینه کردند و چون 
نداشتند و در عین حال از دولت طلبکار 
بودند،   رها کردند. گران هم شدند، چون 
چند برابر زمان شروع هزینه دارند. پیشنهاد 
مشخص من این بود که طرح های نیمه تمام 
را به مردم واگذار کنیم. برای مثال اتوبان را به 
مجموعه ای از مردم بدهید و قانون مشخصی 
عوارض  محل  از  هزینه ها  برگشت  برای 
این گونه  را  قزوین  کرج-  اتوبان  بگذارید. 
ساختیم. البته به بانک ملی داده بودیم که 
سرمایه هزینه شده از طریق دریافت عوارض 
برگشت. از زنجان به تبریز را هم این گونه 
ساختیم. آن موقع چون بخش خصوصی 

نبود، به بانک داده بودیم؛ اما الان بخش 
خصوصی ایران با پیمانکاران متخصص، از 
لحاظ پول و نیروی انسانی غنی است. البته 
این در سیاست های کلی برنامه ششم آمده 
که وقتی برنامه تصویب شود، باید واگذار 
یک  درباره  خبرگان  مجلس  عضو  کنند. 
دوره ای بودن دولت روحانی تاکید کرد: اگر 
همه چیز و همه کارهای سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی در مسیر طبیعی انجام 
شود، آقای روحانی به خاطر مقبولیت عام، 
به ویژه برای کاری که در برجام کرده، رقیب 
پاسخ  ندارد. هاشمی رفسنجانی در  جدی 
از برجام، اوضاع  به غیر  این سوال که  به 
دولت در جامعه نگران کننده است به نظر 
شما نباید این مسئله جدی گرفته شود؟ 
گفت: در حال حاضر مردم ایران به خاطر 
گسترش ابزار اطلاع رسانی آگاه شده ا ند و 
از موانع و مانع تراشی های در مسیر حرکت 
دولت خبر دارند. همین برجام را ببینید که 
چگونه دستاورد ملی نظام را به خاطر اهداف 
شما  می دهند.  جلوه  مخدوش  سیاسی، 
مجلس سابق را به یاد آورید که مردم چگونه 
مخالفان برجام را از ورود به مجلس ناکام 
گذاشتند؟! یکی از دلایل موفقیت دولت در 
دوره باقی مانده، ترکیب فعلی مجلس است 
که نه تنها مثل سابق جلوی حرکت دولت 
را نمی گیرند، بلکه همراهی می کنند. وی 
در پاسخ به این سوال که آیا نگران برگشت 
آقای احمدی نژاد و تفکراتش نیستید؟ گفت: 
نه چون مردم آگاه هستند و از عملکرد آن 
ابعاد خبر  جریان در آن 8 سال در همه 
دارند؛ اما در عالم سیاست و در این کشور، 
به کرات شاهد اتفاقاتی بودیم که با معادلات 
عقلی و منطقی غیرقابل تحقق بود. من که 
غیب و پیش بینی ندارم، براساس محاسبات 

و آگاهی مردم از گذشته، نباید نگران بود.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

روحانی رقیب جدى ندارد

حسن بختیاری زاده



3 اقتصادی
شنبه سی ام خرداد 1395 -  سال نوزدهم  - شماره 4029

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,595,000یک مثقال طلا

1,060,800یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,400,000سکه بهار آزاد ی

10,425,000سکه امامی

5,220,000نیم سکه

2,720,000ربع  سکه

1,810,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

کارخانه ها را خصوصی نکنید! 
یک مقام مسئول کارگری با انتقاد از نحوه واگذاری های اصل 44، از دولت خواست مقابله 
جدی با رانت خواری و ویژه خواری را در دستور کار قرار دهد و تا کارخانه ای به مشکل خورد 

آن را سریعا به بخش خصوصی واگذار نکند.
داوود امیری - نایب رییس کانون شورای اسلامی کار خراسان شمالی - در گفت وگو 
با ایسنا، اظهار کرد: مشکل امروز جامعه، تولید و صنایع ما عدم توجه به فرمایش مقام 
معظم رهبری است و اگر اقتصاد مقاومتی به معنای واقعی عملیاتی شود و مدنظر قرار 
گیرد بسیاری از مشکلات حل خواهد شد. وی ادامه داد: زمانی بحث تحریم یکی از موانع 
اشتغال و سرمایه گذاری در کشور بود ولی اکنون تاحدودی این مساله حل شده و باید 
بستر مناسب برای امنیت سرمایه گذار خارجی و سرمایه های داخلی فراهم شود تا رغبت به 
سرمایه گذاری در چرخه تولید به وجود آید. امیری در عین حال با تاکید بر مبارزه دولت با 
رانت خواری و ویژه خواری اظهار کرد: خوشبختانه امروز به برکت وجود شبکه های مجازی 
و اطلاع رسانی بسیاری از رانت های پشت پرده و اختلاس ها رو می شود و نمود بیرونی 
پیدا می کند. وی با بیان اینکه اگر آرامش بر جامعه حاکم شود در کنارش مبارزه با فساد 
هم انجام خواهد شد، افزود: موضوع پاداش های میلیونی و ویژه خواری از قدیم مطرح بوده 
و نمونه بارز آن را در تامین اجتماعی و برخی شرکتهای وابسته آن دیدیم اما دولت باید به 
دور از ملاحظات سیاسی و جناح بازی با چنین اتفاقات تلخی مقابله کند. این مقام مسئول 
کارگری در بخش دیگری از سخنان خود با انتقاد از نحوه واگذاری های اصل 44 اظهار کرد: 
در سالهای اخیر سیاستهای ابلاغی مقام معظم رهبری در زمینه خصوصی سازی به درستی 
اجرا نشده و همین امر تبعاتی را به دنبال داشته است چرا که نگاهها این بود که تفکر حاکم 
بر مجموعه های واگذار شده خصوصی شود ولی متاسفانه خصولتی شد. امیری تصریح کرد: 
این مجموعه ها با نگاه شبه دولتی واگذار شد ولی دولت باید جلوی این روند را بگیرد و اجازه 
ندهد تا یک کارخانه به مشکل خورد بلافاصله واگذار شود. نایب رییس کانون شورای اسلامی 
کار خراسان شمالی خاطرنشان کرد: بهترین روش خصوصی سازی یک مجموعه یا کارخانه 
این است که به کارگران و مدیران آن واگذار شود نه آنکه دستهای پنهانی و پشت پرده که 
مشخص نیست به کدام رانتی وابسته است، شرکتها،   کارخانه ها و بنگاههای با سابقه ما را 

واگذار و کارگران آن را بیکار و روانه خانه ها کنند. 

 کارشناسان معتقدند که پرداخت یارانه نه تنها فاصله 
طبقاتی را از بین نبرد، بلکه سبب ایجاد اختلال در کار 

واحدهای تولیدی نیز بوده است.
محسن صرامی فروشان نماینده دوره نهم مجلس شورای 
اسلامی ،اظهار داشت: هدفمندی یارانه ها به سبب عدم اجرای 

بندهای قانونی این طرح  اثرات نامطلوبی بر اقتصاد گذاشت.
وی افزود: قبل از هدفمندی یارانه ها سوبسید و یارانه به 
شیر و برخی اقلام اساسی دیگر پرداخت می شد که همواره 
این رقم کمتر از آن چیزی بود که اکنون به عنوان یارانه 
اشاره  با  پرداخت می شود.صرامی فروشان  افراد  به  نقدی 
به تاثیر طرح هدفمندی یارانه ها در ضربه زدن به تولید 

به سبب  یارانه ها  بیان داشت:طرح هدفمندی  اشتغال  و 
نبود عزم جدی در اجرای آن، ضربات جبران ناپذیری به 
واحدهای تولیدی وارد کرد تا جاییکه قبض های نجومی کار 
را به جایی رساند که هزینه های تمام شده تولید افزایش 
چشمگیری یافت.نماینده دوره نهم مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: افزایش هزینه های تمام شده سبب شد که اکثر 
واحد های تولیدی به دلیل نبود رقابت با تولیدکنندگان در 
بازارهای رقابتی و منطقه ای، دست به تعدیل نیرو بزنند به 
گونه ای که این امر حتی منجر به افزایش بیکاری شد.وی 
با اشاره به اینکه هر ماه دولت برای پرداخت یارانه نقدی عزا 
می گیرد، افزود: دولت هر ماه به سبب تامین و پرداخت 

یارانه نقدی با مشکلات متعددی مواجه است به طوریکه 
مبالغی را هر ماه از خزانه شرکت های دولتی و نیمه دولتی 
دریافت می کند که این امر نگران کننده است چرا که 
هدفمندی یارانه نه تنها به رشد اقتصادی منجر نخواهد شد 
بلکه پیامدهایی اعم از تورم، کاهش انگیزه تولید و اشتغال 
را به ارمغان خواهد آورد.صرامی فروشان تصریح کرد: رشد 
اقتصادی منفی موجب شده تا از عدالت اجتماعی و شاخصه 
های آن فاصله بگیریم و از طرفی ایجاد هزینه های سربار 

برای خانوارها اختلاف و شکاف طبقاتی را رقم می زند.
  یارانه 45 هزار تومانی فایده ای برای خانوار ندارد 

 مهدی تقوی استاد دانشگاه علامه طباطبایی و کارشناس 
اقتصادی نیز گفت: قانون هدفمندی یارانه ها  متاسفانه 
در کشور به درستی اجرا نشده است و تحت تاثیر این امر 
شاهد رشد هزینه های تولید بودیم که نتیجه آن رکود 
تورمی بوده است .وی  همچنین اذعان داشت: پس از اجرا 
شدن هدفمندی یارانه ها تورم به 40 درصد رسید و رشد 
اقتصادی به منفی 3 درصد نزول پیدا کرد و این مسئله سبب 
افزایش آسیب های اجتماعی در کشور شد.این کارشناس 
اقتصادی تصریح کرد: با توجه به اینکه تورم جیب مردم را 
خالی کرده است، پرداخت یارانه 45 هزار تومانی نه تنها هیچ 
فایده ای برای خانوار ندارد بلکه در ازای پرداخت این یارانه به 
قشر ثروتمند باید مالیات به درستی دریافت شود و از محل 
دریافتی ها به تولید و کالاهای پرمصرف یارانه پرداخت شود.

تقوی در پایان ضمن اشاره به این موضوع که یارانه پرداختی 
می توانست صرف کارهای عمرانی شود تا اشتغال زایی را به 
همراه داشته باشد عنوان کرد: تیم دولت در حال حاضر باید 
ناتوانی خود در پرداخت یارانه را با صراحت اعلام کرده و ادامه 
این روند را متوقف کند تا منابع آزاد شده را در راستای کاهش 
تورم و حل معضل رکود هزینه کند چرا این امر باعث ایجاد 

اشتغال و افزایش قدرت خرید می شود.

 با وجود اینکه بانک مرکزی به بانک ها برای افزایش سقف وام ازدواج از 3 به 10 میلیون تومان 
یک ماه فرصت داده است اما برخی از آنها از دیروز پرداخت این میزان وام را آغاز کردند. 

به گزارش مهر، پس از کشمکش های فراوان بر سر افزایش وام ازدواج از 3 به 10 میلیون تومان 
توسط بانک ها براساس مصوبه مجلس و مقاومت هایی که از سوی بانک ها انجام شد، سرانجام 

نظام بانکی افزایش این وام را پذیرفت.
بر این اساس بانک مرکزی طی بخشنامه ای اعلام کرد که بانکها موظفند از ابتدای مردادماه این 
وام را به 10 میلیون تومان افزایش دهند و در واقع یک ماه به آنها فرصت تامین و تجهیز منابع 
را داده است. اما برخی از بانک ها اعلام کرده اند که از امروز پرداخت وام 10 میلیونی را آغاز کرده 
اند. البته بانک مرکزی طی یک ماه اخیر بر روی سامانه وام ازدواج، میزان وام را 10 میلیون تومان 

اعلام کرده بود، که البته ترتیب اثری از سوی بانک ها داده نشده بود.
طبق بخشنامه بانک مرکزی، هر یک از زوجین می توانند 10 میلیون تومان وام ازدواج و 
تهیه جهیزیه دریافت کنند،   نرخ کارمزد آن 4 درصد است.   بانک مرکزی در بخشنامه  خود  
تمام بانکها و موسسات اعتباری را موظف کرد که امکانات لازم برای شروع پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج یکصد میلیون ریالی برای هریک از زوجین را حداکثر از ابتدای مرداد ماه 
سال جاری فراهم کنند و پرداخت آن را در اولویت قرار دهند. بانک مرکزی با تاکید بر اینکه 
پرداخت تسهیلات ازدواج در اولویت قرار گیرد اعلام کرد: این بخشنامه به دنبال تصویب تبصره 
29 قانون بودجه سال 1395 صادر شده   که در آن بانک مرکزی به منظور حمایت از ازدواج 
جوانان، موظف شد تمام بانکها و مؤسسات اعتباری کشور را ملزم کند به اندازه سهم خود از 
مجموع سپرده های قرض الحسنه در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه مشارکت کنند و تسهیلات 

قرض الحسنه ازدواج را در اولویت نخست پرداخت قرار دهند.
متن کامل بخشنامه به شرح زیر است:

احتراماً، با عنایت به اهمیت موضوع ازدواج جوانان و ضرورت فراهم کردن تسهیلات لازم 
برای این امر مراتب زیر برای استحضار و رعایت ابلاغ می شود: 1( منابع قرض الحسنه پس انداز 
بانکها پس از کسر الزامات قانونی بایستی برای پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به آحاد مردم 

اختصاص یابد.
2( تمام بانکها و موسسات اعتباری موظفند امکانات لازم برای شروع پرداخت تسهیلات 

قرض الحسنه ازدواج یکصد میلیون ریالی برای هریک از زوجین را حداکثر از ابتدای مرداد 
ماه سال جاری فراهم کنند. 3( پرداخت قرض الحسنه ازدواج و سایر تکالیف قانونی در اولویت 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بوده و توصیه موکد می شود در صورت عدم کفایت منابع قرض 

الحسنه پس انداز از پرداخت سایر تسهیلات قرض الحسنه حتی الامکان خودداری شود.
4( بانکها برای جذب منابع قرض الحسنه پس انداز مجاز به انجام تبلیغات وزین و متعارف و 

اختصاص جوایز می باشند. اصلاحیه آیین نامه ذیربط در این رابطه متعاقباً ابلاغ می شود.
غلامرضا مصباحی مقدم به عنوان طراح این پیشنهاد گفته است: در سال 89 تعداد 900 هزار 
ازدواج به ثبت رسیده که این رقم در سال 94 به ۶80 هزار مورد کاهش یافته است. در حال 
حاضر 12 میلیون نفر جوان مجرد و در سن ازدواج در کشور وجود دارد که 4 میلیون نفر آنها 
بالای 28 سال سن دارند. وی افزود: طبق آمار بانک مرکزی 102 هزار میلیارد تومان منابع 
قرض الحسنه موجود است که 3۶ هزار میلیارد تومان آن پس انداز و ۶2 هزار میلیارد تومان 
آن نیز جاری است. بنابر این می توان از این محل وام ازدواج جوانان را از 3 میلیون تومان به 

10 میلیون تومان ارتقاء داد.

کارشناسان معتقدند تا زمانی که بازار مسکن در شرایط 
طبیعی از رکود خارج نشود استفاده از عبارات هیجانی، تنها 

می تواند این بخش را نامتوازن تر کند.
به گزارش ایسنا، بخش مسکن در هر دو ماه ابتدای سال 
جاری با مقدار اندکی افزایش معاملات نسبت به مدت مشابه 
سال قبل همراه بود اما به گفته کارشناسان، خوشبینی بیش 
از حد نسبت به ورود مسکن به دوره رونق، شاید بتواند این 
بخش را مقدار اندکی تکان دهد، ولی برای مشتریانی که 
زودهنگام اقدام به خرید می کنند زیان آور خواهد بود. لذا به 
نظر می رسد مسوولان قبل از واکنش طبیعی بازار مسکن به 
سیگنالهای پیش رونق باید از پمپاژ عبارات هیجان انگیز برای 

تحریک خریداران خودداری کنند.
در سال جاری برخی مسوولان یا دست اندرکاران دارای 
منافع در حوزه مسکن بیان می کنند که این بخش در حال 
ورود به دوره پیش رونق است و در شش ماهه دوم سال 

جاری به طور کامل از رکود خارج می شود. این در حالی 
است که چنین مژده هایی سال گذشته نیز از سوی این افراد 
داده می شد اما نه تنها بازار مسکن بیدار نشد بلکه در برخی 

شاخصها خواب آلوده تر از سال 1393 بود.
حوزه مسکن در حال حاضر با پارادوکسهایی همراه است. 
از یک طرف با 3.۶ میلیون مازاد تولید که اغلب در مسکن 
متوسط و بالا وجود دارد مواجه شده و از سوی دیگر با کمبود 
تولید در دهک های پایین رو به رو است. اما با اینکه در این 
بخش ظرفیت تولید وجود دارد قیمتها هنوز به کف توان این 
قشر نرسیده و احتمالا تا زمانی که این موضوع مکتوم، جلوه 
گر نشود، هیچ اهرم هیجانی قدرت بیرون آوردن مسکن از 

گِل رکود را ندارد.
بعد از اینکه معاملات تهران در فروردین ماه سال جاری 
20.4 درصد نسبت به فروردین 1394 افزایش یافت و قیمت 
مسکن تهران نیز 4.3 درصد رشد کرد، انتظار می رفت که در 

اردیبهشت ماه شاهد رشد بیشتری باشیم اما این گونه نشد. 
با وجودی که پس از استخراج آمار فروردین، مسوولان از 
پیش رونق غیرتورمی مسکن صحبت کردند رشد معاملات 
در اردیبهشت ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل چندان قابل 
اعتنا نبود و با 8.2 درصد افزایش همراه شد که می تواند 
طبیعی باشد. قیمت ها نیز 2.8 درصد نسبت به اردیبهشت 

سال گذشته افزایش داشت.
با این وجود برخی مسوولان معتقدند امسال شاهد خروج 
غیرتورمی مسکن از رکود خواهیم بود. اما تا کنون شواهدی 
دال بر اثبات این نظریه دیده نشده است. قبل از امضای برجام 
بیان می شد بخش عمده مصالح ساختمانی و نیروی انسانی 
مسکن داخلی است و به همین لحاظ تاثیر تحریم ها بر رکود 

مسکن کمتر از 30 درصد است.
اما بعد از این که توافق هسته یی انجام پذیرفت بسیاری در 
انتظار بهبود بیماری مسکن نشستند که با این اقدام به نوعی 
تاثیر پارامترهای بین المللی بر بخش مسکن ۶0-۷0 درصد 
تلقی شد. به همین دلیل سنگ اندازی هایی که به دنبال 
امضای برجام از سوی برخی قدرت ها پیش پای مناسبات 
اقتصادی ایران قرار گرفت خروج از رکود مسکن که انتظار 

می رفت در پایان سال قبل رقم بخورد را طولانی کرد.
در این شرایط خوشبین ها نیمه سال جاری و بدبین ها پنج 
سال آینده را زمان خروج از رکود مسکن می دانند. بنابراین 
تا زمانی که تعادل در هر دو سوی عرضه و تقاضا در بخش 
مسکن ایجاد نشود استفاده از عبارات هیجانی، تنها می تواند 

بازار این بخش را بیش از پیش نامتوازن کند.
بنابراین گزارش، متوسط قیمت هر متر مربع مسکن شهر 
تهران در اردیبهشت ماه چهار میلیون و 10 هزار تومان بود 
که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل به ترتیب 1.۷ 
و 2.8 درصد افزایش داشت که رشد قیمت مسکن حدود 
هشت درصد کمتر از نرخ تورم بود و می توان گفت مسکن 

هشت درصد کاهش قیمت داشته است.
در  نیز  پایتخت  مسکونی  آپارتمان های  معاملات  تعداد 
اردیبهشت 15 هزار 431 مورد بود که نسبت به ماه مشابه 

سال قبل 8.2 درصد افزایش نشان داد.

کارشناسان پاسخ می دهند؟

یارانه نقدی چقدر کمک حال مردم بود؟

در شعب برخی بانک ها ؛

پرداخت وام ۱۰ میلیونی ازدواج آغاز شد

پمپاژ هیجان زودهنگام به بازار مسکن 

نرخ ها متاثر از شرایط جهانی و کاهش بهره بانکی 

بازار سکه و طلا رونق گرفت
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: معامله گران داخلی باوجود فرا رسیدن ماه رمضان 
و انتظار رکود در بازار سکه و طلا، به دلیل افزایش قیمت جهانی این کالا و کاهش نرخ بهره 

بانک های داخلی، توجه بیشتری به این بازار نشان دادند. 
محمد کشتی آرای ، با یادآوری وضعیت بازار طلا و سکه، افزود: هفته گذشته قیمت جهانی 
طلا افزایش بی سابقه ای را تجربه کرد به طوری که فقط در یک روز 35 دلار افزایش یافت.

به گفته وی، این افزایش قیمت ناشی از چند عامل اصلی و اساسی از جمله بدون تغییر ماندن 
نرخ بهره در آمریکا، احتمال خروج بریتانیا از اتحادیه اروپا و شاخص نرخ مشاغل در آمریکا بود.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران خاطرنشان ساخت: هفته گذشته هر اونس طلا در 
مجموع افزایش 25 دلاری را به ثبت رساند و روزشنبه قیمت آن به یک هزار و 299 دلار 
رسیده است.وی ادامه داد: این افزایش قیمت به افزایش حدود 130 هزار ریالی نرخ سکه در 
هفته گذشته منجر شد.کشتی آرای اضافه کرد: در حالی که در ماه مبارک رمضان کاهش 
دادوستد طلا و سکه انتظار می رفت، اما دوباره با افزایش قیمت جهانی طلا و به دنبال آن 
افزایش قیمت سکه و همچنین کاهش نرخ بهره در بانک ها، معامله گران داخلی توجه بیشتری 
به طلا و سکه نشان دادند.وی گفت: با شرایط کنونی سیاسی و اقتصادی حاکم بر جهان، 
وضعیت بازار سکه و طلا در هفته پیش رو غیرقابل پیش بینی است.به گزارش ایرنا، پنجشنبه 
گذشته )2۷ خردادماه( نرخ هر اونس طلا در بازارهای جهانی با افزایش 11.5 دلاری نسبت به 
روز پیش از آن، یک هزار و 305 دلار و ۶ سنت اعلام شد و هر قطعه سکه طلای بهار آزادی 
طرح جدید با 1۷0 هزار ریال افزایش قیمت، 10 میلیون و 4۷0 هزار ریال خرید و فروش شد.

با تهیه طرحی از سوی مجلس؛

مازاد »حقوق های نجومی« بازگردانده می شود
نماینده ناظر مجلس در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی از تهیه طرحی »برای بازگرداندن 

مازاد حقوق های نجومی« خبر داد.
عزت الله یوسفیان ملا  افزود: این طرح با عنوان »ساماندهی نظام پرداخت حقوق و مزایا« 
مطرح شده و هدف آن جبران خلأ قانونی برای استرداد مازاد حقوق های نجومی است.

وی تصریح کرد: پرداخت های نجومی با قوانین تطبیق داده شده و بعضی از مقررات دست 
پرداخت کنندگان را باز گذاشته است.یوسفیان ملا اظهار داشت: اینکه یک مدیر می تواند به هر 
میزان که خواست پاداش پرداخت کند آیا با شرایط فعلی اقتصاد کشور ما سازگار است؟وی 
افزود: شاید پرداخت های نجومی با قانون سازگار باشد ولی عملا و عرفا امکان پذیر نیست.عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس ادامه داد: اینکه یک کارگر با حقوق ماهانه کمتر 
از یک میلیون تومان زندگی کند آیا سزاوار است برخی مدیران حقوق های ماهانه 50 و ۶0 

میلیون تومانی بگیرند؟ 
وی اظهار داشت: خوشبخانه رئیس جمهور دستور بررسی حقوق های نجومی را صادر کرده 
وخواستار » استرداد وجوه پرداختی به  ناحق« شده است.یوسفیان ملا ادامه داد: اجرایی شدن 
دستور رئیس جمهور مبنی بر استرداد حقوق های پرداختی به ناحق، مستلزم قانون است تا با 
مجوز عملیاتی شود.وی گفت: در مورد بازگرداندن مازاد حقوق های نجومی خلأ قانونی وجود 
دارد و طرح »ساماندهی نظام پرداخت حقوق و مزایا« به دنبال رفع این خلأ قانونی است.

نماینده مردم آمل افزود: بر اساس این طرح، از سال 93 یا 94، پایه ای مثلا 10 یا 12 میلون 
تومان برای هر ماه در نظر گرفته می شود و مازاد آن محاسبه و استرداد خواهد شد.وی گفت: 
طرح »ساماندهی نظام پرداخت حقوق و مزایا« در کمیسیون اجتماعی مجلس بررسی خواهد 
شد.یوسفیان ملا قید یک فوریت یا دو فوریت این طرح را منوط به شروع کار کمیسیون های 
تخصصی مجلس دانست.وی گفت: امضاهای این طرح در حال افزایش است چرا که اکثر 
نمایندگان با آن اعلام موافقت کرده اند.پیشتر رئیس جمهور طی دستوری از معاون اول خود 
خواست تا در اسرع وقت همه موارد تخلف و هرگونه سوء استفاده در خصوص حقوق و 
پاداش های پرداختی به مدیران در دستگاه های اجرایی را شناسایی کند و وجوهی که به ناحق 

پرداخت شده است به بیت المال مسترد و مدیران متخلف عزل شوند.

مدیرکل تجاری سازی فناوری و ساخت وزارت نفت  خبرداد:

بومی سازی ۱۰ کالای پرمصرف صنعت نفت
مدیرکل تجاری سازی فناوری و ساخت وزارت نفت از آغاز طرح تجاری سازی 10 قلم از 

تجهیزات پر مصرف صنعت نفت خبر داد.
پرویز سنگین گفت: این طرح که از چهار سال پیش کلید خورده است از یک سال و نیم 
پیش با تشکیل کارگروه حمایت از ساخت داخل و مصوبه هیئت دولت برای اجرا به شرکت 
ملی نفت ایران ابلاغ شده است .وی با بیان اینکه تاکنون نیمی از مسیر امور اجرایی ساخت 
داخل این 10 قلم کالای مورد نیاز صنعت نفت انجام شده است افزود: در همین جهت امسال 
45 هزار میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است و تاکنون 52 قرارداد با شرکت های دانش 

بنیان سازنده این تجهیزات منعقد شده است.
این مقام وزارت نفت تاکید کرد: با تجاری سازی این 10 قلم کالای مورد نیاز صنعت نفت 

میزان خود اتکایی این صنعت به حدود 90 درصد می رسد.
مدیرکل تجاری سازی فناوری و ساخت وزارت نفت خاطرنشان کرد: تولید رقابتی به لحاظ 
قیمت تمام شده تولید و فناوری و انتقال دانش فنی شرط اصلی قرارداد ها با شرکت های 

دانش بنیان داخلی است.
وی با بیان اینکه با به ثمر نشستن تجاری سازی این 10 قلم کالای مورد نیاز صنعت نفت 
زمینه برای تولید دیگر اقلام مورد نیاز این صنعت در داخل کشور نیز فراهم خواهد شد گفت 
: تجهیزاتی که تاکنون قرارداد ساخت انها با تولید کنندگان داخلی منعقد شده است عمدتا 
در زمینه تجهیزات سر چاهی ، درون چاهی، پمپ های سرچاهی و درون چاهی، انواع لوله ، 
الکتروموتورهای ضد انفجار و دور متغیر ، مته ها، لوله ها ، فولاد آلیاژی و پیل های هوشمند ، 

ماشین های دوار، و توربین های گازی است.

کاهش 35 درصدی قیمت حبوبات

 شکست حباب قیمت برنج و خرما 
رییس اتحادیه بنکداران مواد غذایی از کاهش 35 درصدی قیمت حبوبات تا پایان ماه 

مبارک رمضان خبر داد.
 محمد آقاطاهر ، با اشاره به این که از ابتدای سال جاری شاهد افزایش قیمت حبوبات 
بودیم، اظهار کرد: یکی از دلایل افزایش قیمت خشکسالی سال گذشته بود که این موضوع 
سبب شده بود واردات انجام شود، چرا که در میزان برخی مواد غذایی دچار کمبود هستیم.

وی ادامه داد: عدس، لوبیا چیتی، نخود و غیره از جمله اقلامی هستند که از کشورهای دیگر 
وارد می شوند و در زمینه نخود و عدس به تازگی واردات داشته ایم.

رییس اتحادیه بنکداران مواد غذایی با اشاره به این که اولین محصول نخود و عدس چند 
روز قبل وارد بازار شده است، پیش بینی می شود که تا پایان ماه مبارک رمضان حبوبات به 

میزان 35 درصد کاهش یابد.
آقاطاهر افزود: در حال حاضر بخشی از محصول عدس مورد نیاز از ایلام و بخشی از نخود 

مورد نیاز نیز از کرمانشاه تهیه می شود.
وی همچنین درباره  زمان کاهش قیمت برنج و خرما نیز یادآور شد: به محض به دست آمدن 
محصول جدید برنج و خرما با کاهش قیمت این دو محصول همراه خواهیم بود. قیمت برنج به 
احتمال فراوان در اواسط مرداد ماه کاهش خواهد یافت. علاوه براین قیمت خرما نیز با رسیدن 

به نیمه ماه مبارک رمضان شکست حباب قیمت را خواهد داشت.

 پس از حدود یک هفته که از انتشار اخبار غیررسمی در مورد 
توافق بانک های کشور برای کاهش نرخ سود سپرده های بانکی 
می گذرد، انتشار نامه کانون بانک ها و مؤسسات اعتباری خصوصی 
نشان می دهد، پیشنهاد این تصمیم از سوی بانک های خصوصی به 
دولت و بانک های دولتی داده شده و شاید بتوان سکوت بانک های 
دولتی را در برابر این پیشنهاد نشانه ای از موافقت آن ها با این 

پیشنهاد قلمداد کرد.
هفته گذشته برخی از بانک های خصوصی کشور از کاهش نرخ 
سود سپرده های یک ساله به 15 درصد خبردادند؛ خبر این تصمیم 
اگرچه ابتدا به صورت غیررسمی منتشر شد اما اطلاع رسانی های 
بانک های  توافق  محصول  تصمیم  این  که  می داد  نشان  بعدی 
از  اعم  بانک ها  نزدیک سایر  آینده  قرار است در  و  کشور است 
دولتی و خصوصی به جمع چند بانک خصوصی که از کاهش نرخ 
سپرده های خود خبر داده بودند، بپیوندند گرچه پس از یک هفته 
هنوز چنین اتفاقی نیفتاده است و به غیر از بانک های پارسیان و 
پاسارگاد، بانک های دیگر ترجیح داده اند فعلا در این باره سکوت 

کنند.
سکوت شورای پول و اعتبار در جلسه سه شنبه هفته قبل در 
قبال آنچه تصمیم بانک های کشور برای کاهش نرخ سود عنوان 
می شد، در کنار تعلل اکثریت بانک ها اعم از خصوصی و دولتی در 
اعلام همراهی با کاهش نرخ سود به این شائبه دامن زد که هنوز 

اجماع لازم و کافی برای اجرای این تصمیم وجود ندارد.
اظهارات اخیراکبر کمیجانی قائم مقام بانک مرکزی نیز نشان 
داد که شورای پول و اعتبار برای تأیید و همراهی با این کاهش 

منتظر دریافت و بررسی گزارش جامع تحولات اقتصاد کلان است؛ 
گزارشی که احتمالا تا یک ماه دیگر روی میز اعضای شورا قرار 

خواهد گرفت!

در فاصله کمتر از دو روز مانده به موعد کاهش نر خ ها، نشانه ای از 
همراهی بانک های دولتی با این تصمیم کانون بانک های خصوصی 

دیده نمی شود.

طبق آنچه در نامه کانون بانک های خصوصی آمده " این پیشنهاد 
از سوی بانک های خصوصی ارائه شده است" و جالب اینجاست که 
رونوشتی از این نامه " به آقای حسین زاده رئیس شورای هماهنگی 
بانک های دولتی  جهت استحضار و ابلاغ به اعضای شورا " ارسال 

شده است.
این روند در حالی است که در دفعات گذشته، اعلام کاهش نرخ 
سود سپرده ها در نامه ای با امضای مشترک رئیس کانون بانک ها و 
مؤسسات اعتباری خصوصی و رئیس شورای هماهنگی بانک های 
دولتی برای رئیس کل بانک مرکزی ارسال می شد.فارغ از این 
نشانه ها که احتمال شکست توافق بانک ها را با نرخ شکنی برخی 
از آن ها مانند دفعات قبل بالا نشان می دهد، باید دید تصمیم و 
پیشنهاد بانک های خصوصی تا چه حد با اقبال بانک های دولتی 

همراه خواهدشد؟
از سوی  این در شرایطی است که گزارش های مختلفی که 
نشان می دهد وضعیت شبکه  پژوهشی منتشر شده  نهادهای 
بانکی بسیار حساس است و ادامه شرایط فعلی در آینده ای نه 
چندان دور به از هم گسیختگی در این شبکه منجر خواهدشد. 
این گزارش ها تأکید دارند نرخ سود بالا یکی از عواملی است که 
به شدت به ترازنامه بانک ها فشار می آورد و باید هر چه سریع تر 
فکری برای این مشکل کرد گرچه بالا بودن مطالبات غیرجاری 
و نامناسب بودن کفایت سرمایه به بدهی ها، بانک ها را ناگزیر 
کرده است تا به هر نحو ممکن به جذب منابع بپردازند بنا بر این 
پرداخت سود بالا به سپرده ها در شرایط فعلی تنها راه به تأخیر 

انداختن بحران است.

بانک های خصوصی پیش قدم کاهش نرخ سود

سکوت بانک هاى دولتى نشانه چیست؟



آگهى ثبت انتخابات انجمن صنفى کارفرمایى
 باشگاهداران ورزشى استان قم

ورزشی شنبه سی ام خرداد 1395 -  سال نوزدهم  - شماره 444029

شهاب گردان: 

خدانگهدار سپاهان
دروازه بان سپاهان لحظاتی پیش با فسخ قراردادش با این تیم رسماً جدا شد.

شهاب گردان بعد از 4 سال حضور در سپاهان، با فسخ قراردادش با این تیم رسماً جدا 
شد. او در این ارتباط به خبرنگار "ورزش سه" گفت: طی دو جلسه ای که با اعضای هیات 
مدیره و کادر مدیریتی سپاهان داشتم و در صحبت هایی که مطرح شد با توافق جدا شدم.

وی ادامه داد: 4 سال در این تیم حضور داشتم و خاطرات تلخ و شیرین زیادی دارم و به 
هر حال یک روز باید از جمع این تیم جدا می شدم  و مسئله اصلی برایم دوری از طرفدارانی 
است که حمایت جانانه ای از ما داشتند. دم همه آنها گرم و تشکر ویژه ای از آنها دارم. جدایی ام 
از سپاهان امروز اتفاق افتاد و خوشبختانه این جدایی با رضایت طرفین و بدون مشکل رخ 
داد.شهاب گردان در پاسخ به این سؤال که در جلسه برگزار شده با سپاهانی ها آقای باقریان 
چه نظری درباره جدایی اش داشته گفت: آقای باقریان در این جلسه حضور نداشتند. آقایان 
طاهری، رمضانی و جاودانی در این جلسه حضور داشتند و با آنها در این ارتباط صحبت کردم.

او در مورد آینده اش و تیم انتخابی اش نیز گفت: پیشنهاداتی دارم و با توجه به اینکه با سپاهان 
قرارداد داشتم صحبتی نکرده بودم اما اکنون با توجه به جدایی ام صحبت جدی با تیم های 

خواهانم را آغاز می کنم و بهترین تصمیم را در این باره خواهم گرفت.

واکنش سپاهانی ها به جدایی کریمی

دیناموزاگرب هیچ پیشنهاد رسمی نداده است
در پی افزایش گمانه زنی ها در خصوص جدایی هافبک سپاهان و حضورش در لیگ 

کرواسی باشگاه اصفهانی در واکنشی مدعی شد این اخبار کذب محض است.
 علی کریمی ستاره جوان میانه میدان سپاهان مورد توجه باشگاه دیناموزاگرب کرواسی 
قرار گرفته و در چند روز گذشته بسیاری از محافل خبری جدایی او و پیوستنش به جمع 
لژیونرهای اروپایی را قطعی قلمداد کرده اند گرچه در واکنش به این اخبار باشگاه سپاهان 
مدعی شد هیچ پیشنهاد رسمی برای کریمی از باشگاه کروات دریافت نکرده است.اصغر 
باقریان مدیرعامل سپاهان در همین خصوص گفت:» هیچ دعوتنامه ای برای علی کریمی 
از باشگاه کروات به دست ما نرسیده و تنها چند ایمیل به مدیربرنامه های این بازیکن 
زدند که این هم دلیل بر جدایی این بازیکن نیست. او با ما قرارداد دارد و خودمان به او 

احتیاج داریم«.

بازیکن سابق تیم جوانان برزیل در اصفهان

هافبک برزیلی به سپاهان پیوست
بازیکن جوان برزیلی که سابقه پوشیدن پیراهن تیم فوتبال المپیک برزیل را دارد، به 

سپاهان پیوست.
 السیدس دسوزا فاریا جونیور ملقب به سیدینهو بازیکن 23 ساله برزیلی است که در 
پست هافبک بازی می کند. این بازیکن 1۶9 سانتی متری که سال گذشته در عضویت 
تیم بوتافوگوی برزیل بوده، با سر وصدای زیادی به ایران آمد.سیدینهو که از سال 2011 
در عضویت تیم بوتافوگو بوده است، به طور تقریبی در 4 فصل گذشته حدود 400 دقیقه 
برای تیمش به میدان رفته  است. در سال قبل فقط یک بازی برای بوتافوگو انجام داد 
که در آن هم در نیمه دوم به میدان رفت و 2۷ دقیقه برای تیمش بازی کرد.جالب اینکه 
سیدینهو دوفصل پیش 29 دقیقه بازی کرد. این بازیکن که سابقه پوشیدن پیراهن تیم 
فوتبال جوانان برزیل را نیز دارد، در سال 2011 فقط 125 دقیقه در دو بازی رفت و 
برگشت مقابل مکزیک به میدان رفته است.هافبک هجومی جدید باشگاه سپاهان در طول 
سال های گذشته فعالیتش در بوتافوگو فقط ۶ بار پایش به گلزنی باز شده است و حالا باید 
برای سپاهان به میدان برود.باید دید حاصل کار این بازیکن برزیلی در لیگ برتر شانزدهم 

فوتبال ایران چه خواهد بود.

پیراهن رحمان رضایی در موزه پروجا
 ماندگار شد

پیراهن مدافع سابق تیم ملی کشورمان در موزه پروجا ماندگار شد
رحمان رضایی مدافع اسبق تیم ملی کشورمان که یکی از با ثبات ترین و موفق ترین 
لژیونرهای تاریخ فوتبال ایران محسوب می شود به تازگی طی دعوت رسمی باشگاه 
سابقش پروجا با ارسال پیراهن خود که شماره آن 24 بود این پیراهن را به باشگاه سابقش 
ارسال کرد و این باشگاه ایتالیایی پیراهن رحمان رضایی را در موزه خود که به تازگی افتتاح 
کرده ثبت کردند و این پیراهن با نام رحمان رضایی برای همیشه در این موزه در ایتالیا و 
شهر پروجیا ثبت شد.اتفاقی که علاوه بر یک موفقیت و اعتبار برای فوتبال ایران می تواند 

الگویی برای باشگاه های کشورمان در راستای احترام به بازیکنانشان باشد.

حسینی:

 از بازگشت به استقلال خوشحالم
دروازه بان فصل گذشته ملوان از بازگشت به استقلال ابراز خوشحالی کرد.

 سیدحسین حسینی در این باره گفت: دو سال قبل برای سربازی به ملوان رفتم و پس 
از اتمام سربازی به تیم بازگشتم. از این مسئله خوشحالم و امیدوارم سال خوبی در پیش 
داشته باشند. او انجام تست های پزشکی را بسیار مفید می داند: این تست ها بسیار خوب 

است و برای جلوگیری از مصدومیت ها و آسیب دیدگی بازیکنان می تواند خوب باشد.
این دروازه بان دقایقی پیش با حضور در ایفمارک تست های پزشکی خود را با موفقیت 

پشت سرگذاشت و بنابراین به صورت رسمی بازیکن استقلال شد.

قربانی:

 قرارداد من میلیاردی نیست
مهاجم تازه وارد استقلال مدعی است که قرارداد او میلیاردی نیست.

 علی قربانی بعد از شرکت در تست پزشکی باشگاه استقلال گفت: استقلال باشگاه 
بزرگی است و خوشحالم که با این تیم قرارداد امضا کرده ام. می دانم استقلال باشگاه 

بزرگی است و باید بیشتر حواسم را جمع کنم.
او ادامه داد: نظر منصوریان بود که به استقلال بیایم و از این که به این آمده ام بسیار 
خوشحالم. منصوریان من را به خوبی می شناسد و سعی می کنم بهترین عملکرد را داشته 
باشم. او در پاسخ به این سوال که آیا قرارداد میلیاردی با استقلال بسته است یا نه هم گفت: 

همچنین چیزی نیست و من چنین پولی نگرفته ام.

مشکل سربازی خلیل زاده حل شد
مشکل خدمت سربازی مدافع تیم سپاهان اصفهان حل شد.

شجاع خلیل زاده که پس از جدایی از تراکتورسازی چند روز از خدمت سربازی اش باقی 
مانده بود و به همین خاطر مجوز تمرین کردن با سپاهان را نداشت، از فردا همراه سایر 
بازیکنان تمرین می کند.مشکل چند روز خدمت سربازی خلیل زاده حل شده و با پایان 

یافتن این دوران، خلیل زاده مشکلی برای تمرین کردن با سپاهان ندارد.

انصاریفرد در پانیونیوس نمی ماند
حذف پانیونیوس از لیگ اروپا احتمالا مهاجم ایرانی این تیم را از ادامه همکاری با این تیم 

منصرف کند. 
پانیونیوس به دلیل اتفاقاتی که منجر به حذف این تیم از لیگ اروپا شده، احتمالا انصاریفرد 
را در فصل آینده در ترکیب خود نبیند.قرارداد دو ساله مهاجم ایرانی با انصاریفرد به گونه ای 
است که این بازیکن می تواند در صورت عدم توافق به تیم دیگری منتقل شود. انصاریفرد 
که با توجه به صعود این تیم به لیگ اروپا برای ادامه حضور در این تیم دچار دودلی شده بود 
در نهایت با توجه به اینکه این تیم متهم به تبانی شده و از حضور در لیگ اروپا محروم شده 

احتمالا به تیم دیگری منتقل شود تا حضور در لیگ اروپا را تجربه کند.

آرش افشین با استقلال به توافق رسید
مهاجم پیشین ملوان پس از جلسه با مسئولان استقلال با آنها به توافق رسید و در 
تست پزشکی این تیم شرکت کرد.  آرش افشین مهاجم پیشین ملوان بندر انزلی که 
فصل پیش در این تیم توپ می زد و نیم فصل دوم را به دلیل مصدومیت از دست داده بود، 
با مسئولان استقلال به توافق رسید و سپس به همراه دیگر بازیکنان استقلال در تست 

پزشکی شرکت کرد.

خسوس و خلعتبری قراردادشان را ثبت کردند
دو بازیکن جدید گسترش فولاد قراردادشان را در هیات فوتبال تبریز به ثبت رساندند.

فرناندو دخسوس و محمدرضا خلعتبری که پیش از این با مسئولان گسترش فولاد 
به توافق رسیدند، با حضور در هیات فوتبال تبریز قرارداد خود را به ثبت رساندند.این دو 

بازیکن از دیروز در تمرینات گسترش فولاد نیز حاضر شده اند.

 امیرشمسایی :

مسئولان به داد  تیم فوتسال قم برسند 
سرمربی چهار دوره فوتسال قم گفت: وقتی وضعیت تیم فوتسال این شهر به عنوان قطب 
فوتسال ایران را می بینم دلم می سوزد و غصه می خورم که تیمی که ظرفیت قهرمانی در کشور 

و آسیا را دارد به چه روزی افتاده است. 
امیر شمسایی درگفت و گو با ایرنا خاطرنشان کرد: بدون تردید قم یکی از قطب های بزرگ 
فوتسال کشور است ولی به دلیل سوء مدیریت ها، حمایت نشدن از سوی مسئولان و رقابت 

برخی برای مطامع شخصی، وارد چالش شده و به حق خود نرسیده است. 
وی ادامه داد: مهمترین مشکل فوتسال قم، مدیریت است و اگر مدیریت خوبی درفوتسال قم 
حاکم باشد، این تیم ظرفیت قهرمانی درلیگ ایران و آسیا را دارد.شمسایی که از مربیان سرشناس 
لیگ برتر می باشد، گفت: حدود یک ماه تا آغاز مسابقات لیگ برتر فوتسال ایران زمان باقی مانده 
و سایر تیم ها دنبال یارگیری و جذب بازیکن هستند ولی فوتسال قم هنوز اندر خم یک کوچه 
است و این برای دوستداران این تیم دردآور می باشد.وی گفت: به عنوان فردی که سال ها در 
فوتسال قم حضور داشته و از نزدیک با این رشته ورزشی در این استان آشنا هستم می گویم، 

برخی اسپانسرها بیشتر دنبال استفاده های اقتصادی از تیم هستند و این به تیم ضربه می زند.
وی اظهار داشت: بعد از محمد شفیعی که به عنوان ارم کیش این تیم را مدیریت می کرد، 
هیچ کس دیگری نتوانست فوتسال قم را ساماندهی و آن گونه که باید در لیگ تقویت کند.

شمسایی بیان داشت: جوانان با استعداد قمی به دلیل وضعیت حاکم بر فوتسال، هدر می روند، 
بنده همیشه حامی فوتسال قم بوده و هستم و این وضعیت فعلی را به صلاح قم نمی دانم.وی 
ادامه داد: بازیکنان با انگیزه و مستعد فوتسال قم اکنون در وضعیت بیم و امید قرار دارند و تکلیف 

آنها برای فصل بعدی مشخص نیست.
شمسایی بیان داشت: باید متولی خوب و قوی برای فوتسال قم پیدا شود، درطول سالهای 
حضورم در فوتسال قم مدیریت های اشتباه و سوء مدیریت را در این تیم لمس کردم و این نوع 
مدیریت ها، تیم را به چنین روزی انداخت.وی که در چهار فصل قبل در ابتدای لیگ ماموریت 
بستن تیم فوتسال قم را در لیگ برتر برعهده داشت، گفت: بیشتر سال ها تیم فوتسال قم را می 
بستم و اکنون غصه می خورم که وضعیت این تیم مناسب نیست.شمسایی با بیان خاطراتی از 
وضعیت نابسامان مدیریت فوتسال قم در دوره های قبل گفت: سه سال پیش تیم فوتسال قم در 
صدر جدول بود ولی بنده از این تیم فرار کردم.وی اظهار داشت: اختلافات درونی، ترجیح منافع 
شخصی بر منافع تیم و سوء مدیریت ها، بسیار به این تیم ضربه زد، به گونه ای که با وجودی 
تیم هشت هفته از لیگ گذشته بود هیچ کدام از اعضای تیم یک ریال هم پول نگرفته بودند. 
شمسایی خاطرنشان کرد: در آن زمان یک شرکت داشتیم و بعد از چهار برد سنگین، از شرکت 
شخصی خود، مقداری پول بین بازیکنان تیم توزیع کردیم، اینها درد فوتسال قم است.وی اظهار 
داشت: شنیده شده است، باشگاه یاسین پیش رو نیز ابتدا خوب وارد شده ولی قرارداد بازیکنان را 
تسویه نکرده است، این خلاف قوانین فوتسال است و به بازیکنان لطمه می زند.شمسایی راهکار 
برون رفت فوتسال قم از وضعیت فعلی را خصوصی سازی دانست و گفت: این تیم باید طبق اصل 
44 قانون اساسی به بخش خصوصی واگذار شود، بخش دولتی اگر ترس سقوط و تضعیف تیم را 

دارد باید ضمانت های لازم را بگیرد.
وی که در زمان ارم کیش، ماهان تندیس، تربیت بدنی و صبا سرمربی فوتسال قم بود، گفت: 
در قم عده ای تنها به خاطر منافع شخصی و کسب امتیازهایی در کنار تیم قرار می گیرند و از 
این وضعیت سوء استفاده می کنند.با وجودی که مسابقات لیگ برتر فوتسال از ششم مردادماه 
سال جاری آغاز می شود ولی تکلیف تیم قم هنوز مشخص نیست وتاکنون اسپانسری برای 
حمایت از این تیم پیدا نشده است.باشگاه یاسین پیش رو قم نیز تنها شرط حضور در فوتسال 
قم را دریافت امتیاز کامل تیم می داند. تیم فوتسال یاسین پیش رو قم در فصل قبل رتبه ششم 

لیگ برتر را کسب کرد.

با انعقاد قراردادی با فدراسیون کاراته چین صورت گرفت

چینی ها با هدایت قهرمان کاراته قم در 
مسابقات جهانی

قهرمان اسبق و مربی مطرح امروز کاراته استان قم تا پایان مسابقات کاراته 201۶ قهرمانی جهان، 
هدایت تیم ملی کاراته چین را بر عهده گرفت.

 با انعقاد قراردادی بین مجید عبدالحسینی و رئیس فدراسیون کاراته کشور چین، این چهره 
خوش نام، توانمند و موفق کاراته استان قم که اکنون در عرصه مربیگری فعالیت می کند، تا پایان 

مسابقات جهانی 201۶ هدایت تیم ملی چین را عهده دار شد.
عبدالحسینی که یکی از ستاره های دهه 13۷0 و اوایل دهه 1380 کاراته قم و کشورمان 
در میادین معتبر برون مرزی محسوب می شود، چند ماه قبل به دنبال دعوت فدراسیون کاراته 
چین راهی این کشور شد تا در صورت توافق هدایت تیم ملی چین را در رقابت های شرق آسیا 

انجام بدهد.
توانمندی های فنی و دانش بالای مربیگری چهره شاخص کاراته استان قم موجب شد تا 
طرفین بر سر این موضوع به تفاهم برسند و بدین ترتیب عبدالحسینی در رقابت های کاراته 
قهرمانی کشورهای شرق آسیا، هدایت چینی ها را برابر رقبای شرکت کننده در این جام بر 

عهده بگیرد.
به سبب عملکرد موفق و مثبتی که عبدالحسینی در هدایت تیم ملی چین در راه حضور در 
رقابت های شرق آسیا تا کنون داشته، در آستانه این مسابقات یک بار دیگر در پی مذاکرات به 
عمل آمده بین مجید عبدالحسینی قهرمان و مربی نام آشنای کاراته قم و ایران با وانگ رئیس 

فدراسیون کاراته کشور چین، طرفین تفاهم نامه همکاری جدیدی امضاء کردند.
با توجه به نتایجی که مربی ایرانی تیم ملی چین با این تیم کسب کرده، قرارداد مجید 
عبدالحسینی به درخواست رئیس فدراسیون کاراته چین تا پایان مسابقات جهانی 201۶ با توافق 
طرفین تمدید شد و بدین ترتیب قم علاوه بر یک کاراته کا در تیم ملی کشورمان، یک مربی نیز 

در رقابت های امسال قهرمانی جهان خواهد داشت.
این در حالی است که کشور اتریش در آبان ماه سال جاری به میزبانی شهر وین پذیرای 
ستاره های کاراته جهان از کشورهای مختلف خواهد بود و در ترکیب تیم ملی کشورمان نیز امیر 

مهدی زاده در وزن منهای ۶0 کیلوگرم سومین دوره متوالی به میدان خواهد رفت.
اما مجید عبدالحسینی در حالی با تیم ملی چین به رقابت های قهرمانی جهان خواهد رفت که 
پیش از این برای حضور در مسابقات شرق آسیا به میزبانی کشور چین تایپه، هدایت تیم های 
ملی کاراته چین را بر عهده گرفته بود تا با نشان دادن توانایی ها و تجارب ارزشمند خود، رضایت 
مسوولان و ریاست فدراسیون کاراته چین را بیش از پیش نسبت به قابلیت های بالای فنی  و 

دانش روز خود در این رشته ورزشی جلب کند.
این در حالی است که همزمان مسوولان فدراسیون کاراته انگلیس نیز با ارسال دعوت  نامه ای 
از مجید عبدالحسینی کاپیتان و قهرمان نامدار اسبق کاراته ایران و سرمربی فعلی تیم ملی کاراته 

چین برای برگزاری سمینار آموزشی بخش کومیته این رشته ورزشی رسما دعوت کرده اند.

سرمربی پرسپولیس در اظهارنظری تند نسبت به کارلوس 
کی روش مواضع خود را اعلام کرد و از شرایطی که برای 

بازیکنان ملی پوش این تیم شکل گرفته انتقاد کرد.
 برانکو ایوانکوویچ، سرمربی پرسپولیس که امروز شاگردانش 
را برای تست بدنی به ایفمارک برده بود، نسبت به اقدامات 
کادرفنی تیم ملی مواضع تندی گرفت و اعلام کرد این 

شرایط برای ملی پوشانش را نمی پسندد.
تست اجباری مناسب است

این اولین گروه بازیکنانی است که تست پزشکی انجام 
می دهند. طبیعی است که سلامت بازیکنان اهمیت دارد و 
خدای ناکرده اگر مشکلی باشد پیشگیری شود. خوشحال 
هستم و به فدراسیون و سازمان لیگ تبریک می گویم خیلی 

خوب است که تست ها را اجباری کردند.
ایفمارک از اتفاقات تلخ گذشته جلوگیری می کند

این خیلی خوب است که بازیکنان مجبور می شوند در 
ایفمارک تست بدهند چرا که دیگر باعث می شود ما شاهد از 
دست دادن بازیکنانی چون هادی نوروزی و مهرداد اولادی 

نباشیم و کار بسیار خوبی است.
قرارداد محکمی با بازیکنان بسته ایم

من از باشگاه های دیگر خبر ندارم اما در مورد خودمان باید 
بگویم که سال گذشته و امسال تمام بازیکنانی که جذب 
شدند تست دادند و این موضوع باعث می شود که قرارداد 

محکم تری با آنها بسته شود.
کی روش نباید گروگان کشی کند

من واقعا از کی روش مأیوس شدم. او باید در خدمت فوتبال 
ایران باشد و بهترین خدمات را ارائه بدهد نه اینکه در خصوص 
بازیکن گروکشی کند. شما اگر بخواهید منطقی به موضوع 
نگاه کنید متوجه می شوید که بازیکن بدون تست دادن 
نمی تواند در مسابقات شرکت کند و اجازه حضور در لیگ 

را نخواهد داشت.
کی روش وارد بازی خطرناکی شده است

برای من این اتفاق کمی عجیب بود و اگر واقعیت داشته 
باشد که یک مربی تیم ملی در مورد تست دادن بازیکنان 
اینگونه رفتار کند برایم عجیب است. کی روش وارد بازی های 
خطرناک شده و در خصوص بازیکنان گروکشی می کند. او 
می خواهد تصمیم بگیرد که چه تیمی از لیگ بیفتد و چه 
تیمی قهرمان شود. او مربی تیم ملی ایران است و تیم ملی 
برای او نیست و با احساس های میلیون ها ایرانی بازی می کند.

به ملی پوشان اجازه حضور
 در اردوی تیم ملی را نمی دهم

از طرف خود من باید بگویم که اجازه نمی دهم به اردوی 
تیم ملی بروند و طبیعی است از طرف باشگاه هم اقداماتی 
انجام خواهد شد و در مورد آنها کمیته انضباطی باشگاه 
تصمیم می گیرد. بازیکنان باید در اردو حاضر شوند چرا که از 

باشگاه پول می گیرند و در نهایت این باشگاه است که باید به 
آنها زمان استراحت، تمرین و سایر مسائل را بگوید.

بازیکنان باید به تعهد باشگاهی عمل کنند
بازیکنان مقصر هستند چرا که آنها باید به وظیفه حرفه ای 
خود عمل کنند. آنها از باشگاه پول می گیرند و باشگاه هم در 
مورد آنها باید تصمیم بگیرد. یک زمانی است که تاریخ فیفا 
اعلام می شود و باید بازیکنان ملی پوش در خدمت تیم ملی 
قرار بگیرند. در این زمان باشگاه ها هم افتخار می کنند که 

بازیکنان ملی پوش خود را در اختیار تیم ملی قرار بدهند.
سورپرایز نداریم، می خواهیم در هر سه جام

 موفق باشیم
ما در حال حاضر در حال تکمیل تیم هستیم و پر واضح 
است که انتظارات هواداران خود را هم به خوبی می دانیم. 
طبیعی است که می خواهیم بهترین تیم را تشکیل دهیم. 
جاه طلب هستیم و امسال قصد داریم در بالاترین رتبه قرار 
بگیریم. می خواهیم هم در لیگ قهرمانان آسیا هم جام 

حذفی و هم لیگ برتر عملکرد خوبی داشته باشیم.
جذب کاوه رضایی؟

همانطور که گفتم ما در حال تکمیل تیم هستیم. برخی 
مسائل در این موضوع به ما ربط دارد و برخی دیگر از حیطه ما 
خارج است. در هر حال سعی می کنیم که بهترین تصمیم ها 

را برای تیم اتخاذ کنیم.

 سرمربی تیم ملی می خواهد قهرمان لیگ را مشخص کند!

برانکو: کی روش وارد بازی خطرناکی شده است

گزارشی از اما و اگرهای این روزهای فدراسیون فوتبال

رئیس در سه راهى کفاشیان، وزارت و مجمع

این روزها فدراسیونِ تاج در مخصمه عجیبی گیر 
افتاده که شاید انتخاب دبیرکل بتواند گره ای از مشکلات 

آقای رئیس بردارد. 
هنوز مدت زمان زیادی نیست که مهدی تاج به 
عنوان رئیس فدراسیون فوتبال انتخاب شده است. تاج 
در این مدت سعی کرده به قول خودش آرامش را بر 
ارکان فدراسیون حاکم کند اما این مستلزم آن است که 
ابتدا رئیس جدید آرامشش را حفظ کرده و دست به 
اقدامات عجولانه ای نزند که بعد ها چوب آن را خورده و 

سبب پشیمانی اش شود.
 **فدراسیونِ تاج روی هوا! 

با  مبارزه  وقف  تاج  انرژی  تمام  مدت  این  در 
خواسته های کی روش و سروسامان دادن به تیم ملی 
گذشت غافل از اینکه فدراسیون فوتبال فقط تیم ملی 
بزرگسالان نیست و بسیاری از تیم های دیگر از جمله 
رده های سنی )در آستانه رقابت های قهرمانی آسیا(، 
فوتسال )در آستانه جام جهانی( و ... و حتی دپارتمان ها 
و کمیته ها هستند که به اندازه تیم ملی بزرگسالان 
به رسیدگی نیاز دارند و چه بسا اگر امروز تیم ملی 
نوجوانان در رأس هرم فنی خود با رفتن علیدوستی 

دچار شائبه ها و مشکلاتی شده است، به همین غفلت 
تاج از سایر ارکان فدراسیون فوتبال مربوط می شود.

 تاج قبل از انتخابات برنامه مدونی را ارائه کرده 
بود که طبق چارت بندی های آن قرار بود فدراسیون 
این  و  شده  تغییرات  دچار  بن  و  بیخ  از  فوتبال 
فدراسیون طبق این برنامه به چند سازمان خلاصه 
شود تا هر سازمان وظایف مشخص و محول به خود 
را انجام دهد. این در حالی است که حدود یک و ماه 
و نیم از آمدن تاج به فدراسیون فوتبال گذشته و هنوز 
هیچ خبری از این تغییرات نیست البته به جز انتخاب 
دو سه سرپرست یا رئیس برای کمیته های مختلف از 
جمله برکناری نصیرزاده از کمیته تدوین و مقررات که 
البته این تغییر نیز عجولانه خاص و دور از منطق به 
نظر می رسد. نصیرزاده و تاج از قدیم دچار اختلافات 
عمیقی بودند که در همین راستا می توان این تغییر را 
به این تصمیمی که هفته گذشته گرفته شد مرتبط 

دانست.
 از سوی دیگر این روزها از راهروهای فدراسیون 
فوتبال انواع و اقسام شایعات به گوش می رسد که شاید 
مرور آنها نیز جالب توجه باشد. یکی از این شایعات آن 

است که تاج می خواهد با برکنار کردن آدم های مورد 
وثوق رئیس سابق )بخوانید رفقای کفاشیان( کم کم او 
را خلع سلاح کرده و از فدراسیون فوتبال دور کند. آن 
عده ای که این شایعه را ایجاد کرده اند معتقدند که قرار 
دادن یک صندلی برای کفاشیان در کنار صندلی تاج، 
در هنگام جلسات و یا بلند کردن دستان رئیس سابق 
بعد از انتخاب به عنوان رئیس قبلی و نایب اول فعلی، 
یک نوع فریب اذهان عمومی است تا تاج در ظاهر نشان 
دهد همچنان برای کفاشیان ارج و قرب قائل است اما 

در باطن قصد دارد او را از ارکان قدرت دور کند.
 یکی دیگر از این شایعه ها به آمدن آصفی مربوط 
می شود که گویا از حالا باید ریاست دپارتمان بین الملل 
را برای وی کنار گذاشت. آصفی اگرچه داشتن هرگونه 
مشکل با کفاشیان را تکذیب می کند اما او که یکی از 
قدرت های سابق سیاسی محسوب می شود از این جهت 
به فدراسیون آمده که بر خلاف فدراسیون گذشته تعداد 
آدم هایی که وزن بالایی دارند در فدراسیون فوتبال 
برای  بزرگ  پیام  این خود یک  و  پیدا کند  افزایش 
کفاشیان به همراه دارد. حضور ساکت در رأس تیم های 
ملی نیز به همین دلیل است و همین پیام واحد را برای 

کفاشیان به همراه دارد که معمولاً عادت داشت تنهایی 
دست به کارهای بزرگ زده و تمام هندوانه ها را خود 

بلند کند. 
در این بین اما نمی توان از ایرادهای تاج نیز به سادگی 
گذشت. تاج به شدت از بالادستی خود )هر نهاد و ارگانی 
از وزارت ورزش و وزارت ... گرفته تا دولت( حساب 
می برد. شاهد این خصلت اینکه کفاشیان کمترین 
صحبت هایش حسابی جنجال به پا می کرد و او به نوعی 
خودش پذیرای چالش بود و در صحبت هایش هیچ گاه 
محافظه کاری معنایی نداشت حتی اگر به قیمت از 
دست رفتن وجهه و اعتبارش تمام می شد و حتی به 
قیمت اینکه تمام ارکان چپ و راست دنیای سیاست 
با او سر لج بیفتند. اما تاج اینگونه نیست، حداقل از 
رسانه ای کردن آن اجتناب کرده و سعی می کند دور 
یک میز با هر ترفندی که شده قائله ای که به وجود آمده 

است را ختم به خیر کند تا مبادا...
 امروز در فدراسیون فوتبال از تاج و کفاشیان گرفته تا 
اسدی و ساکت، هیچکدام پاسخگوی رسانه ها نیستند 
و مشخص نیست چرا تاج که اولویت اول کاری اش 
را پاسخگویی به رسانه ها می داند تا این اندازه امروز از 

دست خبرنگاران فراری شده است.
 ** رئیس جدید در دوراهی خواسته کفاشیان 

و وزارت 
این سکوت ایجاد شده شاید تا انتخاب دبیر و نایب 
رئیس دوم به طول بیانجامد. جایی که قرار است در 
جلسه هیأت رئیسه امروز طلسم انتخاب دبیر و نایب 

رئیس دوم نیز شکسته شود.. 
به خوبی به یاد داریم که قبل از انتخابات به طور 
میانگین هفته ای یک بار هیأت رئیسه تشکیل جلسه 
می داد اما پس از آن این اتفاق فقط یک بار طی حدود 
یک ماه و نیم محقق شده و مشخص نیست چرا تاج 
برای برگزاری هیأت رئیسه تا این اندازه دست دست 

می کند.
 عده ای معتقدند که تاج منتظر تغییرات در بدنه 
وزارت ورزش و رفتن وزیر است تا به نوعی فشارهای 
وزارت برای اعمال قدرت در فدراسیون فوتبال به این 

ترتیب نقش برآب شود. 
اینکه امروز نیز تاج در مقابل اسدی تغییر موضع 
داده و راضی به ماندن او شده نیز به نوعی تعبیر از 
معامله رئیس فدراسیون با وزارت ورزش دارد. تاج که 
یک زمانی بیشترین تعارض را با اسدی داشت، امروز 
اسدی را مهره ای از وزارت ورزش می داند با این تفاوت 
که اسدی دیگر مثل سابق با هم پیمانان سابق نمی پرد 

و به نوعی نمک گیر کفاشیان و مجموعه فدراسیون 
برای  گزینه   و مطیع ترین  بهترین  و می تواند  شده 
فدراسیونِ تاج نیز باشد تا او که حالا به بهترین شکل 
با وظایفش آشنایی پیدا کرده همچنان در سمت خود 

ابقا شود.
 از سوی دیگر تاج می  خواهد به قیمت ماندن اسدی، 
نایب رئیس دوم را خودش مستقلًا انتخاب کند و زیر 
بار انتخاب قنبرزاده به عنوان گزینه پیشنهادی وزارت 

برای این سمت نرود.
 پشت پرده پیشنهاد غیررسمی اسدی به هیأت 
رئیسه برای دبیرکلی نیز جالب و در نوع خود عجیب 
به نظر می رسد. کفاشیان که مدت ها با اسدی کار 
کرده او را به عنوان دبیرکل به تاج معرفی کرده تا 
این دبیرکل فعلی در سمت خود ابقا شود اما نیمی 
از اعضای هیأت رئیسه معتقدند که تاج زیر قولش 
زده و در حالی که آنها در زمان انتخابات، تمام  آرای 
عزیزی خادم  را در مجمع به سود او کردند؛ امروز 
نوبت قدرشناسی تاج است تا وی نیز عزیزی خادم را به 
عنوان دبیرکل فدراسیون فوتبال انتخاب کند. در این 
بین حتی شنیده می شود که یکی از اعضای مجمع 
نیز به دنبال آن است تا نظر سایر اعضای هیأت رئیسه 
از جمله اصفهانیان و عرب عامری را نیز به سمت دبیر 

کلی عزیزی خادم جلب کند.
 در این بین شایعه ای ایجاد شد مبنی بر اینکه در این 
خصوص در هیأت رئیسه اخیر جاروجنجال به پا شده 
و حتی تاج نیز تهدید به استعفا کرده و اعلام کرده اگر 
نتواند به صورت مستقل تصمیم گیری کند این کار را 
عملی خواهد کرد و سپس کت خود را برداشته و از 
جلسه می رود. این در حالی است که هیچگاه چنین 
اتفاقی رخ نداده و تمام اعضا متفق القول می گویند هیچ 
صحبتی در خصوص انتخاب نایب رئیس و دبیرکل 
انجام نشده است و اگر هم پیشنهادی برای ابقای اسدی 
به اعضای هیأت رئیسه رسیده به صورت غیررسمی و 

خارج از جلسات بوده است.
 در واقع هیات رئیسه ای که هفته ای یک بار قبل 
از  خبری  الان  می داد  جلسه  تشکیل  انتخابات  از 
برگزاری جلساتش نیست چراکه تاج قصد دارد ابتدا 
با خواندن دست وزیر و مجمع، مهره چینی هایش را 
انجام داده و سپس پیشنهاد این نفرات را به هیأت 

رئیسه بدهد.
 در هر صورت این روزها فدراسیونِ و شخص آقای 
رئیس بدجوری در این مخمصه قرار گرفته و بین 3 

راهی وزارت، کفاشیان و مجمع گیر افتاده است.

به استناد ماده 131 قانون کار و آیین نامه مصوب 71/10/6 هیات وزیران و به موجب 
صورتجلسه مورخ1395/02/07 مجمع عمومی و انتخابات هیات مدیره و سایر مدارک 
تسلیمی، اسامی و سمت هریک از اعضاء اصلی و علی البدل هیئت مدیره انجمن صنفی 
کارفرمایی باشگاهداران ورزشی استان قم که از تاریخ1395/02/07 به مدت 3 سال و 

بازرسان از تاریخ یاد شده به مدت دو سال انتخاب شده اند به شرح ذیل می باشد:
1-وحید شاکری)رئیس هیئت مدیره(

2- جناب آقای محمد هادی رشیدی)نایب رئیس(
3- جناب آقای علی جواهری)خزانه دار(

4- سرکارخانم زهرا احدی)عضو علی البدل هیئت مدیره و دبیر(
5- جناب آقای سید هادی موسوی موید)عضو علی البدل هیئت مدیره(

6- جناب  آقای مجید ترابی)بازرس اصلی(
7- سرکارخانم فاطمه سادات چاووشی)بازرس اصلی(
8- جناب آقای مرتضی دلیری فر)بازرس علی البدل(
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یک تیم از گروه مهندسی برق و کامپیوتر دانشگاه کالیفرنیا، موفق به طراحی یک ریز تراشه 
حاوی 1000 پردازنده قابل برنامه ریزی مستقل شدند.

 این ریز تراشه که )KiloCore( کیلوکور نام دارد از مصرف بهینه انرژی برخوردار بوده و 
دارای نرخ محاسبه حداکثر 1۷8 تریلیون داده در  هر ثانیه و شامل ۶21 میلیون ترانزیستور 
است. کیلوکور در  سال 201۶ و در 1۶ ژوئن در سمپوزیوم فناوری VLSI هونولولو ارائه شد.

به گفته محققان، این اولین تراشه 1000 پردازنده در جهان بوده و بهترین پردازنده ای است 
که تاکنون در یک دانشگاه طراحی شده است.تاکنون تراشه های چند پردازنده دیگری نیز ایجاد 
شده اند، اما هیچ یک بیش از 300 پردازنده نداشته و بیشتر آنها برای اهداف پژوهشی و تعدادی 
از آنها نیز برای اهداف تجاری و فروش طراحی شده اند.تراشه کیلوکور توسط شرکت آی بی 
  CMOS شرکت ماشین آلات بین المللی کسب و کار با استفاده از فناوریسی و دو )IBM(ام
 Complementary( نانومتری ساخته شده است.فــناوری اکـسید فــلز نیمه هادی مکـمل
Metal Oxide Semiconductor ( یک فناوری بـرجـسته در صنـعـت جهانی مـدارهای 
مـجـتـمع ) IC ( است و به عـنـوان مـحـصولاتـی با اتـلاف تـــوان کم و چگالی زیاد و 
نسبتا ایـده آل شناخـته شـده است.هر هسته این پردازنده می تواند برنامه های کوچک خود را 
مستقل از دیگری به اجرا در آورد، که این امر یک رویکرد اساسا انعطاف پذیرتر از پردازنده های 
دیگر است.این ایده برای تفکیک یک برنامه کاربردی به بسیاری از بخش های کوچک است، 
که هر کدام می تواند به صورت همزمان در پردازنده های مختلف با توان بالا و مصرف انرژی 
پایین تر اجرا شود.از آنجا که هر پردازنده دارای زمان بندی مستقل است، می تواند  برای صرفه 
جویی در مصرف انرژی در زمان مورد نیاز نبودن، خود را غیر فعال کند.هسته های این پردازنده 
به طور متوسط   با حداکثر فرکانس 1.۷8 گیگاهرتز عمل کرده و داده ها را به جای استفاده از 
فضای حافظه که می تواند یک تنگنا برای داده محسوب شود به طور مستقیم به یکدیگر انتقال 
می دهند.این تراشه کارآمدترین و بهینه ترین پردازنده ای است که تا به حال گزارش شده است. 
به عنوان مثال، این تراشه که دارای 1000 پردازنده است می تواند 115 میلیارد دستورالعمل 

را در ثانیه به اجرا در آورد در حالی که تنها 0.۷ وات انرژی مصرف می کند.
گفتنی است که تراشه" کیلوکور" دستورالعمل ها را 100 برابر بیشتر از پردازنده یک لپ 

تاپ مدرن به اجرا در می آورد.

دستاورد محققان کشور در جداسازی بهینه  گازها به کمک غشاهای نانوکامپوزیتی

محاسبه ۱78 تریلیون داده در یک ثانیه!

رباتهای ایرانی ساختمان می سازند
محققان ایرانی در صدد هستند تا سازه های ساختمانی را 
با کمک ربات ها در کره زمین و در سایر کرات از جمله ماه 

و مریخ بسازند.
های  سازه  »ساخت  طرح  مجری  خوشنویس،  بهرخ 
ساختمانی به کمک ربات روی کره زمین و سایر کرات« و 
برگزیده  بیست و نهمین جشنواره بین المللی خورازمی در 
گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: در حال حاضر تمام وسائلی 
که در دسترس مردم است همگی به صورت اتوماتیک 
ساخته می شوند و تنها چیزی که اتوماتیک ساخته نمی شود، 

ساختمان است.
وی با تاکید بر اینکه به همین دلیل لازم است ساختمان 
سازی هم اتوماتیکی انجام گیرد، گفت: ساختمان سازی کار 
بسیار خطر ناکی است و آمارها نشان می دهد که سالانه 
حدود ۶0 هزار نفر طی ساختمان سازی جان خود را از 
دست می دهند. استاد دانشگاه کالیفرنیای جنوبی افزود: 
ساختمان سازی معمولا کار سریعی نیست و هزینه بالایی 
دارد؛ بنابراین ساخت ساختمان به صورت اتوماتیک و با ربات 
مبرم است. به گفته خوشنویس، 20 سال است که روی این 
زمینه  کار می کنم تا از طریق چاپ 3 بعدی که اختراع کرده 

ام بتوانم به صورت اتوماتیک ساختمان سازی کنم.
وی با بیان اینکه این طرح در مورد استفاده در کرات دیگر 
نیز با کمک  مجموعه فضایی ناسا مورد پیگیری قرار گرفته 
است، گفت:  چندین سال است که روی روش استفاده از 
موادی  که روی ماه و مریخ هستند تحقیق و توسعه انجام 
داده ام؛ آرزو دارم این طرح را  در ایران برای ساختمان سازی 

به عنوان اولین کشور کاربردی کنم.

خوشنویس در خصوص ویژگی های ساختمان سازی با 
روبات گفت: با استفاده از این طرح می توان، یک ساختمان  
ساخت  از  ما  البته  ساخت؛  روز  یک  در  را  متری   200
ساختمان های کوچک آغاز می کنیم و امیدواریم که با ساخت 

ماشین های بزرگتر ساختمان های بزرگتر بسازیم.
وی تاکید کرد: هر کاری نیاز به منابعی دارد ، بنابراین 

نمی توان زمان بهره برداری این طرح  را تخمین زد.
استاد دانشگاه کالیفرنیای جنوبی اظهار کرد: این طرح یک 
فناوری مناسب برای آینده است که روش ساخت کانتوری، 
مورد مطالعه قرار گرفته تا بدین وسیله یک ساختمان با 
تمام اجزای آن مانند لوله کشی، برق کشی و... را به صورت 

خودکار انجام داد.

 وی با بیان اینکه  این فناوری از مزایای فوق العاده انرژی 
و زیست محیطی برخوردار است، ادامه داد: برای این کار هر 
ساختمان می تواند طرح منحصر به فرد خود را داشته باشد و 

حتی شامل اجزای پیچیده منحنی گون باشد.
 به گزارش مهر، دکتر بهرخ خوشنویس، استاد دانشگاه 
کالیفرنیای جنوبی و عضو آکادمی علوم اتحادیه اروپاست. 
وی همچنین عضو مفاهیم پیشرفته نوآورانه ناسا، موسسه 

مهندسی صنایع و انجمن شبیه سازی کامپیوتری است.
نوآوری وی، در زمینه ساخت سازه های ساختمانی   
دوم  رتبه  طرح  این  است.  خودکار  صورت  به  کانتوری 
پژوهش های کاربردی بیست و نهمین جشنواره بین المللی 

خوارزمی را کسب کرده است.

درمان زخم بیماران دیابتی با کمک برق
محققان دانشگاه کالیفرنیا در دیویس بر این باورند که با دستکاری میدانهای الکتریکی 

اطراف زخمها شاید بتوان فرایند ترمیم آن ها را در بیماران دیابتی سرعت بخشید.
 زمانی که بدن زخمی می شود، سیگنال های الکتریکی اطراف محل زخم به سلول ها 
کمک می کنند تا به عنوان بخشی از فرآیند ترمیم، به آنجا مهاجرت کنند. اما زمانی که 
بدن بیماران دیابتی آسیب می بیند، میدان های الکتریکی اطراف زخم ها بطور چشمگیری 
ضعیف تر عمل کرده و باعث ترمیم بسیار کند آن ها می شوند.دانشمندان در این تحقیق بر 
روی چشم موش های دیابتی کار کردند. این موش ها از طریق مهندسی ژنتیکی، مصرف دارو 
و یا رژیم پرچرب به این بیماری مبتلا شده بودند تا انواع مخنلف بیماری در آن ها آزمایش 
شود. در همه موارد، بخش های کوچکی از شبکیه چشم موش ها برداشته شد.محققان با 
استفاده از تجهیزات بسیار حساس در آزمایشگاه الکتریسیته زیستی، جریان های برق را 
در لبه زخم ها اندازه گیری کرده و دریافتند که این جریانات در موش های دیابتی نسبت 
به موجودات سالم بسیار ضعیفتر است. این مساله با زمان ترمیم آهسته در این بیماری 
مرتبط شناخته شد.چنین کشفی می تواند به دانشمندان در تولید یک فرآیند ترمیمی 
محرک الکتریکی کمک کند که بیماران دیابتی بتوانند از آن در درمان سریعتر زخم هایشان 
بهره ببرند.به گفته محققان، با دو رویکرد می توان به این مساله کمک کرد. در رویکرد اول، 
با افزودن عناصر دارویی به ارتقای انتقال یون هایی پرداخته خواهد شد که سیگنال های 
الکتریکی آندوژن را منحرف می کنند و در رویکرد دوم، می توان با اعمال خارجی جریان های 

الکتریکی با استفاده از لنز تماسی الکتریکی با چند الکترود به این نتیجه دست یافت.

محاسبه ۱78 تریلیون داده در یک ثانیه!

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر در پژوهش آزمایشگاهی 
خود به یک غشای نانوکامپوزیتی دست یافتند که می توان 
گازها  جداسازی  فرایند  کرد.  جداسازی  را  گازها  مخلوط 

کاربردهای زیادی در صنایع نفت و گاز و پزشکی دارد.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، فرایند جداسازی گازی به 
روش هایی گفته می شود که به وسیله  آن ها مخلوط چند گاز 
از هم جدا می شوند که محصول نهایی این فرایند می تواند 
چند گاز و یا یک گاز با خلوص بالا باشد. روش های متفاوتی 
به منظور اعمال فرایند جداسازی مورد استفاده قرار می گیرد. 
یکی از روش های پرکاربرد، استفاده از غشاهای مصنوعی است. 
این غشاها معمولاً از پلیمر و سرامیک ها ساخته می شوند. بهینه 
کردن عملکرد غشاها جهت بهبود فرایند جداسازی گاز یکی 

از اولویت های تحقیقاتی در این حوزه از علم به شمار می رود.
دکتر احمدرضا رئیسی هدف اصلی این پژوهش را ساخت 
غشای پلیمری جهت جداسازی گازهای دی اکسید کربن/

نیتروژن و اکسیژن / نیتروژن عنوان کرد.
 وی افزود: »استفاده از غشای نانوکامپوزیتی ساخته شده در 
این طرح جهت جداسازی گاز، موجب افزایش بازدهی فرایند 

و همچنین کاهش هزینه  فرایند جداسازی گاز خواهد شد.«
غشای ساخته شده در این طرح متشکل از پلی اترسلفون/

پلی)اتر-بلوک-آمید( بوده است که ذرات زئولیت در مقیاس 
میکرو و نانو به ماتریس پلیمری افزوده شده است. افزوده شدن 
نانوذرات زئولیت بهبود عملکرد جداسازی گازی غشاء نسبت 
به حضور میکروذرات را در پی داشته است. در این غشاء، پلی 
اترسولفون نقش لایه  نگه دارنده و پلی)اتر-بلوک-آمید( به عنوان 

لایه  گزینش گر عمل می کند.
رئیسی در رابطه با مراحل ساخت این غشا گفت: »در مرحله  
اول مواد پلیمری و نانوذرات زئولیت هر یک به صورت جداگانه 
سنتز شدند. بدین صورت که نانوذرات زئولیت NaX از مواد با 
ترکیب هیدروکسید سدیم،/آلومینات سدیم/سیلیکا/ آب سنتز 

شد. همچنین لایه  نگه دارنده  پلی اترسولفون با استفاده از روش 
تغییر فاز و به وسیله  غوطه وری و لایه  گزینش گر پلی اتر بلوک 
آمید یک بار به صورت خالص و یک  بار حاوی نانوذرات زئولیت 
با روش تبخیر حلال سنتز شد. در ادامه غشا ساخته  شده و 

عملکرد آن در جداسازی گازها مورد ارزیابی قرار گرفت.
بر اساس نتایج به دست آمده، عملکرد گزینشگری غشا حاوی 
نانوذرات زئولیت جهت جداسازی گاز دی اکسید کربن/نیتروژن 
از 42/03 به 98 درصد و جداسازی اکسیژن/ نیتروژن از 03/3 

به ۷۶/۷ بهبود یافته است.
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر احمدرضا رئیسی 
و دکتر عبدالرضا اروجعلیان- اعضای هیأت علمی دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر- و کیومرث زرشناس- دانش آموخته  مقطع 
 Journal  کارشناسی این دانشگاه- است. نتایج این کار در مجله
of Membrane Science )جلد 510، سال 201۶، صفحات 

2۷0 تا 283( به چاپ رسیده است.

یک تیم از گروه مهندسی برق و کامپیوتر دانشگاه کالیفرنیا، موفق به طراحی یک ریز تراشه 
حاوی 1000 پردازنده قابل برنامه ریزی مستقل شدند.

این ریز تراشه که )KiloCore( کیلوکور نام دارد از مصرف بهینه انرژی برخوردار بوده و دارای 
نرخ محاسبه حداکثر 1۷8 تریلیون داده در  هر ثانیه و شامل ۶21 میلیون ترانزیستور است.
 کیلوکور در  سال 201۶ و در 1۶ ژوئن در سمپوزیوم فناوری VLSI هونولولو ارائه شد.

به گفته محققان، این اولین تراشه 1000 پردازنده در جهان بوده و بهترین پردازنده ای است 
که تاکنون در یک دانشگاه طراحی شده است.

تاکنون تراشه های چند پردازنده دیگری نیز ایجاد شده اند، اما هیچ یک بیش از 300 
پردازنده نداشته و بیشتر آنها برای اهداف پژوهشی و تعدادی از آنها نیز برای اهداف تجاری و 

فروش طراحی شده اند.
تراشه کیلوکور توسط شرکت آی بی ام)IBM( شرکت ماشین آلات بین المللی کسب و کار 

با استفاده از فناوریسی و دو CMOS  نانومتری ساخته شده است.
 Complementary Metal Oxide( مکـمل  هادی  نیمه  فــلز  اکـسید  فــناوری 
 IC ( یک فناوری بـرجـسته در صنـعـت جهانی مـدارهای مـجـتـمع ) Semiconductor
( است و به عـنـوان مـحـصولاتـی با اتـلاف تـــوان کم و چگالی زیاد و نسبتا ایـده آل 

شناخـته شـده است.
هر هسته این پردازنده می تواند برنامه های کوچک خود را مستقل از دیگری به اجرا در آورد، 

که این امر یک رویکرد اساسا انعطاف پذیرتر از پردازنده های دیگر است.
این ایده برای تفکیک یک برنامه کاربردی به بسیاری از بخش های کوچک است، که هر 
کدام می تواند به صورت همزمان در پردازنده های مختلف با توان بالا و مصرف انرژی پایین 

تر اجرا شود.
از آنجا که هر پردازنده دارای زمان بندی مستقل است، می تواند  برای صرفه جویی در 
مصرف انرژی در زمان مورد نیاز نبودن، خود را غیر فعال کند.هسته های این پردازنده به طور 
متوسط   با حداکثر فرکانس 1.۷8 گیگاهرتز عمل کرده و داده ها را به جای استفاده از فضای 
حافظه که می تواند یک تنگنا برای داده محسوب شود به طور مستقیم به یکدیگر انتقال 
می دهند.این تراشه کارآمدترین و بهینه ترین پردازنده ای است که تا به حال گزارش شده است. 
به عنوان مثال، این تراشه که دارای 1000 پردازنده است می تواند 115 میلیارد دستورالعمل 

را در ثانیه به اجرا در آورد در حالی که تنها 0.۷ وات انرژی مصرف می کند.
گفتنی است که تراشه" کیلوکور" دستورالعمل ها را 100 برابر بیشتر از پردازنده یک لپ 

تاپ مدرن به اجرا در می آورد.

از دست بدخوابی خلاص شوید
این یک حقیقت است که اکثر مردم خوابشان به اندازه کافی با کیفیت نیست. هر فردی 
باید بین شش تا هشت ساعت در شب بخوابد.اگر شما از آن دسته افرادی هستید که 
خوابشان به اندازه کافی نیست و کیفیت لازم را ندارد، به این پنج توصیه توجه کرده و آن 
ها را عملی کنید، زیرا خواب مهم ترین نقش را در سلامت هر فرد ایفا می کند و محروم 

بودن از آن برابر است با محروم بودن از سلامت روح و جسم.
به پزشک مراجعه کنید

اگر گمان می کنید به اختلال خواب دچار شده اید، به پزشک مراجعه کرده و این مشکل 
را با او درمیان بگذارید. بهتر است از قبل یک دفترچه ی یادداشت درباره زمان به خواب 
رفتن و میزان ساعات خوابتان تهیه کنید تا پزشک با مطالعه ی آن ها بتواند شرایط را بهتر 

درک کرده و تصمیمات بهتری بگیرد.
بهتر است در دفترچه ی یادداشت تان زمانی که می خوابید، زمانی که از خواب بیدار 
می شوید و دلیل خوب یا بد خوابیدن تان را ثبت کنید و فراموش نکنید که عادات خوابتان 

در روزهای تعطیل را نیز یادداشت کنید. 
گرفتن دوش آب گرم در خوابیدن راحت تر بسیار موثر است، زیرا وقتی بدن تان گرم 
می شود، سعی می کند خودش را خنک کند و این تغییر دما و سرد شدن، فرد را خوب 

آلود می کند.
برای مثال ثبت این موضوع که شما در ساعت دو بامداد به خواب رفته و ساعت هفت 
صبح در روزهای کاری از خواب بیدار می شوید، ولی در روزهای تعطیل تا ظهر می خوابید 
کمک بزرگی به پزشک می کند، زیرا در این صورت او متوجه می شود که شما دچار کم 

خوابی هستید و ریتم شبانه روزی تان با بسیاری از مردم متفاوت است.
شرایط خواب راحت را رعایت کنید

در یک اتاق خنک و تاریک بخوابید. از مصرف نوشیدنی های کافئین دار قبل از خواب 
بپرهیزید و لوازم الکترونیکی مانند تلفن همراه را از اتاق تان بیرون ببرید. در پایان روز و 

هنگام خواب، ذهنتان را آرام کنید.
گرفتن یک دوش آب گرم در خوابیدن راحت تر بسیار موثر است، زیرا وقتی بدن تان 
گرم می شود، سعی می کند خودش را خنک کند و این تغییر دما و سرد شدن، فرد را 

خوب آلود می کند. 
اضافه کردن کمی روغن اسطوخودوس به هوای حمام بسیار کمک کننده خواهد بود، زیرا 
رایحه ی آن برای کاهش ضربان قلب و کاهش فشار خون موثر بوده و باعث فرو رفتن در 

یک خواب عمیق و آرام می شود.
اگر نمی توانید بخوابید، از رختخواب بلند شوید

اگر نمی توانید بخوابید، برای مدتی از جایتان بلند شوید و سراغ کاری که کمتر ذهنتان را 
تحریک می کند بروید، برای مثال بافتنی ببافید و یا کتاب بخوانید، تا جایی که واقعا احساس 
خواب آلودگی کنید. طی زمانی که از جایتان بلند می شوید و کاری انجام می دهید تا زمانی 

که دوباره دراز می کشید، دمای بدنتان کاهش یافته و راحت تر می خوابید.
اگر هنگام خواب گرسنه هستید، بهتر است از جایتان بلند شوید و یک میان وعده سبک 

مانند یک لیوان شیر ولرم مصرف کنید. 
ساعت زنگی تان را تنظیم کنید

باید ساعت زنگی تان را روی یک ساعت خاص تنظیم کنید تا هر روز در همان زمان 
بیدار شوید، حتی اگر ساعت سه نیمه شب خوابیده اید و یا حتی اگر آن روز، تعطیل است. 
اینکه صبح ها چه زمانی از خواب بیدار می شوید، از زمانی که به خواب رفته اید بسیار 

مهم تر است. 
حتی زمانی که شما خسته از خواب بیدار می شوید، نور خورشید در بیدار ماندن شما 
کمک می کند و از طرفی به دلیل خستگی شب قبل، به موقع می خوابید و روند خوابتان 

منظم می شود.
پس از چند هفته بیدار شدن با ساعت زنگی )حدودا دو هفته( ساعت داخلی بدن تان 
تنظیم می شود و از این پس سر همان ساعت همیشگی، خودش بدون زنگ ساعت از 

خواب بیدار می شود.
کسب آرامش کنید

تکنیک های تمدد اعصاب مانند تنفس عمیق، یوگا و ... کیفیت خواب را بهبود می بخشند. 
هر آنچه که شما را آرام می کند، بیابید و تمرین کنید که همیشه آرامش داشته باشید تا 

خوابی به موقع و با کیفیت را تجربه نمایید.

فشارخون و راه های کاهش 
فشار خون عارضه ای است که تقریبا از هر سه فرد بزرگسال، یک تن به آن مبتلاست و 
عامل اصلی بیماری های قلبی عروقی، کلیوی، سکته مغزی و اختلالات چشمی محسوب 

می شود. 
به گزارش ایرنا، فشار خون نیرویی است که توسط جریان خون به دیواره رگ ها وارد 
می شود تا خون در سراسر رگ ها و بدن جریان یابد. اگر این نیرو افزایش پیدا کند و در 
طول زمان ثابت باقی بماند، بدن با مشکلات زیادی روبرو می شود. کنترل فشار خون 
فرآینده پیچیده ای نیست و به راحتی می توان با اجتناب از مواد غذایی و عوامل تحریک 
کننده بر آن چیره شد. در ادامه به چند عامل افزایش دهنده فشار خون اشاره شده است:

 -غذاهای کنسروی، آماده و فرآوری شده
 این غذاها حاوی مقادیر قابل ملاحظه ای نمک، مواد نگهدارنده و ادویه هستند و سبب 

افزیش فشار خون می شوند. نمک این غذاها بیش از حد مجاز است.
 -انواع شیرینی و کیک 

کیک و شیرینی منبع شکر و چربی های اشباع است که علاوه بر افزایش وزن، یکی از 
مهمترین دلایل افزایش فشار خون محسوب می شود. 

-رب و سس گوجه فرنگی کنسرو شدهرب و سس گوجه فرنگی کنسروشده حاوی 
مقادیر بالای نمک است و استفاده از آن برای بیماران مبتلا به فشار خون به هیچ وجه 
توصیه نمی شود.  -مشروبات الکلی مشروبات الکلی یکی از مهمترین دلایل افزایش فشار 

خون و صدمه به سیستم قلب و عروق است.
 -لبنیات پرچرب
 -غذاهای چرب 

-شور و ترشی های پرنمک
 -گوشت قرمز

 در ادامه توصیه شده هایی نیز برای کاهش فشار خون ارایه شده است:
 -میزان نمک در وعده های غذایی را کاهش دهید

 -وزن خود را کاهش دهید 
 - به طور مرتب ورزش کنید  

- از مواد معدنی مفید مانند پتاسیم، کلسیم و منیزیم بیشتر استفاده کنید
 سیب زمینی، موز، سبزیجات سبز پر رنگ، بادام، گوجه فرنگی، انواع کلم و قارچ حاوی 

این مواد معدنی مفید هستند.
 -از مصرف دخانیات اجتناب کنید 
 -در معرض دود سیگار قرار نگیرید 

 -از استرس و تنش دوری کنید  
-روزانه حداقل هشت لیوان آب بنوشید 

 -فشار خون خود را به صورت روزانه بررسی کنید 
 -مصرف کافئین را به حداقل کاهش دهید 

 -از غذاهای گیاهی استفاده کنید 
 -شکلات تیره و کم شیرین بخورید 

 -خواب کافی داشته باشد 

اینگونه همبرگر سرطان زا را 
به یک خوراکی مفید تبدیل کنید

همبرگر به طور کلی خوراکی سالمی برای بدن نیست اما می توان از خطرزا بودن آن تا حد 
زیادی با انجام کارهایی جلوگیری کرد.

به   گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،کارشناسان تغذیه به افراد توصیه می کنند با رعایت 
نکاتی ساده اما اثر بخش می توانند از خوردن مواد غذایی حاوی گوشت قرمز لذت ببرند 

بدون آنکه نگران ابتلا به انواع بیماری های مزمن و  مرگبار باشند.
خوردن گوشت قرمز از دیرباز با خطر ابتلا به بیماری های گوارشی بویژه سرطان روده 
بزرگ همراه بوده اما تحقیقات جدیدنشان می دهند افراد می توانند با اضافه کردن ادویه 
هایی چون رزماری ، پونه کوهی و فلفل به کباب یا همبرگر خود از خاصیت سرطان زا 
بودن سلول های گوشت قرمز بکاهند، همچنین پخت این نوع غذا ها دردمای پایین به 
طوری که کباب دچار سوختگی نشود می تواند مانع از ورود مواد سمی به بدن جلوگیری 
کند.خوردن مواد غذایی چون گوجه فرنگی ، پیاز خام و نوشیدن مایعاتی چون آب پرتقال 
طبیعی به همراه کباب و همبرگر می تواند اثرات منفی این نوع غذا ها را تا حد زیادی مهار 
کند، همچنین کارشناسان توصیه می کنند افراد در کنار خوردن مواد پروتئینی از غذاهای 
حاوی فیبر به میزان کافی در رژیم غذایی خود استفاده کنند زیرا فیبر موجود در میوه و 
سبزیجات می تواند اثرات منفی گوشت بر دستگاه گوارش از بین ببرد.ارتباط مستقیمی بین 
خوردن گوشت قرمز و ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و بالا رفتن کلسترول خون وجود 
ندارد و نیاز به تحقیقات بیشتر در این خصوص است اما کارشناسان به افراد توصیه می کنند 
از خوردن بیش ازحد گوشت قرمز خودداری کنند.گوشت قرمز به دلیل دارا بودن گلبول 
های قرمز که  دربدن باعث ایجاد سلول های آهن می شوند برای حفظ سلامت بدن، 
جلوگیری از کم خونی و مشکلات قلبی ناشی ازفقر آهن بسیار مفید است.کارشناسان 
پرهیز از خوردن مواد گوشتی فرآوری شده که حاوی مقدار بسیار بالایی نمک هستند را به 
افراد توصیه می کنند زیرا نمک در این نوع خوراکی ها از جمله عوامل بروز فشار خون بالا 
و به تبع آن ابتلا به بیماری های قلبی عروقی است.خوردن گوشت قرمز به میزان زیاد در 
طول هفته می تواند باعث افزایش وزن و در دراز مدت ابتلا به بیماری دیابت شود اما با کم 

خوردن این ماده غذایی مفید می توان سلامت بدن را حفظ کرد.

علل باورنکردنی وزوز گوش
در سرتاسر جهان میلیون ها نفر احساس می کنند گوش هایشان وزوز می کند و سوت 
می کشد. اگر این مشکل به طور منظم و طولانی مدت ادامه داشته باشد بسیار غیرقابل 

تحمل می شود. در این مطلب چند دلیل باورنکردنی وزوز گوش را بررسی می کنیم.
گوش وزوز می کند وقتی جرم می گیرد

ممکن است وزوز گوش به وجود مشکلی در مجرای شنوایی خارجی مانند زمانی که 
سرومن یا جرم گوش تشکیل می شود مربوط شود. به دلیل شنا کردن یا دوش گرفتن، 
حجم جرم یا سرومن افزایش پیدا کرده و گوش دچار گرفتگی می شود. در پی این مشکل 

نیز فرد احساس وزوز می کند. 
راه حل های زیادی برای حل کردن جرم یا سرومن وجود دارد. تمیز کردن ملایم گوش 
با استفاده از اسپری های بر پایه آب دریا یا روغن بادام شیرین به برطرف کردن جرم گوش 
کمک می کند. اگر مشکل با این مواد برطرف نمی شود، حتما باید به متخصص گوش حلق 
و بینی مراجعه کنید. پزشک متخصص جرم گوش را به کمک ابزار مخصوص و شستشوی 

تحت فشار کنترل شده یا یک ابزار مکنده کوچک خارج می کند.
گوش وزوز می کند وقتی دچار عفونت جدی می شود

اوتیت یا عفونت گوش شامل التهاب موضعی در ناحیه گوش میانی است که گاهی می تواند 
باعث ایجاد وزوز گوش شود. 

فشار بالای داخل جمجمه خوش خیم می تواند عاملی برای وزوز گوش از نوع شنیدن 
صدای نبض در داخل گوش باشد.

این مسئله الزاما دردناک نیست، اما مانند وجود مایعی در گوش باعث ایجاد وزوز می شود. 
اوتیت خارجی گوش نیز ممکن است باعث وزوز گوش شود، اما از آنجایی که این مشکل 

دردناک است به سرعت تشخیص داده می شود.
گوش وزوز می کند وقتی در فک مشکلی وجود داشته باشد

اختلال در مفصل فک )اتصال دهنده فک پایین به استخوان سر که وظیفه حرکت دادن 
فک از بالا به پایین و چپ و راست را بر عهده دارد( می تواند باعث ایجاد وزوز گوش شود. در 
این صورت فرد در حین جویدن غذا و شب ها در صورت دندان قروچه احساس وزوز گوش 

می کند. در این صورت حتما باید به پزشک گوش، حلق و بینی مراجعه کرد.
گوش وزوز می کند زمانی که تومور کوچکی در گوش وجود داشته باشد

وجود تومور عروقی در گوش می تواند عاملی برای وزوز گوش شود. در این نوع وزوز، بیمار 
صدای نبض می شود. وجود یک تومور خوش خیم در گوش همچنین می تواند باعث از بین 

رفتن شنوایی شود.
گوش وزوز می کند وقتی داروها برای گوش سمی می شود

ممکن است برخی داروها باعث آسیب به گوش داخلی شوند و برخی دیگر وزوز گوش 
ایجاد کنند. به عنوان مثال برخی داروها مانند برخی آنتی بیوتیک ها، داروهای شیمی درمانی، 
آسپیرین با دوز بالا )2 تا 3 گرم در روز( و برخی داروهای ضدالتهاب با دوز بالا برای گوش 
ها سمی هستند. اگر با مصرف هر دارویی دچار اختلالات شنوایی شدید، هر چه سریع تر 

مشکل را با پزشک در میان بگذارید.
گوش وزوز می کند وقتی پیر می شود

گاهی ممکن است وزوز گوش مشکل پیرگوشی را پنهان کرده باشد. پیر گوشی همانطور 
که از اسمش پیداست شامل از بین رفتن قدرت شنوایی در نتیجه پیری است، اما ممکن 
است بروز آن در نتیجه قرار گرفتن مکرر در معرض صدای بلند سرعت بگیرد. معمولا 
پیرگوشی بعد از 50 سالگی بروز می کند. افرادی که از وزوز گوش شکایت می کنند، سنجش 

شنوایی انجام داده و متوجه پیرگوشی خود می شوند.
گوش وزوز می کند وقتی فشار داخل جمجمه ای بالا باشد

فشار بالای داخل جمجمه خوش خیم می تواند عاملی برای وزوز گوش از نوع شنیدن 
صدای نبض در داخل گوش باشد. این مسئله بخصوص در خانم های جوان مبتلا به 
سردردهای سفاله بیشتر دیده می شود. به عقیده متخصصان این عامل وزوز گوش معمولا 
نادر است. افرادی که دچار فشار بالای داخل جمجمه هستند، دچار سردردهای سفاله و 
استفراغ می شوند. برای تشخیص این بیماری از اسکن مغز و آرتریوگرافی استفاده می شود.

گوش وزوز می کند زمانی که اضطراب زیاد باشد
در دنیای مدرن بسیاری از بلاهایی که سر بشر می آید از استرس زیاد است. ظاهرا راه 
فراری هم وجود ندارد و فقط باید آن را مدیریت کرد و تحت کنترل کنترل درآورد. قرار 
گرفتن در وضعیت استرس زا همانطور که فشار خون را بالا می برد باعث ایجاد وزوز گوش نیز 
می شود. البته به عقیده متخصصان نمی شود به طور قطع ارتباط بین استرس و این مشکل 
را مشخص کرد. بهترین کار این است که به پزشک متخصص گوش، حلق و بینی مراجعه 
کنید تا با انجام آزمایش های لازم دلیل مشکل را مشخص کند. ممکن است ضربه روحی 

روانی اخیر باعث ایجاد چنین مشکلی شده باشد.



اجتماعی 6

عقل منشا کرامت انسانی
یکی از نکات اساسی که باید در کرامت انسان بدان توجه 
شود، خاستگاه کرامت اوست. از دیدگاه قرآن کریم، منشا 
کرامت و برتری انسان، دمیدن روح الاهی در اوست که 
وی را مسجود ملائک الاهی قرار داد، چنانکه می فرماید: 
هنگامی که خدایت به فرشتگان گفت که من بشری از گل 
خواهم آفرید. پس آن گاه که او را به خلقت کامل بیاراستیم 

و از روح خود در او بدمیدم بر او سجده درافتید.
علامه طباطبائی خاستگاه برتری و در واقع منشا کرامت ذاتی انسان بر دیگر موجودات 
را، فاصله عقل به آدمی بیان می کند: تکریم او )انسان( به دادن عقل است که به هیچ 
موجود دیگری داده نشده است و انسان به وسیله آن، خیر را از شر و نافع را مضر و نیک 

را از بد تمیز می دهد.
آیت الله جوادی آملی نیز می نویسد: مایه کرامت آدم و نسل آدم همان روح الهی اوست 
و چون خداوند این روح الهی را به انسان داد، فرمود: فتبارک الله احسن الخالقین. پیش از 
مرحله انسانیت همه آثار صنعی که  در باره انسان صورت پذیرفت، بین انسان و حیوانات 
دیگر مشترک است، یعنی اگر نطفه ای از صلب و ترائب خارج می شود و در رحم قرار می 
گیردو اگر نطفه علقه می شود، سپس مضغه می گردد و بعد جنین می شود، این مراحل 
هم  در انسان است و هم در حیوانات. از این جهت فرقی بین انسان و دیگر حیوانات نیست. 
اگر در جنین ، نفس نباتی هست و کم کم به مرحله نفس حیوانی می رسد، این تحول 

در انسان و حیوان یکسان است. امتیاز انسان از دیگر حیوانات در ناحیه روح الهی است.
آری قرآن کریم به صراحت ، کرامت بنی آدم را به خداوند نسبت می دهد و مفسران و 
قرآن پژوهان همگی به تبیین منشا کرامت انسان در قرآن پرداخته اند و در اینکه منشا این 

کرامت ، از جانب خدای سبحان است، هیچ تردیدی ندارد.
برترین چیزی که مورد تکریم خدواند قرار گرفت، عقل انسان است که بدان معرفت 
خدای سبحان به دست می آورد و انسان کلان الهی را ادراک می کند و از نعمت هایش 
بهره می گیرد. به تعبیر علامه طباطبائی، سر تکریم آدمی به عقل اوست که به هیچ موجود 
دیگری داده نشده است. تکریم و شرافت انسان که خدا به او عطا کرده، به واسطه عقل و 
تفکر اوست که به وسیله آن موجودات را به تسخیر خود در می آورد و در جهان به دلخواه 

خود تصرف می کند.
برخی اندیشمندان، راز کرامت انسان را امور دیگری، مانند روح انسان می دانند که بعد 
ملکوتی او را تامین می کند. از نظر برخی، این مواهب در انسان جمع است و هیچگونه 
تضادی با هم ندارند، بنابراین گرامی داشت خدا نسبت به این مخلوق بزرگ، با همه این 
مواهب و غیر این مواهب است. انسان امتیازات فراوانی بر مخلوقات دیگر دارد که هر یک 
از دیگری جالب تر و والاتر است و روح افزون بر امتیازات جسمی، مجموعه ای است از 

استعدادهای عالی و توانایی بسیار برای پیمودن مسیر تکامل به طور نامحدود.
گفتنی است برخی مفسران، تکریم انسان را به اندام و قامت متعادل و راست او بیان 
کردند، لیکن از نگاه بسیاری، راز کرامت انسان به عقل اوست. چون بهره مندی انسان از 
جهان هستی و تسلط بر آن، حتی به کارگرفتن دین برای اجتماعی زیستن و ایجاد ارتباط 
درست با پروردگار ، از فعالیت های عقل انسان است. آیات متعدد قرآنی هم بر اندیشه 
کردن انسان تاکید کرده یا عدم اندیشه او در نظام هستی را مورد مذمت قرار داده اند. به 
کار بردن واژه هایی چون، اولوالالباب و اعلکم تعقلون و... نشان از آن دارد که ارزش انسان 

در اندیشیدن اوست، پس می توان گفت، راز کرامت انسان، در عقل و خرد اوست.

مدیرکل فنی و حرفه ای  استان قم  خبرداد:

ورود 65 درصدی مهارت آموزان به بازار کار 
مدیرکل فنی و حرفه ای قم از ورود ۶5 درصد از افراد آموزش دیده در مراکز فنی و 
حرفه ای استان به بازار کار در سال گذشته خبر داد.  احمد عطار نیا درحاشیه بازدید رئیس 
کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل متحد و هیات همراه از مرکز آموزش و فنی و 
حرفه ای امام )ره( قم در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به ارائه آموزش های فنی و حرفه ای به 
بیش از 28 هزار و 500 نفر در سال گذشته، اظهار داشت: در سال 94 ، 14 هزار نفر در 
بخش دولتی و 14 هزار و 500 نفر نیز در بخش غیر دولتی در بیش از 8 مرکز دولتی و 220 
آموزشگاه و 12۷ رشته آموزش دیدند.وی همچنین با بیان اینکه در پایان هر دوره آموزشی 
به کار آموزان یک گواهینامه بین المللی نیز داده می شود، که در 1۶0 کشور جهان اعتبار 
دارد، خاطرنشان کرد: این مدرک علاوه بر اینکه برای کارآموزان یک سابقه کار محسوب 
می شود، مبنایی برای صدور جواز کسب و دریافت وام خود اشتغالی نیز به شمار می رود، 
تا جایی که در سال 94 بر اساس همین مدرک، 400 نفر از دارندگان آن 50 میلیون ریال 
وام خود اشتغالی با سود 4 درصد دریافت کردند. مدیرکل فنی و حرفه ای قم در بخش 
دیگری از سخنان خود با بیان اینکه طبق قرارداد منعقد شده میان فنی و حرفه ای استان 
و کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل در سال 2011 این نهاد متعهد شده تا سالانه 
آموزش هایی را با بودجه این نهاد بین المللی به اتباع خارجی ارائه دهد، افزود: تاکنون بیش از 
9۷0 تن از اتباع در 80 دوره آموزشی و در 38 رشته مهارت های مختلف فنی و حرفی را فرا 
گرفته اند.وی گفت: علاوه بر مرکز فنی و حرفه ای امام در 2 مرکز دیگر یعنی انقلاب اسلامی 
و 19 دی نیز دوره های آموزشی برای اتباع تشکیل می شود.وی همچنین نصب کولر گازی، 
برق کاری، نصاب سیستم های ایمنی، حفاظتی و تاسیساتی را از جمله فنون آموزشی ویژه 
مردان و قلاب بافی، روبان دوزی، عروسک سازی، کیف دوزی را از آموزش های مختص زنان 
بر شمرد، و خاطرنشان کرد: از آنجا که در قرار داد ما با کمیساریا شرط ورود مهارت آموزان 
به بازارکار قید نشده، آمار دقیقی از ورود اتباع آموزش دیده به بازار کار در دسترس نیست.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم  خبرداد:

گردآوری  بیش از 57۰  اثر شفاهی از والدین شهدا 
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: گردآوری خاطرات شهدا از طریق 
والدین معظم شهدا اسناد عزت و ایثار ملتی آزاده است که برای نسلها باقی خواهد ماند تا 
بدانند آرامش، استقلال، امنیت و پیشرفت امروز خویش را مدیون چه ایثارگرانی هستند. 
به گزارش ایثار واحد استان قم، سردار سید جواد هاشمی افزود: با توجه به کهولت سن 
والدین شهدا ضرورت گردآوری آثار شفاهی شهدا از طریق والدین معظم ایشان بدون 
واسطه، با حضور اکیپ های مختلف و با مشارکت بسیجیان و با هماهنگی بنیادشهید وامور 
ایثارگران در حال اجرا می باشد. وی ادامه داد: تا کنون بیش از 5۷0 اثر شفاهی از والدین 
معظم شهدا در شهر و روستا، به طور متوسط هر اثر 30 تا 45 دقیقه به صورت صوت و 
تصویر گردآوری، ثبت و ضبط شده است. سردار هاشمی افزود: در این آثار شفاهی تلاش 
شده تا زندگی شهدا از بدو تولد تا پس از شهادت در ابعاد مختلف فعالیت های اجتماعی، 
مذهبی، فرهنگی و... در قالب بیان خاطرات از زبان والدین معظم شهدا گردآوری شود. وی 
اضافه کرد: این آثار اسناد افتخاری از تاریخ پر از ایثار و شهادت طلبی ملتی آزاده و غیور 
است که برای دفاع از دین و ارزشها ایثارگرانه از عزیزترین هستی خویش که فرزندانشان 
هستند گذشتند و صبورانه بر فراغ ایشان ایستادگی کردند و همواره به این شهادتها افتخار 
نمودند. این طرح از پاییز سال گذشته شروع شده و تا گردآوری آثار شفاهی از کلیه والدین 
معظم شهدای استان ادامه خواهد داشت.لازم به ذکر است که پیش از این نیز آثار مکتوب 

و تصویری شهدا نیز گردآوری شده است. 

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم خبر داد:

 پرداخت 35 میلیارد تومان بابت افزایش 
حقوق  به بازنشستگان 

مدیرکل تأمین اجتماعی قم گفت: 35میلیارد تومان بابت افزایش حقوق 30 هزارو 141 
بازنشسته و مستمری بگیر تامین اجتماعی قم پرداخت شد. به گزارش روابط عمومی اداره 
کل تأمین اجتماعی قم،سید مجتبی موسوی بااعلام این خبر افزود: با تلاش همکاران امور 
مستمری های شعب 4 گانه،تعدادسی هزار و یکصد و چهل و یک پرونده،مورد بررسی قرار 
گرفته و احکام حقوقیآنان صادر شد.وی اظهار کرد:پرداخت حقوق بازنشستگان و مستمری 
بگیران تامین اجتماعی قم به همراه افزایش امسال بر اساس طرح پرداخت متمرکز از بیستم 
خرداد ماهآغاز و تا 2۷ خردادماه ادامه یافت.مدیرکل تامین اجتماعی قم ادامه داد:مابه التفاوت 
حقوق فروردین و اردیبهشت بازنشستگان و مستمری بگیران به ترتیب در تیر و مردادماه 
جاری پرداخت میشود.موسوی با بیان اینکه پرداخت حقوق مستمری بگیران سازمان از سال 
گذشته متمرکز شده است تصریح کرد:مستمری بازنشستگان تأمین اجتماعی قم از 20لغایت 
2۷ هر ماه به حساب آنان واریز می شود.وی افزود:هیأت وزیران در تاریخ 1۶ خرداد،افزایش 
حقوق مستمری بگیرانسازمان تأمین اجتماعی را تصویب کرد و در این سازمان هم اقدامات 

لازم برای اجرای این مصوبه صورت گرفت و نرم افزارهای مربوطه تهیه شد 

رئیس سازمان رسانه ای صبا خبر داد:

 تولید بیش از 3۰۰۰ ساعت برنامه
 در شبکه جهانی هدهد

 رئیس سازمان رسانه ای صبا از تولید بیش از 3000 ساعت برنامه در شبکه جهانی 
هدهد خبر داد.  احسان حلمی جمعه شب در جشن ششمین سالروز افتتاح شبکه ماهواره ای 
هدهد در مجتمع آیت الله سیستانی، ضمن از تقدیر از حمایت های حجت الاسلام والمسلمین 
شهرستانی نماینده آیت الله سیستانی در ایران از فعالیت های شبکه جهانی هدهد، اظهار کرد: 
هدهد به عنوان نخستین شبکه کودک و نوجوان عرب زبان شیعی، مدتی پس از فعالیت 
قسمت فارسی خود را نیز اضافه کرد و ظرف چند ماه گذشته نیز در بخش انگلیسی به 
فعالیت پرداخته است.وی با اشاره به فعالیت های شبکه جهانی هدهد تصریح کرد: جامعه 
گسترده ای در سرتاسر جهان از استرالیا گرفته تا آمریکا مخاطب برنامه های شبکه جهانی 

هدهد هستند.

ممکن است کودک، ترس خودش را پشت نشانه های 
افسردگی و خشم پنهان کند. ضمن این که برخلاف 
غیر  و  افراطی  ترسشان  می دانند  که  بزرگسال ها 
منطقی است کودکان آن قدر رشد نکرده اند که تفاوت 

ترس های طبیعی و غیر طبیعی را بدانند.  
ترس طبیعی یا به طور مختصر »ترس« به واکنشی 
گفته می شود که در موقعیت هایی نشان داده می شود 
افراد، ترسناک تلقی می شود. مثلا  برای بیشتر  که 
ارتفاعات  در  پرتگاهی  از  گذشتن  هنگام  ترسیدن 
کوهستان یا ترس از صدای مهیب انفجار در  آشپزخانه. 
اما ترس مرضی یا فوبیا نوع خاصی از ترس است که در 
درجه اول افراطی، غیر منطقی و ناموجه است. اگر فوبیا 
از یک چیز خاص )مثلا آمپول(، از حیوانی خاص )مثل 
گربه( یا موقعیتی خاص )مثلا پرواز با هواپیما( باشد به 
آن فوبیای خاص می گویند و اگر ترس از موقعیت های 
اجتماعی )مثل سخنرانی( باشد به آن فوبیای اجتماعی 
برای  می شود  را  تقسیم بندی ها  می شود.این  گفته 
بزرگسالان به راحتی به کار برد اما در کودکان به چند 
دلیل، جدا کردن ترس های طبیعی از فوبیا سخت است. 
در درجه اول نشانه های ترس در کودکان با بزرگسالان 
فرق می کند. یعنی ممکن است کودک به جای  این که 
مثل بزرگسالان از موقعیتی وحشت زده شود، حالت 
قهر به خود بگیرد یا خودش را به بزرگسالان بچسباند.

چه ترسی؟ چه سنی؟
بعضی از ترس ها برای بعضی از سنین طبیعی تر است 
اما کلا هیچ ترسی - حتی اگر طبیعی باشد- نباید بیش 
از دو سال طول بکشد. یعنی طول کشیدن بیش از این 
حد، نشانه مشکل و نیازمند توجه یا حتی درمان بالینی 
است. اما ترس های شایع سنین مختلف را می توانیم این 

طور طبقه بندی کنیم:
از شش ماهگی تا دو سالگی

به این دلیل در مورد قبل از شش ماهگی حرفی نزدیم 
که اصولا بچه ها تا شش ماهگی چندان بین غریبه و 
خودی تفاوتی قایل نیستند که بخواهند از چیز یا آدم 
غریبی بترسد. اما بعد از شش ماهگی ترس از آدم های 
غریبه و موقعیت های ناآشنا ترسی طبیعی است. اما اگر 
ترس بیش از حد و خاص باشد، مثلا ترس از صدای 
جارو برقی یا ترس از توپ ها و اسباب بازی های پشمالو، 
بهتر است درمان شود. زیرا  این ترس ها مانع خلاقیت 
کودک می شوند. در  این سنین کودک کنجکاو است 
و می خواهد با چشم و دست و دهان، محیط اطرافش 
را بشناسد. این ترس های غیر طبیعی باعث می شود 
میزان این کنجکاوی ها کمتر شود و در نتیجه خلاقیت 

کودک کاهش یابد.
از دو تا چهار سالگی

 این سنین در واقع سن شروع ترس از حیوانات است. 
کودک این ترس را حتی در بازی ها و خواب هایش 
نشان می دهد. از سه سالگی به بعد هم کودک از تاریکی 
می ترسد. برای کودک، تاریکی یعنی تنهایی؛ چه کس 
دیگری وجود داشته باشد چه نه، کودک در تاریکی 
احساس تنهایی می کند. همان طور که گفتیم اگر این 

ترس از حیوانات و تاریکی خیلی شدید باشد، طوری که 
کودک به کارهای عادی اش نرسد یا بیش از حد )دو 

سال( طول بکشد، نیازمند درمان است.
سال های پیش دبستانی سه تا هفت سالگی

نامید.  ترس  سال های  را  سال ها  این  بتوان  شاید 
ترس های این سنین، بی نهایت متنوع اند. کودکان علاوه 
بر ترس از حیوان ها  که در این سنین بیشتر حیواناتی 
هستند که می توانند به انسان آسیب برسانند مثلا 
گرگ- کودک ممکن است از عناصر طبیعی مثل رعد و 
برق، وسایل صنعتی مثل جرثقیل، بیماری ها، تنهایی و 

حتی اشخاص افسانه ای مثل جن یا غول بترسد.
سال های دبستان

حالا دیگر کودک شما آن قدر بزرگ شده است که 
می تواند در مورد  آینده فکر کند و برنامه های بعدیش 
را پیش بینی و تخیل کند. برای همین ترس هایش 
هم پیچیده تر می شوند- ترس از خطرهای دور دست 
یا بدبختی هایی که ممکن است در آینده به سراغش 
بیایند. اما دو نوع ترس است که در این سنین خیلی 
به طور  کودکان  است.  مرگ  از  ترس  اولی  شایع اند. 
معمول در هشت سالگی به خوبی مفهوم مرگ را درک 
می کنند و به عنوان اولین واکنش، از آن می هراسند. 
روان شناسان به این واکنش »اضطراب هشت سالگی« 

می گویند و معتقدند کودک در واقع از » مرگ مادر« 
می ترسد. مرگی که به گمان کودک باعث می شود 
اما ترس  باقی بماند.  تا آخر عمر تنها و طرد شده 
مشهورتر این دوره »مدرسه هراسی« است. ترسی که 
همه ما لااقل یک نمونه اش را وقتی کلاس اولی بوده ایم 

یا کلاس اولی داشته ایم، دیده ایم.
ترس از مدرسه، ترس از جدایی

وقتی کودکتان به دلایلی غیر منطقی از مدرسه رفتن 
خودداری می کند و در مقابل اجبار شما واکنش های 
شدید وحشت زدگی از خود نشان می دهد، کودکتان 
»مدرسه  یعنی  سنین  شایع  این  مشکل  به  مبتلا 
هراسی« است. کودک شما در  این حالت گریه می کند، 
التماس می کند که او را به مدرسه نبرید، قول می دهد 
که فردا به مدرسه می رود اما امروز نه، خودش را در اتاق 
حبس می کند، و حتی اگر به زور او را وادار به نشستن 
از مدرسه می گریزد و در کوچه ها  در کلاس کنید 
سرگردان می شود. او ممکن است سختگیری معلم، 
مسخره کردن دوستان یا دور بودن مدرسه را بهانه 
کند اما در واقع مشکل در جای دیگری است. مدرسه 

هراسی ممکن است علت های گوناگونی داشته باشد:
وابستگی بیش از حد کودک به خانواده

خانواده هایی که اجازه کار مستقل به کودکانشان 

نمی دهند و بیش از حد از کودکانشان حمایت می کنند، 
او را در یک حالت وابستگی شدید نگه می دارند.  این 
کودکان آن قدر برای رفع نیازهایشان به خانواده احتیاج 
دارند که نمی توانند یک لحظه از مادر خود دور باشند، 
چه برسد به آنکه نصف روز را در جایی دور از خانه یعنی 

مدرسه بگذرانند.
مادران مضطرب و ترسو

از  را  خودش  رفتاری  الگوهای  بیشترین  کودک 
مادرش می گیرد. فرض کنید که مادری خودش مبتلا 
به هراس از خیابان یا اجتماع باشد، یا همیشه احساس 
دلشوره کند،  این حس و رفتارهای بعد از آن، خود به 
خود به کودک هم منتقل می شود و خودش را به شکل 

مدرسه هراسی نشان می دهد.
القای ترس توسط افراد بزرگتر

تصور کنید برادران و خواهران بزرگتر یا خویشاوندانی 
که تجربه مدرسه رفتن را داشته اند مرتب از خط کش 
معلم و سختی درس ها حرف بزنند، شما جای بچه 
شش ساله تان باشید، از مدرسه نمی ترسید؟! اگر والدین 
 این تجربه ها را جلوی کودک بگویند که دیگر نور علی 

نور است!
یاد نگرفتن مهارت های اجتماعی

بعضی از والدین کودکانشان را جوری بار می آورند که 

نمی توانند با دیگران درست رابطه بر قرار کنند. از آن جا 
که درس خواندن در مدرسه احتیاج به روابط اجتماعی 
فراوان دارد،  این کودکان در واقع از توانایی نداشتن در 

برقراری رابطه می ترسند.
با ترس از مدرسه چه کار کنیم؟

همه مشکلاتی که در مدرسه اتفاق می افتد، به دو 
نظام مربوط است: نظام خانواده و نظام آموزشی. انجمن 
اولیا و مربیان را که یادتان است؟ مدرسه هراسی هم 
اتفاق  مدرسه  در  نمودش  لااقل  که  است  مشکلی 
می افتد. بچه های » هراسان از مدرسه« در خانه به طور 
معمول نشانه های هراس را نشان نمی دهند. همه  این ها 
را ردیف کردیم که بگوییم نسخه ما برای مدرسه هراسی 
دو برگ دارد: یک برگ برای والدین و یک برگ برای 

گردانندگان مدرسه.
توصیه به پدرها و مادرها

*صبور باشید
سعی کنید در کودکتان حس استقلال به وجود 
بیاورید. خیلی سخت است، به خصوص برای شمایی که 
کودکتان به شما وابسته است و خودتان هم به کودکتان 
وابسته اید. از تجربه های خوب مدرسه برای کودکانتان 
حرف بزنید. متاسفانه جامعه، کلیشه معلم خط  کش به 
دست را در ذهن کودکتان به وجود آورده است. برای 
شکستن  این کلیشه، از مهربانی و ایثار معلمان برای 

کودکتان بگویید.
*مدرسه بازی« کنید! یکی از بهترین راه های انتقال 
غیر مستقیم سخنتان به کودکتان »بازی کردن« است. 
شما می توانید نقش یک همکلاسی، مدیر، ناظم یا معلم 
را بازی کنید و واکنش های کودکتان را در نقش دانش 
آموز کلاس اولی ببینید و اگر لازم بود اصلاحش کنید.

*کودکتان را با دیگران مقایسه نکنید.  این کار باعث 
می شود به جای درست کردن ابروی مسأله، چشمش 
را هم کور کنید. یعنی نه تنها ترس کودکتان را درست 
نمی کنید بلکه با مقایسه او با همسالانش، عزت نفسش 

را هم لگدمال می کنید.
*اصرار نکنید. هر چه بیشتر کودکتان را مجبور به 
ماندن در کلاس کنید و بیشتر از زور استفاده کنید، 
هماهنگی  با  کنید  سعی  می شود.  بیشتر  هراسش 
مسوولین مدرسه، کاری کنید که کودک کم کم به 
محیط مدرسه خو بگیرد. چه طور؟ با راه های هفتم و 

هشتم.
است  کار گذشته  از  کار  اگر  بمانید.  مدرسه  *در 
و کودکتان واقعا ازمدرسه هراسان شده، می توانید با 
گردانندگان مدرسه صحبت کنید تا شما یا همسرتان 
روزهای اول در مدرسه بمانید. البته این کار باید به 
تدریج کاهش پیدا کند. کودک در این صورت، در سایه 
حمایت یکی از والدین، به محیط عادت می کند و به 

اصطلاح ترسش می ریزد.
بود،  شدید  خیلی  مشکل  اگر  بگذارید.  *قرار 
مسوولین  البته  و  کودکتان  با  قراری  می توانید 
در  کودک  حضور  میزان  که  بگذارید  مدرسه اش 

مدرسه، به تدریج زیاد شود.

چگونه ترس کودکانمان را از بین ببریم... 
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پایان یک سال و نیم فرار قاتل ناشناس

 قتل در تهران دستگیری دراراک
قاتل فراری که یک سال و نیم پیش مرد جوانی را در پارک با ضربه به سرش به قتل 

رسانده بود به اتهام سرقت در اراک دستگیر و به قتل مرد بیگناه اعتراف کرد 
به گزارش  مهر غروب روز 11 دی ماه سال 93 بود که پیکر نیمه جان جوانی به نام 
ایرج به بیمارستانیدر غرب تهران منتقل شد. او دقایقی بعد به دلیل اصابت ضربه چاقو 
به سرش به شدت مجروح و دچار خونریزی شــده بود. همزمان با تلاش پزشکان برای 
نجات این جوان 19ساله این ماجرا به کلانتری 138 باغ فیض نیز گزارش شد. در 
تحقیقات اولیه معلوم شد فرد ناشناسی درحالی که ایرج در پارك نشسته بود به او هجوم 
برده و او را مجروح کرده اند. پس از گذشت 2روز از این حادثه ایرج روی تخت بیمارستان 
جان خود را از دست داد. به این ترتیب تحقیقات پلیس و بازپرس جنایی برای کشف 
راز جنایت شروع شد. صبح روز گذشته قاتل پس از گذشت یک و نیم سال هنگامی که 
در کلانتری شازند اراک  به اتهام سرقت دستگیر شده بود در جریان تحقیقات پلیسی  
به قتل اعتراف کرد و با این اعتراف او تحقیقات در زمینه این پرونده وارد فاز جدیدی 
شد. با دستور بازپرس محسن مدیرروستا، متهم به زودی در دادسرا احضار خواهد شد و 

تحقیقات در این زمینه در اختیار ماموران اداره دهم آگاهی قرار گرفت.

فرمانده انتظامی شهرستان نیشابور  خبرداد:

انتقام از پدر دختر مورد علاقه
 توسط خواستگار ناکام

مردی جوان که در پی جواب رد خواستگاری، از طریق شبکه های اجتماعی مزاحم 
پدر دختر مورد علاقه اش شده بود توسط پلیس فتا خراسان رضوی شناسایی و دستگیر 

شد.
فرمانده انتظامی شهرستان نیشابور در تشریح این خبر گفت: در پی شکایت مردی 
میانسال مبنی بر درج مطالب توهین آمیز و آگهی جعلی در شبکه های اجتماعی با 
مشخصات وی از سوی فردی ناشناس موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران 
پلیس فتای شهرستان قرار گرفت.  سرهنگ اکبر آقابیگی افزود: کارشناسان پلیس فتا 
با یک سری تحقیقات فنی عامل انتشار مطالب توهین آمیز و آگهی های جعلی را 
شناسایی و با هماهنگی قضایی دستگیر کردند. وی تصریح کرد: متهم 21 ساله که در 
ابتدا منکر هرگونه جرمی بود در مواجهه با مستندات دیجیتالی کشف شده به بزه انتسابی 
اعتراف و اظهار داشت حدود یک سال قبل برای ازدواج به خواستگاری دختر شاکی رفتم 
و در پی جواب رد در خواستگاری؛ از طریق درج آگهی های جعلی و مطالب توهین آمیز 
علیه پدر دختر مورد علاقه ام در شبکه های اجتماعی درصدد انتقام برآمدم. سرهنگ 
آقابیگی با اشاره به معرفی متهم به دادسرا خاطر نشان کرد: هر کسی که به هر نحو اقدام 
به مزاحمت و هتك حیثیت در محیط مجازی کند بر اساس قانون جرائم رایانه ای افزون 

بر اعاده حیثیت به حبس و جزای نقدی محکوم می شود.

رئیس پلیس راه استان  قم خبرداد:

توقیف پژو پارس با خلافی 4۰میلیون ریال در قم 
رئیس پلیس راه استان از توقیف یک دستگاه پژو پارس با خلافی 40میلیون ریال 

در قم خبر داد. 
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، 
اظهارداشت:یک دستگاه خودرو پژو پارس در آزادراه"قم-تهران"به علت سرعت غیر مجاز 
توسط تیم گشت پلیس راه استان قم متوقف شد.  به گفته وی پس از بررسی از سیستم 
اجرائیات مشخص شد خودرو پژو دارای 40 میلیون ریال خلافی پرداخت نشده است 
که روانه پارکینگ شد. سرهنگ جمشیدی راد تاکید کرد: چنانچه جریمه خودروها به 
بیش از ده میلیون ریال برسد برابر ماده 8 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی و با توجه 
به ابلاغ قبلی پلیس راهنمایی و رانندگی خودرو توقیف می شود.  رئیس پلیس راه استان 
قم در پایان از رانندگان خواست، ضمن رعایت قوانین و مقررات، به صورت ماهانه نسبت 
به اخذ استعلام خلافی خودرو با ارسال وین کارت خودرو به پیامک 1101202020 

اقدام و نسبت به پرداخت خلافی خودرو خود اقدام کنند. 

 فرمانده نیروی انتظامی تهران بااشاره به ادامه طرح امنیت 
و آرامش و برخورد با اراذل و اوباش و سطح محلات پایتخت 
گفت: در 3ماهه نخست امسال، 1۶۷نفر از اراذل و اوباش 

و421مزاحم نوامیس دستگیر شده اند. 
سردار حسین ساجدی نیا با اشاره به عملکرد مثبت پلیس 
از ابتدای سال جاری تاکنون گفت: پلیس امنیت عمومی 
پایتخت با همکاری یگان امداد و پلیس پیشگیری تهران 
بزرگ ضمن اجرای یک مرحله طرح برخورد با اراذل و 
اوباش، 10 مرحله طرح امنیت و آرامش در سطح محلات، 
موفق به دستگیری تعداد قابل توجهی از متهمان سابقه دار و 

برهم زنندگان نظم و امنیت عمومی شده است.
وی افزود: با توجه به اینکه برخورد با مخلان نظم عمومی 
و مزاحمان نوامیس از دغدغه های اصلی شهروندان تهرانی 
است، تیم های عملیاتی پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ 
طی این مدت با شناسایی مناطق آلوده و پاتوق های اراذل 
و اوباش موفق شدند طی اجرای ده مرحله از طرح امنیت 
و آرامش، 1۶۷ شرور سطح 1 و 2 و 3 و همچنین 42۷ 
مزاحم نوامیس شهروندان و لمپن های خیابانی را شناسایی 

و دستگیر کنند.

سردار ساجدی نیا با اشاره به اینکه این مرحله از طرح ها 
موجب رضایت شهروندان را فراهم کرده و بازخوردهای آن 
از سوی پلیس بررسی شده است، گفت: در هماهنگی های 
انجام شده با مقام قضائی، تمامی متهم های دستگیر شده در 
این عملیات ها پس از تکمیل پرونده به دادسرا منتقل شده 

تا به جرایم آنها رسیدگی شود.
فرمانده نیروی انتظامی تهران بزرگ گفت: در این عملیات 
ها تعداد زیادی سلاح سرد از متهمان و مخفیگاه های آنها 

کشف و ضبط شده است.
به گزارش مهر، ساجدی نیا ضمن تشکر از همکاری 
مستمر شهروندان درباره ارائه اطلاعات به پلیس پایتخت، 
گفت: شهروندان می توانند ضمن تماس با مرکز فوریت های 
پلیسی 110، مسائل و مشکلات انتظامی خود را مطرح و 
یا با مراجعه به نزدیک ترین مرکز انتظامی پلیس پایتخت، 
شکایات و نظرات خود را ارائه دهند تا در اسرع وقت به آن 

رسیدگی شود.

رئیس پلیس آگاهی نیروی انتظامی گفت: قاچاقچیان و باندهای سازمان یافته زیر ذره بین 
پلیس آگاهی هستند و این پلیس یا عزمی راسخ، تشدید مبارزه با قاچاق را دنبال می کند. 

به گزارش پایگاه خبری پلیس سردار محمد رضا مقیمی در حاشیه بازدید از گروهان مرزی 
»هیروئی« شهرستان پاوه - استان کرمانشاه گفت: بر مبنای منویات مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( و تدابیر فرمانده ناجا، اولویت هایی در برنامه کاری پلیس آگاهی تعریف شده 
است که"تشدید مبارزه با قاچاق" و "کاهش سرقت و استرداد اموال به مالباختگان" از این 

اولویت ها است.
وی با اشاره به اهمیت مقابله با پدیده قاچاق، افزود: مبازره با قاچاق کالا و ارز نیازمند 
مشارکت همگانی است، کنترل و نظارت بر مرزها نیز در مقابله با این معضل بسیار کار گشا 

است.
رئیس پلیس آگاهی ناجا ادامه داد: خوشبختانه از سنوات گذشته نیروی انتظامی با برنامه 
ریزی دقیق، تزریق تجهیزات و به کارگیری نیروهای مجرب در جلوگیری از ورود کالای 

قاچاق به کشور از طریق مرزها موفق عمل کرده و تقویت این مهم همچنان در دستور کار 
نیروی انتظامی است.

مقیمی با بیان اینکه مقابله با پدیده قاچاق نیازمند عزم ملی و مشارکت همگانی است، خاطر 
نشان کرد: قاچاق کالا و ارز به بدنه "اقتصاد ملی" ضربه وارد می کند و پیامدهای منفی این 

معضل گریبان گیر همه خانوده ها می شود.
وی در ادامه با اشاره به جایگاه و نقش مهم مرزبانی در مقابله با قاچاق، گفت: سهم مرزبانی 
در توسعه و تقویت امنیت پایدار کشور بیش از سایر رده های تخصصی نیروی انتظامی است هم 

چنان که پلیس آگاهی در تشدید مبارزه با پدیده قاچاق عزمی راسخ دارد.
رئیس پلیس آگاهی ناجا تاکید کرد: برخورد با قاچاقچیان کلان و باندهای سازمان یافته 

اولویت پلیس آگاهی است هرچند خرده قاچاقچیان نیز زیر ذره بین پلیس هستند.
وی یاد آور شد: ارتقاء تجهیزات و مهارت های علمی و عملی کارکنان پلیس آگاهی در 

راستای مبارزه با قاچاق نیز از اولویت های این پلیس است.

فرمانده انتظامی گنبدکاووس از دستگیری سارق سابقه  دار 
و اعتراف وی به 21 فقره سرقت موتورسیکلت در سطح این 

شهرستان خبر داد. 
  سرهنگ محمدعلی عسگری در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس اظهار داشت: در پی افزایش سرقت 
موتورسیکلت در گنبدکاووس، شناسایی و دستگیری عوامل 
سرقت به صورت ویژه در دستور کار ماموران اداره مبارزه با 

سرقت پلیس آگاهی شهرستان قرار گرفت.
وی افزود: با تلاش شبا نه روزی ماموران، تحقیقات گسترده 
میدانی و چك کردن دورربین های مداربسته در نقاط مختلف 
شهرستان، در نهایت راز سرقت های سریالی موتورسیکلت در 

این شهرستان برای ماموران آشکار شد.
عسگری ادامه داد: با تحقیقات ماموران در نهایت مشخص 
شد، سارق در زندان گنبدکاووس به سر می برد که با کسب 

مجوز مقام قضائی از اداره زندان تحویل برای انجام تحقیقات 
تکمیلی به پایگاه آگاهی انتقال داده شد.

وی بیان داشت: ماموران در عملیاتی همزمان از منزل 
متهم بازرسی به عمل آوردند که موفق به کشف یك دستگاه 
موتورسیکلت با پلاك مخدوش  شدند و طی استعلام صورت 

گرفته پی بردند که موتورسیکلت سرقتی است.
وی افزود:  در تحقیقات تخصصی و فنی در نهایت متهم 
با قرار گرفتن در برابر مستندات پلیس به 21 فقره سرقت 
موتورسیکلت اعتراف کرد و با تشکیل پرونده برای سیر مراحل 

قانونی تحویل مراجع قضائی شد.
سرهنگ عسگری با اشاره به دستگیری یك مالخر در این 
رابطه در خصوص نحوه انجام سرقت ها توسط سارق گفت: 
متهم با کمین کردن در مناطق خلوت شهر و با بهره گیری 
سرقت  به  اقدام  کوتاه  فرصتی  در  شهروندان  غفلت  از 

موتورسیکلت ها می کرد.
فرمانده انتظامی گنبدکاووس در خاتمه از عموم شهروندان 
خواست، منازل مسکونی خود را مجهز به دوربین های مدار 
بسته کنند و از رها کردن موتورسیکلت خود بدون قفل فرمان 
مطمئن در مکان های پرت و داخل کوچه ها و خیابان ها 

خودداری کنند.

 فرمانده انتظامی شهرستان شهریار از کشف 43 فقره سرقت محتویات داخل خودرو و 
دستگیری عاملان این سرقت ها خبر داد.    

سرهنگ مکرمی اصل و در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: به دنبال 
وقوع چند فقره سرقت محتویات داخل خودرو در شهریار، بررسی موضوع در دستور کار 

پلیس قرار گرفت. 
فرمانده انتظامی شهرستان شهریار افزود: مأموران تجسس کلانتری 11 مرکزی با اشراف 
اطلاعاتی و بررسی سوابق مجرمان توانستند در کمتر از یک روز عامل سرقت محتویات داخل 

خودرو را در شهرستان شهریار شناسایی و دستگیر کنند. 
این مقام انتظامی با اشاره به کشف 100 گرم هروئین از متهمان دستگیر شده،تصریح کرد: 
دو متهم دستگیر شده در بازجویی های اولیه پلیس به 43 فقره سرقت محتویات خودرو اعتراف 

کردند که با تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند. 
فرمانده انتظامی شهرستان شهریار در پایان به شهروندان توصیه کرد: بر روی خودروی خود 
لوازم ایمنی نظیر سوئیچ مخفی، دزدگیر، قفل پدال و فرمان و سایر وسایلی که از باز کردن در 
خودرو و روشن کردن آن توسط سارقان جلوگیری می کند و یا حداقل آن را به تاخیر می 
اندازد، نصب و در صورت امکان، خودرو را در پارکینگ ها و یا در محلی با نور کافی، پارک کنند 
و هنگام ترک خودرو از بجا گذاشتن اشیاء قابل توجه و قیمتی در داخل خودرو و باز گذاشتن 

درها و شیشه ها خودداری کنند.

رئیس پلیس آگاهی ناجا  عنوان کرد: 

قاچاقچیان زیر ذره بین پلیس 

فرمانده انتظامي گنبدکاووس  خبرداد:

دستگیري سارق سابقه  دار با2۱ فقره سرقت موتورسیکلت 

فرمانده انتظامی شهرستان شهریار اعلام کرد:

59فقره سرقت در پرونده 2 سارق حرفه ای شهریار 

فرمانده انتظامی پایتخت خبر داد:

دستگیری ۱67 نفر از اراذل واوباش

حجت الاسلام سید 
حسین موجانی*
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هر هفته یک بحران 

صدای سوت حمله به دولت 
بلند شده است 

تقریبا هر هفته سخنگوی دولت و سخنگوی قوه قضائیه وقت زیادی از زمان جلسات 
خود را به تکذیب اعاهای رسانه های تندور اختصاص می دهند اما همزمان با همین جلسات، 

دروغ دیگری در رسانه ها منتشر شده است تا به دولت ضربه بزند. 
به گزارش ایلنا، گرچه سایت جهان نیوز توقیف شد اما اصولگرایان پیش از این نشان 
داده اند که این توقیف ها تاثیری در عملکردشان ندارد و به زودی به عرصه رسانه باز 
می گردند. ستادهای عملیات روانی علیه دولت البته فقط جهان نیوز نبود اما این رسانه یکی 
از رسانه هایی بود که بعد از ناکامی مدیرانش در انتخابات مجلس شورای اسلامی، آتش 

توپخانه خود را علیه دولت تندتر کرد.

تصمیم گیری؛ هر هفته شنبه ها
پیش از این محمدباقر نوبخت گفته بود اتاق های فکر علیه دولت تشکیل شده است و 
هر هفته روزهای شنبه تصمیم می گیرند که در آن هفته چه اتفاقی بیفتد که از آن استفاده 

کنند؛ مسئله ای که معاون سیاسی وزیر کشور نیز آن را تایید کرده بود.
حالا دیگر تعداد اخبار ناردستی که علیه دولت منتشر می شود از شماره گذشته است. 
یک رسانه از بازداشت برادر رئیس جمهور می گوید و یک رسانه از توزیع سکه های بهار 
آزادی توسط همسر رئیس جمهور و یک رسانه از مدرک جعلی او، حجم اخبار آنقدر زیاد 
است که گویا خبر تغییر رییس دفتر رییس جمهور یا حتی طرح موضوع یک دوره ای بودن 
دولت روحانی در میان این خبرسازی ها آنچنان تاثیری ندارد. تقسیم کار شده است. هر 
کدام یک موضوع را به عنوان خبر اصلی انتخاب می کنند تا آتش توپخانه خود را به صورت 

دولت نشانه روند.
تقریبا هر هفته سخنگوی دولت و سخنگوی قوه قضائیه وقت زیادی از زمان جلسات 
خود را به تکذیب اعاهای رسانه های تندور اختصاص می دهند اما همزمان با همین جلسات، 

دروغ دیگری در رسانه ها منتشر شده است تا به دولت ضربه بزند.
روزنامه اصلی این جریان که از بودجه بیت المال ارتزاق می کند و باید در مسائل سیاسی 
بیطرف باشد، در ده شماره اخیر در پنج شماره  خود به موضوع پرداخت حقوق بالا در 
دولت در تیتر یک خود پرداخته است. این در حالی است که پیش از این و در سال 92 
وقتی بعضی نمایندگان مجلس در تحقیق و تفحص به حقوق ده ها میلیونی برخی مدیران 
تامین اجتماعی اشاره کرده بودند، این مسئله حتی در حد یک خبر کوتاه نیز مورد توجه 

قرار نگرفت.
دیگر روزنامه مشهور این جریان که مدیر آن از نمایندگان مجلس نهم است در انتخابات 
تهران به مجلس دهم راه نیافت، این روزها یکی دیگر از بازوهای خبرسازی علیه دولت 

است.
تیترهای یک توهین آمیز علیه رئیس جمهور ایران مثل »به افتخار سیمان« »برو کار 
می کن« و.... تیترهای تمسخرآمیز علیه وزیر امور خارجه ایران مثل »ضعیف« )بر وزن 
ظریف( و »فراموشی« در حالی در صفحه یک این روزنامه منعکس می شود که مدیران این 
روزنامه از جمله متهمان اصلی افزایش نجومی قیمت پراید، حرف و حدیث ها درباره مدرک 

تحصیلی و ده ها پرونده دیگر در دولت گذشته هستند.

هر چند روز یک بحران؟
بدون شک از نظر فشار مخالفان داخلی، روحانی وارد سخت ترین سال دولت خود شده 
است. جا افتادگان از قدرت بیشتر از هر زمانی به دولت او حمله می کنند تا رویای دولت 
یک دوره ای را محقق کنند. در این مسیر برای آنها هر ابزاری مجاز است. چنانچه در هفته 
گذشته و بعد از اعتراض هواداران یکی از تیم های پایتخت به وزیر ورزش، موجی از حملات 
علیه دولت آغاز شد در حالیکه گودرزی گزینه اول روحانی برای وزارتخانه نبود و بعد از 

معرفی چند گزینه، مجلس اصولگرا، گودرزی را پسندیده بود.
دولت روحانی البته تا به حال واکنشی به این حملات نداشته است. گرچه تا به حال این 

حملات تا این اندازه شدید نبوده است.

دریــچه

عضو شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان بر این نکته تأکید 
دارد که سال آخر دولت سال ارزیابی در افکار عمومی است 
و به دلیل اینکه تندورها در پی شکست در انتخابات، آزاد 
شدند این فضا را به دست آوردند که علیه دولت فضاسازی 
کنند. به همین دلیل دولت باید برای فضای تبلیغاتی و رسانه 
ای خود سامان جدی ایجاد کند تا ضمن بیرون آمدن از انفعال 
بتواند از بحران هایی که این تندروها برای آن ایجاد می کنند 
عبور کند.  آنچه در ادامه می آید متن گفت و گوی جماران 
با عبدالله ناصری مدیرعامل خبرگزاری جمهوری اسلامی در 

دوران اصلاحات و استاد تاریخ دانشگاه الزهراء)س( است:

تحلیل شما از اتاق فکر تخریب دولت و اینکه چرا در سال 
آخر دولت چنین اتفاقی می افتد؟

جریان تندرو که در انتخابات 92 شکست خورد از همان زمان 
فضای رسانه ای و فضای تخریب علیه دولت را شروع کرد. مخصوصا 
بعد از موفقیت روحانی در موضوع برجام و پرونده هسته ای نقطه 
عطف نخستین در این فضا سازی ها و تخریب علیه دولت شکل 
گرفت. اما نقطه عطف دوم شکست مخالفان تندرو دولت و اصلاحات 
در انتخابات مجلس بود که به مراتب می توان گفت نقطه عطف 
بزرگتر و مهمتری بود؛ به این جهت که جریان مخالف که در مجلس 
و قوه مقننه به طور طبیعی مشغول کار بودند آزاد شدند و امروز 
طبیعتا این سامان را شکل دادند. این پدیده جدیدی نیست اما با 

آزادسازی این نیرو قدرت بیشتری را پیدا کرده است.
از طرف دیگر همیشه این امر بوده و در دولت اصلاحات و حتی 
شوراهای شهر مثلا شورای شهر اول هم ما این روند را می دیدیم، 
سال آخر که سال ارزیابی در افکار عمومی است به طور طبیعی می 
تواند فرصت مناسبی برای رقیب باشد که بمباران تبلیغاتی و تخریب 
علیه دولت را شروع کند. طبیعتا به میزانی که دولت میدان را ایجاد و 
آماده کند آنها علیه دولت و یا به نفع مقاصد خودشان کار می کنند.

نکته مورد نظر من این است که دولت اگرچه از آغاز تقریبا تیم 
رسانه ای منسجم و فعالی نداشت و کاملا تیم منفعلی بود، امروز که 
سال آخر است و  مجلس همسو و همراهی را دارد باید برای فضای 
تبلیغاتی و رسانه ای خود سامان جدی ایجاد کند تا بتواند از این 

حالت انفعال بیرون بیاید.
یکی از بهترین راه ها تجربه ای است که در دولت اصلاحات 
مخصوصا دوره دوم آن تکرار شد. به علت تجربه ای که در دولت اول 
پدید آمد، در دولت دوم اصلاحات حوزه سخنگویی را از حوزه اجرایی 
و کابینه جدا کردند. سخنگو فرد مستقلی به عنوان دبیر دولت شد و 
برای تمام وزرا و شخص رئیس جمهور ساماندهی رسانه ای و برنامه 
رسانه ای ایجاد کرد. برای این کار شورایی تشکیل شد که جلسات 
مستمر هفتگی داشت. اما به نظر می رسد که دولت یازدهم فاقد این 
برنامه است. سخنگوی دولت نیز شخصی است که یکی از بزرگترین 
سازمان های دولتی را با بزرگترین و پیچیده ترین وظایف در اختیار 
دارد. لذا سخنگویی یک کار دسته چندم او می شود. در صورتی که 
از نظر تأثیرگذاری رسانه ای مخصوصا در این شرایط حساس کشور 
سخنگو باید تمام وقتش را برای رصد جریان رقیب و همین طور 

تولید برنامه و ساماندهی رسانه های همسو با دولت بگذارد.
نکته دیگر این است که بخش قابل توجهی از رسانه های همسو 
با دولت برنامه و خوراکی از ناحیه دولت دریافت نمی کنند که بتوانند 
موج تخریب علیه دولت را تا حدود زیادی پاسخ دهند و دولت را از 

این موضع انفعال خارج کنند.

در شرایطی که برخی دولت را یک دوره ای می دانند، با 
وجود این ضعف اطلاع رسانی، دولت چطور می تواند با این 

موارد مقابله کند؟
قطع مسلم تک دوره ای شدن دولت روحانی به دلایل متعدد یک 
رویا و آرزوی خام است. یکی از دلایل حرف من محبوبیت شخصی 
ای است که خود روحانی در این مدت مخصوصا بعد از موفقیت های 
برجام به دست آورد. نکته دوم این است که جریان اصولگرایی معتدل 
به هیچ وجه نامزدی را رقیب او نخواهد کرد. چون اگر می خواست 
این کار را انجام دهد در این مجلس همراه او نمی شد. نکته سوم فقط 
می ماند جریان تندرو افراطی که با گفتمان انقلابی مقاومت در سال 
92 می خواست کرسی ریاست جمهوری را به دست بیاورد که من 
بعید می دانم وقتی طیف عظیمی از اصولگرایان را در کنار خودشان 
ندارند بتوانند به طور جدی میدان دار این عرصه باشند و رقابت را تک 

دوره ای به نفع خودشان رقم بزنند.

نکته دیگری که باید از نظر دور نداشت این است که تجربه 
تاریخی در جمهوری اسلامی نشان می دهد حاکمیت در سطح 
کلان هم مایل نیست رئیس جمهور تک دوره ای باشد؛ چرا که 
توانایی و کارآیی رئیس جمهور را در یک دوره 8 ساله می توان کامل 

و به خوبی ارزیابی کرد.

اگر شانسی برای آنها نیست، چرا این رفتار را نشان می 
دهند؟

به هر صورت عمده توان خود را در این راستا به کار می برند که 
بین دولت و عرصه اجتماعی و حوزه رأی روحانی فاصله بیاندازند 
که متضمن این است که روحانی هم از این عرصه غافل نباشد و 
دست به کار شود. من فکر می کنم تا حدودی همین خیال راحت 
و آسودگی خیال روحانی مشکلاتی را برای او و دولتمردان ایجاد می 
کند. روحانی باید در این یک سال باقی مانده مخصوصا بعد از اینکه 
از مجلس اطمینان حاصل کرد در عرصه داخلی دست به کار جدی 
بزند. از نظر اقتصادی نمی تواند شق القمر کند. دولت بسیار مشکل 
اقتصادی دارد. ساختارهای اقتصادی که دولت احمدی نژاد شکل 
داده آنقدر برای روحانی مانع ایجاد کرده که نتواند کار جدی رقم بزند.

دولت باید اول آنچه را که تحویل گرفته یعنی میراث هشت ساله 
احمدی نژاد را بیان کند؛ که هیچ گاه روحانی و دولتمردان عیان و 
آشکار بازگو نکردند که چه ساختار فاسد و به هم ریخته و تجزیه شده 
ای را تحویل گرفتند. دوم اینکه در همین عرصه مدیریتی کشور بر 
اساس آنچه را که تا به حال نخبگان کشور و اقتصاددانان گفتند دست 

به تغییر و تحولات جدی بزند.
دولت و تیم اقتصادی دولت به خاطر تورم به رکود دامن زد. 
اقتصاددانان و همچنین جامعه شناسان معتقدند که در میان مدت 
آثار و تبعات اجتماعی رکود بسیار خطرناک تر از تورم است. بنابر 
این وقتی نخبگان و اقتصاددانان کشور می گویند که اگرچه تورم را 
کنترل کردید الآن رکود مهم تر است و تیم اقتصادی دولت هم یک 
تیم کاملا تورمی است و خیلی به شکل دومش توجه ندارد این تغییر 

و تحولات می تواند بارقه امیدی در جامعه ایجاد کند.
نکته دیگر علاوه بر کابینه، مدیریت های استانی کشور هستند 
که این افراد سال آینده مجری انتخابات ریاست جمهوری خواهند 
بود. توجه کنیم تفاوت انتخابات مجلس با ریاست جمهوری این است 
که چون یک، دو و یا تعداد محدودی فرد هستند، علقه های بسیار 

پررنگ حضور محلی در نظارت بر روند انتخابات خیلی کمرنگ تر از 
حوزه مجلس است. بنابر این مدیران اجرایی، بخشداران، فرمانداران 
و استانداران امر انتخابات را در دست دارند که بخش قابل توجهی از 
آنها هنوز میراث دولت پیشین هستند و بخشی را روحانی و یا تیم 
وزارت کشور جا به جا کرده است. این اتفاق ممکن است در سال 9۶ 
برای روحانی یک پاشنه آشیل تلقی شود که به هر صورت باید دست 
به کار بزند. ضمن اینکه وقتی در برخی از حوزه ها ناکارآمدی جلوه 
گر شده، از نظر روانی خود پدیده تغییر و تحول می تواند برای جامعه 

و جامعه رأی روحانی بارقه امید ایجاد کند.

به مشکلاتی که دولت قبل به وجود آورد اشاره کردید. 
بیان این مشکلات چطور می تواند در موفقیت دولت روحانی 

مؤثر باشد؟
من به عنوان یک کارشناس رسانه معتقدم که الآن یک مقدار دیر 
شده ولی نمی شود از آن گذشت و عبور کرد. زمان بیان این واقعیت 

سال اول دولت و ماه های اول دولت بود.

دولت در این زمینه خیلی هم ساکت نبوده ...
نه واقعیت ها را بیان نکرد. جریان رقیب آنچنان فضای تبلیغاتی 
علیه دولت ایجاد کرد که عملا دولت را در این عرصه خلع سلاح 
کرد. من خیلی به مسائل پشت پرده نه خبر دارم و نه کاری دارم. 
اما این را هم بعید نمی دانم که برخی از نهادهای قدرت دولت را از 
بیان واقعیت های مربوط به دولت احمدی نژاد منصرف کرده باشند. 
اگر این امر رخ داده باشد همان گودال یا چاه کلیدی است که دولت 

در آن افتاده است.
دولت باید به جامعه اعلام می کرد که چه مخروبه ای را تحویل 
گرفته است و آن وقت برنامه های خودش را ارائه می داد. من معتقدم 
هنوز بخشی از جامعه مخصوصا مردم عامی جامعه نمی دانند که 
دولت احمدی نژاد که پول نفت و یارانه توزیع می کرد و در سفرهای 
استانی گونی گونی پول توزیع می کرد، به خاطر همین کارهای 
پوپولیستی چه ساختارهای غلط اقتصادی را در کشور شکل داد و 
نهادینه کرد که امروز روحانی میراث دار آن است و به راحتی نمی 

تواند مسأله را پیش ببرد.
نکته مهمتر این است که بالأخره برجام اتفاق بزرگی بود. اتفاقی 
بود که ظریف را تا مرز جایزه صلح نوبل هم پیش برد. اما باید واقعیت 

پیشین این اتفاق بیان می شد و آن تبعات بسیار مخرب و آثار زیان 
بار تحریم هایی بود که در هشت سال گذشته بر کشور وارد شد.

من با شما موافقم دولت کلی گویی کرد. اما یک تیم کارشناس 
زبده به کار نگرفت که با آمار و ارقام واقعیت ها را تبیین و تکرار کنند. 
امروز هنر رقیب روحانی و جریان تندرو قدرت رسانه ای و این است 
که مسائل را دائم تکرار می کند. این تکرار در ذهن جامعه می نشیند. 
اگر روحانی مسأله ای را در یک برنامه تلوزیونی 2 ساعته بیان کرد 
و رفت و بعد نه سخنگو و نه تیم رسانه ای دولت پشت این بیان را 
نگرفتند از ذهن و حافظه جامعه پاک خواهد شد و تأثیر خودش را 

از دست خواهد داد.

راهکاری که بتواند دولت را در این سال آخر موفق کند 
چیست؟

اول اینکه دولت باید عزم جدی هم برای تغییر کابینه و هم 
مدیریت های مهم و اساسی استان ها داشته باشد. دوم ساماندهی 
یک تیم رسانه ای بسیار فعال است. قدم اول برای این کار این است 
که بار سخنگویی دولت را که در یک سال آخر از نظر افکار سازی مهم 
است از روی دوش رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی بردارد و فرد 
مستقلی که بتواند اولا هزینه بپردازد و ثانیا ریسک کند و ثالثا هم بر 
روند دولت پیشین و هم بر وضعیت ملی و بین المللی فعلی اشراف 
داشته باشد - یعنی هم مرد سیاست، هم مرد اقتصاد و هم مردم آمار 
و کمیّات باشد – را باید به سخنگویی انتخاب کند تا ساماندهی تیم 

رسانه ای دولت را بر عهده بگیرد.
سازمان  رئیس  تشریفاتی  کار  امروز سخنگویی  معتقدم  من 
مدیریت و برنامه ریزی است و به همین جهت دولت از نظر رسانه ای 

کاملا منفعل و تحت تأثیر قرار می گیرد.
نکته آخر اینکه باور من این است که به هر صورت اصلاح طلبان 
و حتی اصولگرایان معتدل هر به طور یقین پای روحانی ایستادند و 
سال 9۶ مثل سال 92 از او حمایت قطعی خواهند کرد. جریان تندرو 
هم اگرچه خیلی دلش می خواهد با توجه به شکستی که در سال 
92 و 94 و مرحله دوم 95 خورده انتخابات ریاست جمهوری را یک 
مرحله ای کند، اما به طور جدی عنصر رأی آوری نخواهد داشت. بنابر 
این روحانی رئیس جمهور دو دوره ای خواهد بود و آنقدر جایگاه و 
مقبولیت در افکار عمومی دارد که برای دوره دوم هم این رأی را برای 

خودش به ارمغان بیاورد.

یک سال تا انتخابات ریاست جمهوری سال 9۶ باقی است و 
زنگ رقابت برای این کارزار به صدا در آمده است. نامزدهای احتمالی 
این انتخابات به صورت نامحسوس خود را برای رقابت بزرگ آماده 
می کنند. به نظر می رسد قطعی ترین نامزد این انتخابات حسن 
روحانی است. رئیس دولت یازدهم برای ادامه فعالیت های خود و 
به ثمر رسیدن فعالیت های چهارساله اش خود را برای انتخابات سال 

آینده انتخاب می کند.
 روحانی برای به سرانجام رسیدن برجام و چشیدن طعم شیرین 
دوران پسا تحریم احتیاج به یک چهار سال دست نخورده دارد و به 
خاطر همین چشم به انتخابات ریاست جمهوری دارد. ثبات در کشور 

و توافق هسته ای باعث شده است تا بسیاری او را نامزد پیروز انتخابات 
سال آینده بنامند.

اصلاح طلبان جریکی از دو جریان سیاسی مهم کشور هم از 
حامیان اصلی حسن روحانی در این انتخابات است. این حمایت 
باعث می شود آنها نامزدی را به عنوان رقیب به میدان نفرستند و 
تمام بزرگان این جریان سعی خواهند کرد از روحانی حمایت کنند. 
پیروزی روحانی فضا را بعد از 8 سال سخت زمان احمدی نژاد برای 
اصلاح طلبان باز کرد و آنها توانستند بعد از 12 سال به پارلمان راه 
پیدا کنند و حتی نایب رئیسی مجلس را هم به خود اختصاص دهند.

بزرگان این جریان از روحانی به عنوان تنها نامزد خود یاد می کنند 

و حتی بر این باور هستند که روحانی هم مانند اسلاف خود یک دوره 
هشت ساله را سپری خواهد کرد.

از سوی دیگر اصول گرایانی قرار دارند که همچنان در شوک باخت 
انتخابات مجلس دهم در تهران هستند. آنها هنوز نمی دانند که برای 
این انتخابات نامزد معرفی کنند یا همچون اصلاح طلبان از روحانی 
حمایت کنند. در این میان برخی همچون مصباحی مقدم عضو 
جامعه روحانیت می خواهند وارد عرصه رقابت شود و حزبی مانند 
موتلفه نیز اعلام کرده است قطعا برای انتخابات آینده نامزد معرفی 
خواهد کرد. از سوی دیگر افرادی مطرح این جریان همچون قالیباف، 
جلیلی، حداد عادل و ... هم از ترس تکرار شکست های گذشته چندان 

تمایلی به حضور ندارند. آنگونه که از شواهد پیداست اصول گرایان 
نمی توانند برای انتخابات ریاست جمهوری به یک سازوکار واحد و 

مشخص برسند.
افرادی مانند احمدی نژاد هم هستند. افرادی که مشخص نیست 
در عرصه رقابت حاضر خواهند شد یا ترجیح می دهند فعال سیاسی 
باقی بمانند. احمدی نژاد حتی احتمال رد صلاحیت نیز دارد و همین 
باعث شده است تا هنوز نتوان از او به عنوان یک نامزد قطعی یاد کرد.

همه این شرایط نشان می دهد که حسن روحانی می تواند در 
خرداد 9۶ به راحتی و برای بار دوم به کرسی ریاست جمهوری تکیه 

بزند و سیاست های خود را در دولت دوازدهم ادامه دهد. 

عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان:

تک دوره ای شدن روحانی رویایی خام است

روحانی نامزد پیروز خرداد 96

خیال اصلاح طلبان راحت، افکار اصول گرایان مخدوش 

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم فاطمه یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین دارای شناسنامه شماره ۷8۶9 به شرح 
دادخواست به کلاسه 950824 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده 
و چنین توضیح داده است که شادروان کیمیا تشکری آرانی به شناسنامه شماره ۷238 
در تاریخ 1394/12/12 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: 1 - علی یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش 342  نسبت با 
متوفی فرزند. 2 - احمد یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش ۶5  نسبت با متوفی فرزند. 
3 - فاطمه یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش ۷8۶9  نسبت با متوفی فرزند. 4 - طاهره 
یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش 34۶  نسبت با متوفی فرزند. 5 - معصومه یوسفیان 
آرانی فرزند غلامحسین ش.ش 411۷۶  نسبت با متوفی فرزند. اینک با انجام تشریفات 
مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا 
وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم 

دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم فاطمه یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین دارای شناسنامه شماره ۷8۶9 به شرح 
دادخواست به کلاسه 950824 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده 
و چنین توضیح داده است که شادروان غلامحسین یوسفیان آرانی به شناسنامه شماره 
51۷2 در تاریخ 1391/۶/22 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت 
آن مرحوم منحصر است به: 1 - علی یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش 342  نسبت 
با متوفی فرزند. 2 - احمد یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش ۶5  نسبت با متوفی 
فرزند. 3 - فاطمه یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش ۷8۶9  نسبت با متوفی فرزند. 4 
- طاهره یوسفیان آرانی  فرزند غلامحسین ش.ش 34۶  نسبت با متوفی فرزند. 5 - معصومه 
یوسفیان آرانی فرزند غلامحسین ش.ش 411۷۶  نسبت با متوفی فرزند.  ۶ - کیمیا تشکری 
آرانی فرزند محمد ش.ش ۷238 نسبت با متوفی زوجه. اینک با انجام تشریفات مقدماتی 
درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا 

گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم جمیله عباسی نژاد عقدا فرزند حسین دارای شناسنامه شماره 390 به شرح 
دادخواست به کلاسه 950850 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و 
چنین توضیح داده است که شادروان حسین عباسی نژاد عقداء  به شناسنامه شماره 22 در 
تاریخ 1395/3/8 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1 - بی بی سلطان عباسی نژاد عقداء فرزند حسین ش.ش 20 نسبت با 
متوفی فرزند. 2 - علی اکبر عباسی نژاد عقداء فرزند حسین ش.ش 42 نسبت با متوفی 
فرزند. 3 - زهرا عباسی نژاد عقداء فرزند حسین ش.ش 29 نسبت با متوفی فرزند. 4 - مهری 
عباسی نژاد عقداء فرزند حسین ش.ش 1394 نسبت با متوفی فرزند. 5 - فاطمه عباسی نژاد 
عقداء فرزند حسین ش.ش 11 نسبت با متوفی فرزند. ۶ - جمیله عباسی نژاد عقداء فرزند 
حسین ش.ش 390 نسبت با متوفی فرزند. ۷ - مریم عباسی نژاد عقداء فرزند حسین ش.ش 
21 نسبت با متوفی فرزند.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت 
آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر 

نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان - رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

آگهی
ورثه مرحومه خانم صدیقه بیگدلی آذری. سلام علیکم؛ با احترام نظر به اینکه آقای 
احسان اله حکمت فرزند محمد مالک تمامی 15۶ سهم مشاع از 339۶ سهم که این مقدار 
برابر است با هشت یازدهم از دو دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 1024۷ اصلی واقع در 
بخش یک قم به استثناء ثمینه اعیانی می باشد و برابر درخواست وارده بشماره 1/3۷۶9-

95/2/5 تقاضای حذف جمله به استثناء ثمینه اعیانی را نموده لذا برابر ماده 105 آئین نامه 
اصلاحی مراتب به کارشناس رسمی دادگستری ارسال تا نسبت به تقدیم آن اقدام گردد 
که ارزیابی گردیده و از طرف متقاضی برابر تبصره 1 ماده 105 در صندوق ثبت تودیع 
گردید لذا بدینوسیله اعلام می گردد تا جهت اخذ مبلغ تودیع شده به اداره ثبت مراجعه 
تا نسبت به اخذ آن اقدام گردد و در صورتیکه مدعی تضییع حق باشید می توانید ظرف 
مدت یک ماه پس از رویت آگهی منتشره به دادگاه صالحه مراجعه و گواهی طرح دعوی 

را به اداره ثبت محل ارائه نمایید. 
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی مزایده اموال منقول نوبت دوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه 8 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 2 اجرای 
احکام مدنی قم به شماره 2/90ج/1598 - ثبت گردیده لها خانم لعیا استقامت علی آبادی 
علیه فرج اله اسدی محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۷4۶/408/8۷9 ریال در حق 
محکوم له و مبلغ 3۷/320/443 ریال بابت نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت، محکوم 
علیه در قبال بدهی خود کتاب عاقبت گناهکاران را معرفی کرده که کارشناس 1300 جلد 
کتاب مذکور را با کسر 50% از قیمت پشت جلد جمعا به مبلغ 5۷/850/000 ریال ارزیابی 
کرده است مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 95/4/2۷ ساعت 9/30 الی 10 صبح به 
آدرس قم، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی، دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را 
دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید 
و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و 
به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد 
از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد. این 
آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد 

مراجعه نمائید. 
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم - رضا زارعی

 
 سازهای ناکوک برای خاتمی، احمدی نژاد و روحانی، در همان دور اولی که مهمان 
»پاستور« شدند، نواخته شد؛ تا از این راه علاوه بر مخالفت با رئیس جمهور وقت، ادامه حضور 

او را بر کرسی ریاست، امری بعید نشان داده شود.
این داستان در هر دوره با استراتژی جدید و از سوی طیف خاصی پیگیری می شود، 
چه آنکه بودند مخالفانی که از بدنه دولت اصلاحات عبور از خاتمی را طرح کردند و چند 
سال بعد هم قرعه به نام احمدی نژاد زده شد تا طبق روال گذشته، در سال 8۷ نیز علاوه بر 
مخالفان احمدی نژاد، صدای عبور از رئیس دولت نهم، در بدنه اصولگرایی نیز به گوش برسد.

اکنون نیز نوبت به شیخ دیپلمات رسیده است تا در برابر زمزمه های عبور از روحانی، 
صبوری کرده و ادامه مسیرش را تنها وابسته به رأی مردم بداند، نه حاشیه سازی مخالفان.

استارت پروژه عبور از رئیس دولت اصلاحات
رئیس دولت اصلاحات، اولین رئیس جمهوری بود که در روزهای آخر ریاستش بر راس 

دولت هفتم، با طرح جدیدی در تاریخ سیاسی کشورمان، به نام »عبور« مواجه شد.
»عبور از خاتمی« واژه جدیدی بود که نقش تابلوی »ایست« سیاسی را برای خاتمی ایفاء 
می کرد. تابلویی که نشان از تلاش مخالفان برای توقف حضور سیاسی او پس از یک دوره 
ریاست دولت داشت. مخالفان او می خواستند تا با بررسی گزینه های دیگر و به روی صحنه 
آوردن آنها، مانع حضور خاتمی برای دور بعدی انتخابات ریاست جمهوری یعنی انتخابات 

سال 80 شوند.
ماجرا اما آنجا جالبتر شد که مخالفان خاتمی و طراحان این پروژه، از میان طیف رقیب 
نبودند و رئیس اصلاحات، صدای شعار »عبور از خاتمی« را از میان اصلاح طلبان شنید. او 
با صبوری اهل کویر، به این سخنان گوش سپرد و حضور دوباره اش را در ساختمان پاستور، 
منوط به رأی مردم دانست. در آن زمان برخی جبهه مشارکت را منبع طرح این پروژه 
دانستند تا جایی که اسدالله بادامچیان از طیف اصولگرا در همان سال ها گفت: »در حالیکه 
احزاب مقابل، خاتمی را به عنوان دبیرکل آینده سازمان ملل، معرفی کردند، مشارکتی ها 

پروژه عبور از خاتمی را مطرح کردند.«
اما از سویی دیگر، افرادی همچون شکوری راد عضو شورای مرکزی جبهه مشارکت، 
»عبور از خاتمی« را طرحی از سوی طیف تندروی اصلاح طلبان دانست و با بیان این که 
»این طرح هرگز از سوی جبهه مشارکت حمایت نشد و حتی نسبت به مطرح کنندگانش 
نیز به انتقاد پرداختیم« تلاش کرد تا دامن جبهه مشارکت را از این پروژه پاک کند. اتفاقی 
که محمدرضا تاجیک پس از گذشت سال ها آن را عاملی برای خدشه دار کردن چهره 

اصلاحات می داند.
»عبور از خاتمی« در انتخابات سال 80، بی نتیجه ماند تا رئیس دولت اصلاحات پس 

از عبور از میان مخالفان اصلاح طلبش، برای 4 سال دیگر ریاست دولت را برعهده بگیرد.
نامزدهای متعدد اصولگرا و طرح وحدت ملی؛ مسیری برای عبور از احمدی نژاد

پس از دولت اصلاحات، ریاست قوه مجریه به چهره  نه چندان آشنای عرصه سیاست، 
یعنی »محمود احمدی نژاد« واگذار شد.

این مرد برخواسته از طیف اصولگرایی که با حمایت طیفی از راست گرایان وارد گود 

شده بود، همچون رئیس دولت اصلاحات در سال 8۷ یعنی سال پایانی دوره اول ریاست 
جمهوریش، در مقابل واگویه هایی مبنی بر »عبور از احمدی نژاد« قرار گرفت.

برخلاف رئیس دولت هفتم و هشتم که در دوره اول ریاستش با مخالفانی سرسخت و 
ملزم به »عبور از خاتمی« از بدنه اصلاحات مواجه شد، احمدی نژاد از اقبال بیشتری برخوردار 
بود. تا جایی که اصولگرایان جرقه های شعار »عبور از احمدی نژاد« را در نطفه خاموش کردند 

تا آینده سرمایه سیاسی شان از هر گونه گزندی در امان بماند.
عرض اندام کاندیداهای مختلف اصولگرا در برابر احمدی نژاد از یک سو و طرح ایجاد 
دولت وحدت ملی از جانب اصولگرایان در سوی دیگر، اقداماتی بودند که نشان از تلاش 
برخی برای یک دوره ای شدن احمدی نژاد داشتند؛ اما آنچنانکه گفته شد، این پروژه در همان 

سال 8۷ که احمدی نژاد هنوز از صفت »رئیس جمهور محبوب اصولگرایان« فاصله چندانی 
نگرفته بود، با مخالفت قاطع اصولگرایان همراه شد.

برخی همچون محمدنبی حبیبی، شنیده هایی مبنی بر عبور موتلفه از احمدی نژاد را از 
بنیان تکذیب کرده و آن را نادرست دانستند. در مقابل برخی هم مانند علی مطهری با بیان 
این جمله که »یك عده نباید بگویند چون آقا از دولت حمایت کرده اند پس این باب بسته 
است و هیچ بحث دیگری نباید مطرح کنیم و بگویند اصولگراها حق تحقیق و بررسی و 
مقایسه ندارند؛ این حرف بسیار خطرناك است«، با احتیاط بیشتری از موضوع بررسی گزینه 

جایگزین احمدی نژاد برای انتخابات سال 88 سخن گفتند.
در این میان برخی نیز با تکیه به طرح دولت وحدت ملی و معرفی دو گزینه از میان 
اصولگرایان یکی برای ریاست جمهوری و دیگری برای معاون اولی، خواستند تا درهای 
پاستور را به روی احمدی نژاد ببندند؛ اما این خواسته هم پس از مخالفت صریح اصولگرایان، 
هنوز شکل نگرفته از یاد رفت تا احمدی نژاد نیز بدون دغدغه از دالان پر واهمه »عبور از 

احمدی نژاد«، به پایان دوره اول ریاستش رسیده و بر کرسی ریاست دولت دهم تکیه زند.
شعار »عبور از روحانی« از زبان تندروها و حامیان احمدی نژاد

اولین روزها سال 95، آغازی برای مخالفان دولت یازدهم بود تا داستان تکراری »عبور« 
را این بار بازیگرانی جدید به روی صحنه سیاسی کشور بیاورند.

روحانی نه همچون رئیس دولت اصلاحات با زمزمه های رفتنش از زبان نیروهای 
»خودی« مواجه شد، نه اینکه همچون احمدی نژاد، شعار »عبور« را از حامیان اصولگرایش 
شنید. شیخ دیپلمات در این میدان، با اصولگرایان تندرو و همچنین طرفداران احمدی نژاد 
روبرو است، افرادی که فریاد زدن شعار »عبور از روحانی« را فصل مشترک جدیدی برای 

همکاری در تخریب دولت اعتدال یافته اند.
از یک سو تندروها پس از آنکه دستشان از تریبون های رسمی همچون مجلس کوتاه 
شد، در بوق یک دوره ای شدن روحانی می دمند و حتی براساس آنچه غلامرضا تاجگردون 
نماینده مجلس دهم گفته است، برای دستیابی به خواسته خود، دست به دامان تریبون های 
نماز جمعه شهرستان ها برای القای »تک دوره ای بودن روحانی« شده اند. در سوی دیگر 
میدان نیز حامیان احمدی نژاد به جوسازی در شبکه های مجازی و رسانه هایشان پرداخته اند 
و با بیان جملاتی از قبیل اینکه »روحانی اولین رئیس جمهور تک دوره ای تاریخ جمهوری 
اسلامی است«، تلاش دارند پروژه »عبور از روحانی« را پروژه ای پیروز شده، معرفی کنند. 
چه آنکه هشتک »عبور از روحانی« و »رئیس جمهور تک دوره ای« در فضای مجازی ایجاد 
شده است. این قبیل شعارها آنچنان با شکست در تاریخ سیاسی کشورمان مواجه شده اند که 
حتی چهره اصولگرایی همچون علی لاریجانی نیز در مقابل طرح »تک دوره ای شدن دولت 

روحانی« آن احتمالی غیر واقعی می داند.
به گزارش خبر آنلاین، شاید مطرح کنندگان شعار تک دوره ای شدن دولت روحانی بد 
نباشد نگاهی به تجربه تاریخ سیاسی کشورمان در دوره های پیشین کنند، تجربه ای که نشان 
از آن دارد که شعار »عبور« از رئیس جمهوری که تنها یک دوره قبای ریاست را بر تن کرده 

است، امری دور از ذهن است.

نقشه  »عبور« از خاتمی، احمدی نژاد و روحانی زیر ذره بین

داستانی تکراری اما شکست خورده
حامیان احمدی نژاد به جوسازی در شبکه های 
مجازی و رسانه هایشان پرداخته اند و با بیان 
جملاتی از قبیل اینکه »روحانی اولین رئیس 
جمهور تک دوره ای تاریخ جمهوری اسلامی 
است«، تلاش دارند پروژه »عبور از روحانی« 

را پروژه ای پیروز شده، معرفی کنند. چه آنکه 
هشتک »عبور از روحانی« و »رئیس جمهور 
تک دوره ای« در فضای مجازی ایجاد شده 

است. این قبیل شعارها آنچنان با شکست در 
تاریخ سیاسی کشورمان مواجه شده اند که 

حتی چهره اصولگرایی همچون علی لاریجانی 
نیز در مقابل طرح »تک دوره ای شدن دولت 

روحانی« آن احتمالی غیر واقعی می داند
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اى مـردم ! چـراغ دل را از شـعـله گـفـتـار 

گـوینـدگـان بـا عـمـل روشـن سـازید!
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مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی 
استان قم؛ از اجرای تمهیدات جدید سازمان 
صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران در 
راستای حمایت جدی و کاهش بار مالی بر 

واحدهای صنعتی در قم خبر داد.
خبر  این  اعلام  با  نژاد  طیبی  امیر 
اظهارداشت: سازمان صنایع کوچك وشهرك 
در  عملی  اقدامی  در  ایران  صنعتی  های 
راستای سیاست های دولت یازدهم در برنامه 
های اقتصاد مقاومتی خود اقدام به اعطاء 

واحدهای  بدهی  بخشودگی  و  تسهیلات 
صنعتی به شرکت شهرك های صنعتی نمود. 
وی با بیان اینکه تخفیفات و مشوقات این 
طرح تنها تا پایان شهریور ماه اعتبار دارد 
افزود: براساس این طرح واحدهای صنعتی و 
صنفی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی 
استان قم که دارای قرارداد حق بهره برداری 
از زمین، اعیانی و تاسیسات بوده و مشمول 
پرداخت تعدیل بدهی های معوق می باشند 
و تا کنون موفق به پرداخت اصل بدهی و 

تعدیل آن نشده اند؛ از تخفیف و بخشودگی 
شرکت  مدیرعامل  شوند.  می  مند  بهره 
شهرکهای صنعتی قم این اقدام را گامی 
مهم در کمك به واحدهای صنعتی و کاهش 
بار مالی برخی از تولید کنندگان عنوان کرد 
و بیان داشت: کسانی که نسبت به پرداخت 
اصل بدهی خود اقدام کنند تا 90 درصد از 
بخشودگی تعدیل برخوردار خواهند شد. وی 
اضافه کرد: کسانی نیز که تاکنون صددرصد 
اصل بدهی خود را در گذشته به این شرکت 

پرداخت کرده اند و هنوز بدهی تعدیل ان 
باقی است نیز می توانند از این بخشودگی 
استفاده کنند. طیبی نژاد با تاکید بر اینکه 
این طرح صرفا تا پایان شهریور ماه اعتبار 
خواهد داشت یادآور شد: سازمان صنایع 
کوچك همواره به دور از تبلیغات و اقدامات 
شعاری بدنبال آن بوده تا با ایجاد راهکارهای 
عملی اقدامی مناسب در برابر ندای رهبر 
انقلاب انجام دهد و از ابتدای سال تا کنون 

نیز برنامه های خوبی عملیاتی کرده است.

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان قم خبرداد:

آغاز بخشودگی بدهی واحدهای صنعتی 

نامحــرمانه
واکنش آیت الله یثربى به برخورد با معتمدآریا در کاشان

 مسئول حوزه علمیه آیت الله یثربی کاشان، هر سال با برپایی ضیافت افطار برای خبرنگاران این شهر 
به سوالهای آنان پاسخ می دهد. حادثه ایجاد شده برای »فاطمه معتمدآریا« بازیگر نامی سینمای ایران 
در کاشان بخشی از پرسشهای خبرنگاران کاشانی از آیت الله یثربی  را به خود اختصاص داد. آیت الله 
یثربی با ابراز تاسف از حادثه به وجود آمده گفت: شما مطمئن باشید که ما با هر نوع تندروی در مسائل 
اجتماعی به جد مخالفیم.  در زمان  مرحوم ابوی )آیت الله سید مهدی یثربی( هم حرکت های افراطی، 
در این بیت امضاء نمی شد. پارسال که درباره حجاب سخن گفتم خیلی ها هیاهو کردند اما ما از موضع 
خود دست برنداشتیم، چرا که موضع ما برآمده از دین بود. استاد دروس خارج فقه حوزه علمیه قم نوع 
برخورد با فاطمه معتمدآریا را در شان »مردم مسلمان« ندانست. او خاطرنشان کرد: این اتفاقات در شان 
مردم مسلمانِ خردمندی، مانند مردم کاشان نیست. این رفتارها، دور از خرد است. اگر ما با ورود مهمانی 
موافق نباشیم می توانیم از حضورش جلوگیری کنیم، نه اینکه او بیاید و بعد این برخورد را داشته باشیم. به 
گزارش شفقنا، وی خطاب به خبرنگاران گفت: راه حل این قضیه  هم جنجال آفرینی در مقابل آن جنجال 

نیست؛ بلکه  باید فعالیت پخته فرهنگی و سیاسی انجام بپذیرد.

پخش نامه جعلى از صداوسیما 
صبح روز گذشته در فضای مجازی متنی تحت عنوان نامه معصومه ابتکار به یک مخترع منتشر شد 
ولی رئیس سازمان محیط زیست، چنین نامه ای را جعلی خوانده است. در کانال تلگرامی معصومه ابتکار - 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست - آمده است: نامه منسوب به اینجانب جعلی 
است و از جاعلان آن شکایت کرده و موضوع را مورد پیگیری قرار خواهم داد. در این نامه نه تنها امضا کاملا 
جعلی و غیر واقعی است، بلکه ادبیات نامه و عنوان به کار رفته برای امضا کننده نیز سابقه نداشته است. 
متاسفانه مدتی است فردی به نام جمشید آرین مدعی ساخت خودروی برقی با دروغ پراکنی و جوسازی 
سعی در بازار گرمی برای خود دارد که موضوع از سوی معاونت محیط زیست انسانی سازمان پاسخ گفته 
شده است. متاسفانه گروهی نیز ناآگاهانه اسیر این جوسازی ها می شوند که از جمله برنامه ثریا در سیما 
است. این برنامه متاسفانه نامه جعلی مورد بحث را نشان داده که در صورت عدم جبران آن مورد پیگیری 
حقوقی قرار خواهد گرفت. این سؤال هم باقیست که اگر در سال 81 به مدعی مورد بحث پاسخ منفی 
داده شده چرا در دولت های نهم و دهم با ثروتی که در دسترس بوده از وی حمایت نشده و حالا بعد از 

14 سال یادشان افتاده است؟

»برف« کیلویى 10 هزار تومان! 
این روزها در اغلب شهرهای منطقه اورامانات افرادی دیده می شوند که برف می فروشند، آن هم 
کیلویی 10 هزار تومان! هادی شریفی مدیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری شهرستان پاوه 
در گفت وگو با ایسنا در این باره اظهارکرد: در ارتفاعات شاهو در فصل تابستان هم برف وجود دارد که 
برخی افراد محلی که به کوه می روند با خود برف آورده و آن را در شهرها به فروش می رسانند. وی ادامه 
داد: در حال حاضر  حتی در کنار جاده مسیر پاوه به سمت مریوان در قسمت جاده دالانی هم برف دیده 
می شود. شریفی تصریح کرد: این روزها که در ماه مبارک رمضان به سر می بریم و روزه داران اغلب تشنگی 
زیادی را به علت گرمای هوا متحمل می شوند، در موقع افطار عطش زیادی برای نوشیدن آب دوغی که 
با برف خنک شده باشد را دارند، به همین جهت از فروشندگان برف خریده و آن را در دوغ می اندازند تا 
خنک بماند. این مقام مسئول در شهرستان پاوه خاطرنشان کرد: اغلب مردم این دیار برف را برای داخل 

دوغ می خرند.

وثیقه ضراب براى آزادى پذیرفته نشد
رضا ضراب که در آمریکا بازداشت شده تا تشکیل دادگاه در زندان می ماند. به گزارش دویچه وله، 
پیشنهاد وثیقه 50 میلیون دلاری وکیلان این متهم پذیرفته نشد. ضراب از جمله به همکاری با ایران برای 
دور زدن تحریم ها و پول شویی متهم است. ریچارد برمن، قاضی رسیدگی کننده به پرونده بازرگان ایرانی 
ترکیه ای، پس از دو هفته بررسی، تقاضای آزادی مشروط او تا تشکیل دادگاه را رد کرد. خبرگزاری آلمان 
روز جمعه به نقل از دادستانی فدرال نیویورک گزارش داد که ریچارد برمن به این نتیجه رسیده که ثروت 
هنگفت، ارتباط های وسیع و عدم پیوند رضا ضراب با جامعه آمریکا احتمال فرار او را افزایش می دهد. ضراب 
دارای دست کم سه گذرنامه از کشورهای ترکیه، ایران و مقدونیه است. یکی دیگر از علت های مخالفت 
دادگاه با وثیقه 50 میلیون دلاری ضراب احتمال فرار او به کشورهایی چون ترکیه و ایران عنوان شده که 

با آمریکا قراردادی برای استرداد مجرمان ندارند

خروج »ایران ایر« از فهرست سیاه 
پس از شش سال رأی اتحادیه اروپا مبنی بر ممنوعیت بخشی از ناوگان ایران ایر برای پرواز به اتحادیه 
اروپا لغو شد و با این کار، هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران از لیست سیاه پرواز در اروپا بیرون آمد. ویولتا 
بالک کمیسیونر حمل ونقل اتحادیه اروپا، روز پنجشنبه گذشته با انتشار بیانیه ای گفت: به دنبال سفرم در 
ماه آوریل )فروردین - اردیبهشت( به ایران، یک ارزیابی فنی در ماه می )اردیبهشت - خرداد( با موفقیت 
انجام شد. در بخشی از این بیانیه آمده است: براساس این ارزیابی، شادمانم اعلام کنم ما اکنون می توانیم به 
اکثر هواپیماهای ایران ایر اجازه دهیم به آسمان اروپا وارد شوند. به گفته مدیرکل روابط عمومی هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران، در این شش سال تنها برخی از هواپیماهای ایران ایر اجازه پرواز به اروپا را داشتند و 
این محدویت باعث شده بود ایران ایر نتواند از هواپیمای متناسب با تعداد مسافران برای پرواز به اروپا استفاده 
کند. شاهرخ نوش آبادی ضمن تأیید خبر لغو محدودیت پروازی ایران ایر به اروپا، افزایش هزینه پرواز را یکی 

از تبعات این محدودیت ها برشمرد که اینک رفع خواهد شد.

»مهدى هاشمى« شاکى شد 
جلسه بازپرسی شکایت مهدی هاشمی از نشربه رمز عبور دوشنبه برگزار میشود. محمود علیزاده 
طباطبایی، در خصوص حضور مهدی هاشمی به عنوان شاکی در جلسه بازپرسی نشریه رمز عبور که 
قرار است روز دوشنبه برگزار شود، گفت: بعید می دانم مهدی در این جلسه حاضر شود. وی در پاسخ 
به این سؤال که آیا در این خصوص با زندان هماهنگی صورت گرفته است که مهدی هاشمی به جلسه 
بازپرسی بیاید، گفت: از آنجایی که روز پنج شنبه زمان بازپرسی به ما ابلاغ شد فرصت اینکه به مهدی 
ابلاغ کنیم و بخواهیم از زندان پیگیر خروج وی شویم نبود. وکیل مهدی هاشمی تصریح کرد: معمولًا 
وقتی وکیل، شکایت را ارائه می دهد خودش هم موضوع را پیگیری می کند اگر مهدی در مرخصی باشد 
شاید به جلسه بازپرسی بیاید که باز هم بعید می دانم. در هر صورت حضورش در جلسه بازپرسی ضرورتی 
ندارد. علیزاده در پاسخ به این سؤال که آیا قرار است مهدی هاشمی به مرخصی بیاید یا نه گفت: از این 

موضوع اطلاعی ندارم.

ضرب الاجل براى تاسیس وزارتخانه رفاه گاو! 
شاخه حمایت از گاو شورای جهانی هندو )وی.اچ.پی( به دولت نارندرا مودی، نخست وزیر هند برای 
تشکیل وزارتخانه جداگانه ای برای تضمین رفاه گاوها فشار وارد کرده است. به گزارش ایرنا این شورا 
خواستار تعیین ضرب الاجلی برای تشکیل وزارتخانه رفاه گاو برای حمایت از نسل گاو دراین کشور است. 
این خواسته از سوی شورای جهانی هندو با توجه به قول نارندرا مودی در خصوص تشکیل این وزارتخانه 
درخواست شده است. سال گذشته نیز یک گروه حامی گاوها در شهر دهلی نو هند در اعتراض به افزایش 
کشتار و صادرات گاو از این کشور، خواستار تشکیل وزارت خانه گاو بمنظور حفظ حقوق و جلوگیری از 
کشتار بی رویه این حیوان شدند. در آئین هندو، علاوه برخدایان فراوانی که وجود دارد حیواناتی مانند 

بوزینه، میمون، مار و در راس آنها گاو از قداست بالایی برخوردار است.

ماجراى رضایتنامه خلعتبرى از عجمان!  
سه فصل قبل اتفاق عجیبی افتاد. محمدرضا خلعتبری قراردادی با عجمان امارات بست. همان زمانی 
که قرار بود نام لیگ امارات به نام جعلی خلیج )ع- ر - ب - ی( تغییر کند. خلعتبری خیلی عجیب و 
غریب در آن شرایط قرارداد بست و وقتی زمان فسخ قراردادش رسید، از او غرامتی 1 میلیون دلاری می 
خواستند. پرسپولیس می خواست او را جذب کند اما شیوخ اماراتی اجازه نمی دادند. رویانیان اما به واسطه 
یکی از دوستان سرمایه دارش در ازای 500 هزار دلار برای این بازیکن رضایتنامه گرفت. آن دوست 
پولدارش، احمد یوسفی، تاجر سرمایه دار ایرانی بود که همین چند شب قبل افطاری اشرافی اش را با 
حضور ستاره های فوتبال و سینما در کرج گرفته بود. به گزارش خبرآنلاین؛ او در این مراسم از خاطره 
مذاکرات بر سر خلعتبری گفت؛ »شیخ می گفت 1.5 میلیون دلار می گیرد و خلعتبری باید در لیگی 
با آن اسم جعلی اش شرکت کند. من هم گفتم باشد، ایرادی ندارد، محمدرضا زیر لباسش عادت دارد 
لباس هایی بپوشد که اسمی زیر آن می نویسد. او زیر لباسش می نویسد خلیج فارس و خوشحالی می 
کند. دوست دارید این اتفاق بیفتد؟ این را که گفتم، شیخ ترسید و سریع رضایتنامه اش را صادر کرد، تازه 

پولشان را هم قرار شد قسطی بدهیم و کلی هم تخفیف گرفتیم.«

علیفر از دنیاى گزارشگرى خداحافظى مى کند؟
علیرضا علیفر گزارشگر معروف فوتبال در چند وقت اخیر دچار حاشیه های زیادی شده که در فضای 
مجازی سر و صدای زیادی کرده است. پیش از این دابسمش های زیادی از علیفر در رسانه های مجازی 
دست به دست می شد و در جدیدترین موضوع هم یک کاربر اینترنتی با عوض کردن نام سازنده 
ورزشگاهی در فرانسه علیفر را به اشتباه انداخت و این موضوع فشار زیادی را به وی وارد کرد. حالا شنیده 
می شود علیفر به دلیل این اتفاقات قصد دارد از گزارشگری خداحافظی کرده و عطای کار را به لقایش 
ببخشد. دوستان علیفر اما سعی در این دارند تا او از این موضوع منصرف شود اما علیفر اعلام کرده تحمل 

این فشارهای زیاد را ندارد و قصد دارد به مربیگری فوتبال بپردازد.

تابش رییس فراکسیون محیط زیست مجلس شد 
اعضای هیات رئیسه فراکسیون محیط زیست و توسعه پایدار مجلس شورای اسلامی در دور دهم 
مشخص شدند. محمدرضا تابش نماینده مردم اردکان به عنوان رئیس فراکسیون محیط زیست و 
توسعه پایدار مجلس انتخاب شد. بر این اساس جبار کوچکی نژاد نماینده مردم رشت و عبدالکریم 
حسین زاده نماینده مردم نقده و اشنویه به ترتیب به عنوان نواب رئیس انتخاب شدند. یوناتن بت کلیا 
نماینده اقلیت ارامنه و فریده اولاد قبا نماینده مردم تهران به ترتیب به عنوان منشی اول و دوم انتخاب 
شدند، همچنین سید کاظم دلخوش نماینده مردم صومعه سرا نیز به عنوان سخنگوی این فراکسیون 

برگزیده شد.

حکم آیت الله جنتى براى کد خدایى 
آیت الله جنتی در حکمی عباسعلی کدخدایی را به سمت مشاور و رئیس حوزه ریاست مجلس 
خبرگان رهبری منصوب کرد. عباسعلی کدخدایی سخنگو و عضو سابق شورای نگهبان، دارای دکترای 
حقوق بین الملل و استاد دانشگاه تهران است. پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری چهارم خردادماه آغاز 
بکار کرد و آیت الله احمد جنتی با کسب اکثریت آرا به عنوان رئیس این مجلس انتخاب شد. کدخدایی 

پیش از این عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان بوده است.

وام مسکن روستایى افزایش یافت
حدود یکماه پس از اعلام رئیس بنیاد مسکن در خصوص افزایش سه میلیون تومانی سقف وام مسکن 
روستایی در سال 95، معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن انقلاب از افزایش وام مسکن 
روستایی به 18 و 20 میلیون تومان خبر داد. عزیزالله مهدیان با اشاره به افزایش وام مسکن روستایی، 
اظهار کرد: سقف وام 15 میلیون تومانی با رشد سه و 5 میلیون تومانی به 18 و 20 میلیون تومان افزایش 
یافت. وی با یادآوری این که سالانه 200 هزار فقره وام مسکن روستایی پرداخت شده است، تصریح کرد:  بر 
اساس تصمیم جدید دولت وام 20 میلیونی برای 80 هزار واحد پرداخت و وام 18 میلیونی برای 120 هزار 
واحد پرداخت خواهد شد. وی با تاکید بر این که کارمز وام 20 میلیون تومانی 5 درصد است، خاطرنشان 
کرد: این وام ها شامل افرادی می شود که هنوز برای دریافت وام پرونده تشکیل داده اما اقدامی نکرده اندو 

حداکثر در مدت یک هفته تشهیلات جدید را دریافت خواهند کرد.

اخبــار
قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری:

زمینه ماندگاری سرمایه گذار در قم 
فراهم شود

قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری معتقد است تمام دستگاه های 
استان باید برای جذب سرمایه  گذار دغدغه داشته باشند و اینکه تنها شهرداری 

در این عرصه فعالیت کند٬ مشکلات حل نخواهد بود. 
محمد رضا معرفت با بیان اینکه برخی از طرح های شهری با مشکلاتی 
کوچک در آستانه راه اندازی متوقف می مانند، گفت: پارک آبی بوستان غدیر 

نیاز به همراهی و همکاری شرکت گاز و برق استان دارد تا آغاز به کار کند.
وی با تاکید بر اینکه مشکلات پارک آبی خارج از حیطه وظایف و توان 
شهرداری بود، افزود: این درحالی است که اگر در راه  اندازی طرحی تاخیر و 

مساله پیش آید همه نگاه ها به سمت شهرداری خواهد رفت.
قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری با اشاره به اینکه مدیران 
دستگاه  ها باید دغدغه سرمایه  گذاری بخش خصوصی در استان را داشته 
باشند، اظهار کرد: در شرایط اقتصادی نامناسب کنونی معطلی هزینه ها و 

سرمایه مردم هیچ توجیهی ندارد.
معرفت با تاکید بر اینکه باید از مزایای اقتصادی شهر قم استفاده بهینه 
شود، گفت: ضروری است زمینه افزایش مدت ماندگاری و هدفمندسازی 

حضور در قم را برای مسافران و زائران خارجی و داخلی فراهم کنیم.
وی ایجاد جذابیت  های گردشگری در قم را مهم ارزیابی کرد و گفت: 
توسعه فضای سبز، متنوع کردن بوستان ها و تفرجگاه های استان از جمله 

کارهایی است که واحد سرمایه  گذاری شهرداری در دستور کار خود دارد.
قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری از ارائه بسته سرمایه  گذاری 
در حوزه شهری خبر داد و گفت: این بسته برای دو گروه سرمایه گذار داخلی 

و خارجی طراحی شده است. 
معرفت، سرمایه  گذاری در بخش هتل سازی، پارک بازی، ایجاد دریاچه 
مصنوعی و باغ پرندگان را از جمله موارد سرمایه پذیر استان اعلام کرد و افزود: 
راه  اندازی دریاچه مصنوعی و باغ پرندگان از جمله مواردی است که در آینده 
نزدیک کلید می  خورد. وی درخصوص جانمایی اماکن تفریحی مورد اشاره 
گفت: در مورد دریاچه مصنوعی به قطعیت نرسیده ایم اما در نظر داریم باغ 

پرندگان را در بوستان کوثر راه  اندازی کنیم.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم:

پایانه مسافربری ولیعصر )عج( 
بهسازی می شود

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از بهسازی پایانه 
ولیعصر )عج( قم خبرداد و گفت: 2500 متر مربع زمین برای این طرح 

مکان یابی و در نظر گرفته شده است.
ابوالفضل مستقیمی، از بهسازی پایانه مسافربری ولیعصر )عج( خبر داد و 
اظهار داشت: 2500 متر مربع زمین برای این طرح مکان یابی و در نظر گرفته 
شده است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه 
پایانه فعلی ۶50 متر مربع است افزود: فضای کنونی کوچك است و پاسخگوی 
نیازها نیست. وی با اشاره به اینکه در طرح های بالادستی با مکان یابی های اداره 
کل حمل و نقل و ترافیك شهرداری زمینی به متراژ 1۷ هزار متر مربع برای این 
پایانه در نظر گرفته شده است خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۷ هزار مترمربع 
از این میزان تملك شده و در اختیار شهرداری منطقه 5 قرار دارد. مستقیمی با 
بیان اینکه 10 هزار متر مربع این پایانه نیازمند تملك است تصریح کرد: این 10 
هزار متر مربع باقی مانده نیازمند حدود 100 میلیارد ریال اعتبار است که در 
صورت تملك و قرار گرفتن آن در اختیار سازمان پایانه ها قرار گیرد به سرعت 
عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد. وی هدف از ایجاد پایانه 1۷ هزار متر 
مربعی ولیعصر را کاهش تردد درون شهری عنوان کرد و گفت: پایانه ولیعصر با 
هدف تسهیل سفر شهروندان به کاشان و روستاهای اطراف در این محور است، 
همچنین سواری هایی که در این جاده محور دارند در این پایانه کار حمل و 
نقل مسافر را انجام می دهند و شهروندان می توانند با سرویس حمل و نقل 

عمومی در داخل شهر تردد داشته باشند.

مدیر عامل سازمان نوسازی، بهسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر:

اختصاص 100 میلیارد ریال 
جهت احیای بافت فرسوده در قم

مدیرعامل سازمان نوسازی، بهسازی و زیباسازی اطراف حرم حضرت فاطمه 
معصومه )س( شهرداری قم از بودجه 100 میلیارد ریالی این سازمان در سال 

95 خبرداد که بخشی از آن صرف برنامه های مطالعاتی و تهیه طرح می  شود.
علیرضا خاکی با اشاره به اینکه سازمان نوسازی، بهسازی و زیباسازی 
اطراف حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( برای اولین سال است که به 
صورت مستقل فعالیت می  کند، اظهار کرد: این سازمان تا سال گذشته ادغام 

بود و امسال یک بودجه  ریزی جدید برای سازمان پیش  بینی شد. 
مدیرعامل سازمان نوسازی، بهسازی و زیباسازی اطراف حرم حضرت 
فاطمه معصومه )س( شهرداری قم افزود: بودجه سال جاری این سازمان 100 
میلیارد ریال است و در نیمه نخست سال بیشتر به بحث های مطالعاتی و برنامه 

 ریزی اختصاص داده شده است. 
وی با بیان اینکه این سازمان، تازه تاسیس  شده و از قبل برنامه و مطالعه  
ای در این زمینه نداشته است، تصریح کرد: منابع درآمدی سازمان هم شامل 
املاکی می  شوند که درآمد تقریبا ثابتی دارند و بحث عمده درآمد هم از 
خدماتی است که سازمان به شهرداری داده و کارگزاری آن را دریافت می  کند. 
خاکی تملک، تهیه طرح و اجرای طرح  های بهسازی و نوسازی بافت  های 
فرسوده را از جمله خدمات سازمان به شهرداری نام برد و افزود: حوزه کاری 

این سازمان محدوده بافت های فرسوده و اطراف حرم مطهر است.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد:

ساماندهی پارک حاشیه ای 
بیش از 1100 دستگاه خودرو با پارکومتر

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه مسیر 
جدیدی که استعداد ایجاد پارکومتر داشته باشد مد نظر این سازمان نمی باشد 
گفت: در مجموع یک هزار و 124 مکان برای پارک خودرو در مسیرهای دارای 
پارکومتر در سطح شهر وجود دارد. حسین شعبان زاده با اشاره به اینکه در 
سطح شهر هشت مسیر ساماندهی شده پارک حاشیه  ای با پارکومتر وجود 
دارد اظهار داشت: در مجموع این مسیرها ظرفیت یک هزار و 124 جای پارک 

خودرو دارد و 142 دستگاه پارکومتر نصب شده است.
وی افزود: نیازسنجی  ها، تغییرات مسیرها و خطوط ویژه اتوبوس سبب 
ایجاد یا حذف مسیرهای دارای پارکومتر می شود و این مسیرها به مرور زمان 
و با این تغییرات ممکن است تغییر کند اما در حال حاضر مسیر جدیدی مد 

نظر نیست. 
وی ادامه داد: با توجه به ایجاد مسیرهای اتوبوس  های تندرو، امکان افزایش 
مسیر پارکومتر نخواهیم داشت اما پارکومتر برای مسیرهای پرتردد به ویژه 
در هسته مرکزی شهر در نظر گرفته می  شود. شعبان زاده خاطرنشان کرد: 
درحال حاضر بیشترین ظرفیت در مسیرهای پارک حاشیه  ای با سیستم 

پارکومتر در بلوار محمدامین وجود دارد.

شهردار منطقه 3 قم خبرداد:

اجرای طرح بهسازی آبنمای بوستان سلام
شهردار منطقه 3 قم از اجرای طرح بهسازی آبنمای بوستان سلام در 

منطقه سه شهری خبر داد.
رضا پوریافر با اشاره به اینکه آبنمای بوستان سلام در ایام نوروز به صورت 
موقت برای رفاه مسافرین راه اندازی شده بود گفت: در حال حاضر بهسازی 

این آبنما در دستور کار قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه ابعاد این آبنما عرض یك متر و طول ۶0 متر می باشد 
بیان کرد: بهره برداری از این آبنمای ویژه در فصل گرم سال موجب طراوت و 

شادابی هرچه بیشتر این بوستان خواهد شد.
شهردار منطقه سه در خصوص اصلاح نشست انتهای خیابان واقع در 
شهرك امام حسن )ع( نیز گفت: در راستای اصلاح و لکه گیری آسفالت 

خیابان های سطح منطقه، ترمیم این بخش نیز در دستور کار قرار گرفت.
وی بیان کرد: عملیات اجرایی این پروژه از 12 خرداد ماه آغاز شده و تا 24 

خرداد ماه به طول انجامید.
پوریافر همچنین از تعمیر تابلوهای بلوار شهید کیوانفر و هفت تیر خبر داد 
و گفت: اصلاح و ترمیم تابلوهای ابتدای کوچه ها و معابر خیابان های ذکر شده 
به صورت مستمر در برنامه کاری قرار دارد و این طرح از 15 فروردین آغاز شده 

تا اواخر اردیبهشت ما ادامه داشته است.

فرمانده انتظامی استان قم گفت: پلیس 
مصمم است تا بر اساس مطالبات مردم، 
تمام قد در مقابل ناهنجاری های اجتماعی 

بایستند.
سردار کاظم مجتبایی در جلسه ارزیابی 
پلیسی 110  های  فوریت  یگان  عملکرد 
قم، با اشاره به فیوضات ماه مبارک رمضان، 
اظهارداشت: خداوند در ماه مبارک رمضان 
سفره باشکوهی را در عالم گسترانیده که هم 
از نظر معنویت و هم در رحمت و مغفرت 
الهی به سوی مردم باز است. وی سپس با 
اشاره به کسب رتبه برتر پلیس قم و ارتقاء 
رتبه 110، از زحمات معاونت ها، پلیس 

های تخصصی قدردانی کرد. 
فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان 

کرد: رقابت بین فرماندهی انتظامی استان ها خیلی به 
یکدیگر نزدیک است و حفظ این نتیجه کار پلیس قم را 

سخت تر می کند. 

وی در ادامه سخنان خود با اشاره به 
عملیات ذوالفقار ۷ و دست آوردهای آن،  
تصریح کرد: این عملیات متوقف نشده و 
چند مرحله دارد و در ماه مبارک رمضان 
های  نظمی  بی  با  برخورد  آن  هدف 
اجتماعی و اخلاقی شامل هرگونه تظاهر به 
روزه خواری، آلودگی صوتی و بدپوششی 

خواهد بود. 
کرد:  تاکید  استان  انتظامی  فرمانده 
پلیس مصمم است تا بر اساس مطالبات 
مردم، تمام قد در مقابل ناهنجاری های 

اجتماعی بایستند. 
سردار مجتبایی در پایان سخنان خود 
با اجتماعی  امور  افزود: هدف ما اصلاح 
برخورد  و  جرم  فضای  کنترل  کردن 

ایجابی است.

فرمانده انتظامی استان قم عنوان کرد:

اهتمام پلیس در مقابله با ناهنجاری های اجتماعی

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم گفت: 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت تکلیف شرعی و 
ملی همه ماست و کسانی که حمیت دینی و 
معرفت و بصیرت لازم را دارند، قطعا در این 

زمینه نقش آفرینی موثری خواهند داشت.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، 
احد جمالی در حاشیه بازدید از روند ساخت و 
تکمیل مرکز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس 
استان بیان داشت: بازدید از موزه به عنوان 
مرکزی برای معرفی آثار و اسناد شهدا و دفاع 
مقدس همزمان با ماه مبارک رمضان، مزید 
عنایت و توفیقی مضاعف از جانب خداوند منان 
است. وی با بیان اینکه شهدا زنده اند و به علم 
مطلق و مقامی عالی و والا نزد پروردگار خود 

رسیده اند، افزود: استان قم شهدای شاخص فراوانی از دوران 
قبل از انقلاب تا دفاع مقدس و شهدای عرصه تامین امنیت و 
شهدای بزرگوار مدافع حرم دارد و موزه مرجع مطمئنی برای 
آشنایی دوستداران فرهنگ ایثار و شهادت و زائران و محققان 

داخلی و خارجی با این مفاخر ارزشمند خواهد بود.
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم با اشاره به اینکه قم 
مرکز ثقل و قلب نظام و انقلاب است، تاکید کرد: اهمیت 
شهر مقدس قم به عنوان خاستگاه انقلاب همواره مورد تاکید 

و توجه حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری بوده است.
وی با تاکید بر اینکه به عنوان یک تکلیف شرعی و ملی 

باید به مجموعه موزه انقلاب و دفاع مقدس که مرکزی برای 
معرفی قم است، کمک کرد، افزود: قطعا کسانی که حمیت 
دینی و معرفت و بصیرت لازم را دارند، به هر طریق ممکن 
در ادای این تکلیف نقش آفرینی خواهند کرد و استان در 
این زمینه از هیچگونه تشویق و ترغیب نسبت به دستگاه ها 

دریغ نخواهد کرد.
جمالی خاطرنشان ساخت: شناخت و درک مقام شهدا و 
ایثارگری های دوران انقلاب و دفاع مقدس مقدمه خدمت 
به این فرهنگ مقدس است و دوران خدمتگزاری به خانواده 
های معظم شهدا و ترویج فرهنگ سال های حماسه و ایثار 
از شیرین ترین دوران مسئولیت هر فرد محسوب می گردد.

وی یادآور شد: در جنگ های دنیا که بر 
اساس خود برتربینی و نژاد پرستی و مطامع 
جغرافیایی میلیونها نفر کشته شده اند، کشورها 
برای آثار جنگ و کشته شدگان گمنام خود 
سازوکار و یادبودی تعریف می کنند و در کشور 
ما که جوانان عزیز برای یاری مکتب و ارزش 
های دینی و ملی جان خود را تقدیم کردند، 
توجه همگانی مردم و مسئولان به گسترش 
بسزایی  اهمیت  از  شهادت  و  ایثار  فرهنگ 

برخوردار است.
با  استانداری قم  امنیتی  معاون سیاسی 
تاکید بر اهمیت فاکتور زمان در پروژه های 
عمرانی بخصوص موزه انقلاب و دفاع مقدس 
پروژه  این  کرد:  امیدواری  اظهار  قم  استان 
متعلق به همه استان است و ان شاءالله در 
ادارات و دستگاه های مختلف حساسیت بیشتری نسبت به 

این موضوع ایجاد شود تا در موعد مقرر به سرانجام برسد.
در این بازدید احمد حسینی مدیرکل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان قم گزارشی از تشکیل هیئت 
امنای موزه و روند ساخت، پیشرفت فیزیکی و سایر مسائل 

مربوط به موزه ارائه کرد.
در  قم  استان  مقدس  دفاع  و  انقلاب  فرهنگی  مرکز 
حدفاصل دو بلوار شهید آوینی و شهید عماد مغنیه قرار دارد؛ 
تاکنون بیش از 40 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و سال 9۶ 

به بهره برداری می رسد.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم:

ترویج فرهنگ ایثار و شهادت تکلیف شرعی و ملی است


